
ریاض نمی خواهد شریک جنایت های نتانیاهو باشد

فشار مضاعف آمریکا به عربستان 
»گریگــوری گاوس« در فارن افرز   می نویســد؛ 
جنگ غزه، محمد بن ســلمان، ولیعهد عربســتان 
ســعودی را دســت کم در کوتاه مدت، در موقعیت 

متفاوتی قرار   می دهد. 
وی به دنبال ثبات در منطقه اســت تا پی جویی 
هدفــش در تنوع بخشــی به اقتصاد عربســتان و 
وابســتگی اش به صادرات نفت را آسان تر کند. این 
خشــونت دهشــتناک و وجود تهدید یک تشدید 
گســترده تر، پیشــرفت او در این جبهــه را مختل 

  می کند.
بن سلمان اکنون همچنین با فشارهای متقابلی 
در داخل و بیرون کشــور روبه روست؛ رهبران اروپا 
و ایالات متحده آمریکا از عربســتان   می خواهند که 
نقش پیشتازی در غز   ه پســاجنگ بر عهده گیرد و 

گروه   های منطقــه ای و داخلی هم ریاض را ترغیب 
  می کنند که از فلسطینی   ها در این لحظه نیازشان، 

حمایت فعالتری به عمل آورد.
احتمالا هر دو طرف این جنگ، از ریاض ناخرسند 
خواهند شد. عربستان نه قادر است و نه تمایل دارد 
که در غز   ه پساجنگ نیرو داشته باشد یا در بازسازی 
غزه سرمایه گذاری انبوهی انجام دهد. همچنین هیچ 
تمایلی هم نشان نداده است که بخواهد ابزارهایی را 
که در اختیار دارد، به کار اندازد، از جمله توانایی اش 
به قطع تولید یا صادرات نفت برای اعمال فشــار بر 

اسرائیل و ایالات متحده.
هرچند یک توافق اسرائیلی – سعودی اکنون از 
روی میز کنار رفته است اما انگیزه   هایی که عربستان 
سعودی را وادار کرد تا شناسایی اسرائیل را مد نظر 

قرار دهد، همچنان پابرجا هستند. اهداف بلندپروازانه 
بن سلمان برای عربســتان، تنها در یک خاورمیانه 
باثبات با پیوندهای مستحکم با ایالات متحده، قابل 
دستیابی اســت. این برنامه درازمدت است که رویه 

عملی او را در منازعه جاری شکل   می دهد.
با این حال، تلفات دهشــتناک مردم فلســطین 
در حمله نظامی اســرائیل به غزه، آن برنامه آشتی 
را متوقف کرده اســت. تا زمانی که اسرائیل در غزه 
درگیر اســت و افکار عمومی عربــی در حمایت از 
فلســطینی   ها بسیج   می شود، جایی برای یک توافق 
اسرائیلی – ســعودی نیســت. امیدهای عربستان 
برای ثبــات منطقه ای، با حمله هفتم اکتبر حماس 
به اســرائیل که اقدامی بی سابقه و پرقدرت از سوی 
مقاومت فلسطینی بود، از هم پاشید. ریاض علاقمند 

به خاتمه این جنگ و پیشرفت در مسیر یک حل و 
فصل صلح آمیز مسئله اسرائیلی – فلسطینی است 
اما اهرم   های اندکی هست که ریاض بتواند یا بخواهد 

در حال حاضر برای پیشبرد آن هدف به کار گیرد.
غز   ه  اداره  دربــاره  پیشــنهادها  جاه طلبانه ترین 
پساجنگ از عربســتان   می خواهد که هم با پرسنل 
نظامــی و هــم اداری در این کار مشــارکت کند. 
پیشنهادهای ملایم تر نیز نقشــی برای سعودی   ها 
در تامین مالی بازسازی غزه قائل هستند. اما ریاض 
به خودش اجازه نخواهــد داد که نقشِ پاک کننده 
گندی را که اســرائیل در غزه زده اســت، بر عهده 
گیــرد. نیروهای امنیت داخلی عربســتان هم هیچ 

تجربه عملی ای در خارج مرزها ندارند. 
نیروهای نظامی ســعودی هم هیچ گاه در نقش 

صلحبان سازمان ملل فعالیت نداشته اند. برای همین 
عربستان به هیچ وجه تمایل ندارد آزمونی را بیازماید 
که ســابقه ای در آن نداشته اســت و خود را درگیر 
پرونده ای کند که صرفا از اهداف و رویاهایش دورش 

  می کند و   می تواند از توانایی   هایش بکاهد. حاکمان 
عربستان از خود   می پرســند چرا عربستان باید به 
جای آمریکا، قیم و متحد اسرائیل، جور خرابکاری   ها 
و نا به سامانی   ها و ندانم کاری   های اسرائیل را بکشد.
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در اتاق عملیات مقاومت
محمدعلی مهتدی

مهندسی معکوس اصولگرایان در سیاست و اقتصاد
امین جمشیدزاده

شــکی نیســت که عملیات طوفان الاقصی، در 
همان روز نخســت، شکست استراتژیک سختی به 
رژیم صهیونیستی وارد آورد؛ اما با گسترش جنایات 
و قتل عام   های ضد بشــری اســرائیل در نوار غزه، 
تظاهرات گسترده ای در سراسر جهان علیه اسرائیل 
به راه افتاد و در جوامع عربی و اســلامی بسیاری با 
فریاد   های احساسی خواستار گسترش دایره جنگ، 
بخصوص در جبهه شــمالی و نابودی رژیم اشغالگر 

شدند.
امــا واقعیــت این اســت کــه ایــن جنگ در 
پیچیده ترین و حســاس ترین منطقه، در حد فاصل 
بین سه قاره آسیا، آفریقا و اروپا جریان دارد و از آغاز 
انقلاب   های مردمی در کشورهای عربی و جنگ در 
سوریه و سپس در اوکراین، اینک رویاروئی با غرب 

در فلسطین اشغالی به اوج خود رسیده است.
طبعا تعامل نظام ســلطه    بین المللی با هریک از 
کانون   های یاد شــده متناسب با نتایج هر درگیری 
بــر هژمونی غرب و بر روند   هــای تاریخی و اقتصاد 
جهانی بوده، اما آنچه اینک در فلسطین رخ می دهد 
صرفا تحولی با حســاب سود و زیان نیسست بلکه 
جنگی اســت با ابعاد وجودی که سرنوشــت نظام 
ســلطه    بین المللی را رقم    می زند. درست به همین 
دلیل است که غرب با وحشیگری تمام وارد صحنه 
شده و از هیچ جنایتی برای حفظ اسرائیل و هژمونی 

خود ابا ندارد.
غرب    می داند که شکستش در فلسطین به معنی 
آغاز افول ستاره ایالات متحده آمریکا به عنوان رهبر 
– به اصطلاح جهان آزاد، و ورود قدرت   های جدیدی 
در نظــام بین المللی با سیاســت   ها و فرهنگ   های 
مختلف است و به همین دلیل    می بینیم که غرب ناو 
هواپیمابر و کشتی   های جنگی بسیاری را در آب   های 
شرق مدیترانه مستقر کرده است تا روند درگیری در 
فلسطین را کنترل کند و در صورت نیاز، مستقیما 

وارد میدان شود.
رفتار غرب نشــان    می دهد که آنها از گســترش 

جنــگ و ورود کامل اعضای محــور مقاومت بویژه 
حزب الله لبنان بیم دارند و لذا اتاق عملیات جنگ 
در واقع اتاق عملیات پیمان آتلانتیک شمالی، ناتو، 
به رهبری آمریکاســت که در این کارزار با دقت و 
حسابگری عملکرد ارتش صهیونیستی و هر یک از 

دیگر نیروهای عضو را تعیین    می کند.
در مقابل، محور مقاومت نیز اتاق عملیات نظامی 
خــود را دارد با شــرکت نماینــدگان همه اعضای 
محور، که شــبانه روزی همه جزئیــات وتحولات 
در صحنه   های مختلف میدانــی و غیر میدانی را با 
دقــت تمام دنبال    می کند و    می داند که وارد جنگی 
سرنوشــت ساز شــده اســت و هر حرکت حساب 
نشــده ای ممکن است به جنگی فراگیر و غیر قابل 

کنترل بینجامد.
تصمیم گیران در این اتاق    می دانند که این جنگ 
صرفا در نوار غزه نیســت چرا که در شرق مدیترانه 
نــاوگان غرب حضور یافته و در شــمال نیز در بند 
طرطوس سوریه، نیروهای روسیه در پایگاه دریائی 
حضور دارند و چین نیز تعداد پنج کشتی جنگی به 

منطقه فرستاده است.
در این شرایط، اتاق عملیات مقاومت با عقلانیت 
و بــا آرامش تمام تصمیمات مقتضی را در هر مورد 
اتخاذ    می کند. زیرا تراکم تجربه   های گذشــته نشان 
داده است که نباید تســلیم واکنش   های احساسی 
شود بلکه رســیدن به هدف اصلی یعنی به زانو در 
آوردن نظام سلطه    بین المللی، مستلزم تعیین مراحل 
مختلف در زمینه   های مختلف سیاسی، اقتصادی و 
نظامی است و در هر مرحله، مقاومت باید امتیازهائی 
کسب کند تا در نتیجه انباشت این امتیازها، قدرت 
بزرگی برای رویاروئی با هژمونی غرب و فروپاشــی 
خط مقدم آن یعنی رژیم صهیونیســتی فراهم آید 
و این همان اســت که سید حسن نصرالله، دبیرکل 
حزب الله لبنان، در سخنرانی اخیر خود مورد تاکید 
قــرار داد. در عین حال، محور مقاومت    می کوشــد 
بیشــترین امتیازات را برای مقاومت فلســطین به 

دســت آوردتا از فشار رژیم صهیونیستی و غرب بر 
مردم فلســطین را کاهش دهــد و پیروزی اعجاب 
انگیز مقاومت فلســطین در 15 مهرماه حفظ شود 

و امتیازات دیگری بر آن افزوده شود.
به این دلیل، در شــرایط کنونــی، حزب الله در 
جبهه شــمال، به شــکل تدریجی عملیات خود را 
گسترش    می دهد و تا کنون توانسته است حدود یک 
سوم نیروی نظامی صهیونیستی را به سمت شمال 
بکشاند تا فشار از روی غزه کاهش یابد و برای تحقق 
این هدف حدود 70 شــهید داده اســت. همچنین 
نیروهــای مقاومــت در عراق و ســوریه ضربه   های 

سختی به پایگاه   های آمریکائی وارد آورده اند.
در همین حال انصارالله یمن هم به شکل موثری 
در دریای ســرخ وارد عمل شده و ضربات خود را به 
جنوب فلسطین اشغالی روانه کرده است. همه این 
عملیات در حالی صورت    می گیرد که ســید حسن 
نصرالله تاکید کرده است که همه گزینه   ها روی میز 
اســت و مقاومت حتی برای مقابله با ناوگان آمریکا 
در شرق مدیترانه نیز آمادگی و برنامه دارد. سرانجام 
باید دانســت که هدف کنونــی و مرحله ای محور 
مقاومت آتش بس در غزه و پایان دادن به کشــتار 
ساکنان این باریکه است وآمریکا ورژیم صهیونیستی 
که تا کنون نتوانســته اند در مقابل ضرباتی که روز 
آغاز جنگ از سوی مقاومت اسلامی حماس به آنها 
وارد آمده دستاوردی کسب کنند، به سادگی زیر بار 

آتش بس نمی روند.
منطقه اینک، با معادله پیچیده ای شامل فشارها 
و فشارهای متقابل روبرو است اما آنچه مسلم است 
اینکه نابودی رژیم غاصب و به زانو درآوردن هژمونی 
غرب و تغییر نظام    بین المللی و روی کار آوردن یک 
نظام عادلانه چندقطبی، تنها وظیفه محور مقاومت 
نیست و چنین هدفی باید با تشریک مساعی همه 
بســیاری از جوامع و کشور   ها و آزادیخواهانی که از 

نظام ظالم کنونی آسیب دیده اند محقق شود.
منبع: دیپلماسی ایرانی

بخــش عمــده ای از گفت وگوهــا و جلســات 
مردان ســپهر سیاست مستلزم راستی آزمایی   ها و 
اندازه گیری   هایی اســت که در هنگام قرار گرفتن 
پشــت میز مذاکرات و یا در شرایط میدانی صورت 

   می گیرد.
 در گفت وگوهــای پشــت پرده اخیــر و چند 
هفته گذشــته در دوحه و در مسقط همین قضیه 
خودنمایی    می کند و اکنون آمریکایی   ها و تروئیکای 
اروپایی»آلمــان، فرانســه و انگلیــس« که مدعی 
هســتند ایران به نقطه گریز هسته ای و اورانیوم با 
غنای۶0 درصــد و در مواردی ۸۴ درصدی که در 
یکی از ســایت   ها بنا به گزارش آژانس    بین المللی 
انرژی هسته ای رســیده که با سفر رافائل گروسی 
دبیرکل این ســازمان به تهــران این قضیه صحت 

نداشت و حل و فصل گردید.
آنها با اندازه گیری محاســباتی بــه این نتیجه 
رســیده اند که پس از انعقاد برجام ایران از میزان 
۶7/۳ درصد غنی سازی نمی تواند پا را فراتر بگذارد 
که پس از خارج شــدن یــک طرفه ایالات متحده 
در1۸ اردیبهشــت 1۳۹7 به دستور دونالد ترامپ 
   رئیس جمهور ســابق این کشــور و سپس پس از 
یک ســال و تصویب قانون راهبــردی در مجلس و 
کاهش همــکاری ایران ذیل مفــاد بند۳۶ برجام 
اکنون ایران چگونه به غنی ســازی بالای۶0درصد 

رسیده است.
 برای همین منظور هر طور که شــده با همان 
سیاســت مذبوحانه چماق و هویج    می خواســتند 
ایران را به توافق موقت در ازای آزادسازی پول   های 
بلوک شــده و تبادل زندانیان قانع سازند که ایران 
هوشــمندانه این مســأله را نپذیرفت و خواستار 
برداشته شــدن تحریم   ها شده بود که با صحبت   ها 
و گفت وگوهای اخیر در دوحه و مســقط یحتمل 
ظرف ماه   های آینده توافق در این راستا در دسترس 

خواهد بود و اتفاق خواهد افتاد.
 این کار ممکن است مثلًا متضمن اندازه گیری 

حرکات چشــم نوزادان به هنگام نخستین برخورد 
آنان با یک محرک جدید باشد. یا اینکه لازم شود 
پاسخ گالوانیایی پوســت افرادی را که تحت فشار 
روانی هســتند ثبت نماییم یا تعداد کوشش   های 
لازم برای شــرطی کــردن میمونــی را که قطعه 
پیشانی مغز او برداشته شده بشماریم یا نمره   های 
دانش آموزانی را که از آموزش کامپیوتری استفاده 
کرده اند در یک آزمون پیشــرفت تعیین کنیم، یا 
مشــخص کنیم که به دنبال نــوع خاصی از روان 
درمانــی چه تعداد از بیماران بهبــود یافته اند؛ در 
تمام این موارد از راه عملیات اندازه گیری به ارقامی 

دست    می یابیم.
 در ایــن مرحله مشــکل سیاســت مــدار یا 
روانشناس این است که این ارقام را چگونه تفسیر 
کند و به نتایج عام دست یابد. اساس این کار، آمار 
است و آمار رشته ای است که با گردآوری و تحلیل 
داده   های عددی و استنباط از این داده   ها سر و کار 
دارد؛ آمار قبل از هر چیز وسیله ای است برای آنکه 
داده   های بســیار زیادی به صورت کوتاه و مختصر 

توصیف شود.
 مثلًا اهمیت چولگی در آمار در این اســت که 
بدون درک درست آن ممکن است تفاوت مشهود 
بیــن میانه و میانگین گاهی گمراه کننده باشــد. 
برای مثال هرگاه بین دو حزب سیاسی اصولگرایان 
و اصلاح طلبان در ایران بحثــی درباره میزان رفاه 
در کشــور باتوجه به وضعیت اقتصادی و معیشتی 
حال حاضر جامعه در بگیرد ممکن است میانگین و 
میانه درآمد افراد دو روند مختلف را نشان دهد که 
در دوران ریاست جمهوری    رئیس دولت اصلاحات 
در دولت   هــای هفتم و هشــتم و احمدی نژاد در 
دولت   هــای نهم و دهــم این دو رونــد معنادار و 

تصاعدی است.
 در دوره اصلاحات شکوفایی اجتماعی، فرهنگی 
بــه همراه توســعه اقتصادی و سیاســی در کالبد 
جامعه کاملا محسوس بود و در دوره احمدی نژاد 

که بهای فــروش نفت که اقتصــاد تک محصولی 
برپایه آن بنیان نهاده شــده و حالا تحریم   ها چند 
ســالی اســت آن را معکوس و از مدار خارج کرده 
اســت به بیش از 100 دلار هم رســید ولی سفره 
مــردم کوچک و کوچک تر    می شــد به طوری که 
   رئیس دولت وقت مردم را به خریدن گوجه از مغازه 
ســرکوچه خویش ترغیب    می کرد که اکنون باز در 
دولت سیزدهم که به نوعی تداعی این مسیر بوده 
است و به دولت سوم احمدی نژاد شهره شده است.

 بسیاری از وزراء و مردان میانی کابینه دولت از 
دولت   های نهم و دهم هســتند در دو سال گذشته 
نتوانسته کاری درخور و مثمرثمر در حوزه اقتصاد و 
وضعیت بغرنج معیشت مردم انجام دهد و با گفتار 
درمانی ســعی در پایین کشیدن فتیله قیمت   های 
سرســام آور هر روزه مایحتــاج عمومی جامعه و 
کالاهای اساســی با بالا رفتن نــرخ تورم،افزایش 
ضریب جینی، بالا رفتن شــاخص فقر و فلاکت و... 

دارد. 
فــرض کنیــد افزایش   هایــی در در حقوق   ها و 
دســتمزدها، همراه شود که رخ داده ولی با کاهش 
در درآمدهــای ســطح بالا، در این صــورت میانه 
درآمدهــا افزایش    می یابد ولی از میانگین درآمدها 
کاســته    می شــود؛ در تبلیغات سیاسی، حزبی که 
بخواهد نشــان دهد درآمدها رو به افزایش اســت 
به میانه اشاره    می شــود در حالی که حزب دیگر» 
اصولگرایان« که مایل اســت بــر کاهش درآمدها 
تأکید کند کــه در افزایش حقوق کارمندان دولت 
از1۴00 تــا کنون برای اثبات نظر خود میانگین را 

انتخاب کرده است.
 بار نخســت10 درصد و 15 درصد در1۴01 و 
حالا میانگین۲0 درصد را در1۴0۲ محاسبه کرده 
است که اصلا با شرایط تورم فزاینده و افزایش خط 
فقر و بالا رفتن تصاعدی شاخص فلاکت در جامعه 
نه تنها عادلانه نیســت بلکه هیچ توجیه منطقی و 

آماری و محاسباتی ندارد.

یادداشتیادداشت
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دبیرکل حزب مردم سالاري در برنامه به افق فلسطین:

فرسايشي شدن جنگ در غزه به نفع اسرائيل است
 سازمان همکاري کشورهاي اسلامي نبايد صرفا به صدور بيانيه محکوميت اسرائيل بسنده کند

هزینـه تکان دهنده 
خرید وام مسکن

قصور دستگاه ها در اجرای 
قانون هوای پاک مشهود است

نیاز اسرائیل به گسترش جنگ 
در خاورمیانه

صفحه4

صفحه5

صفحه7

زمان انتظار برای خرید مسکن حالا به طولانی ترین دوره خود رسیده است. برخی 
معتقدند زمان نتظار برای خرید مســکن به ۹0 تا صد سال رسیده و سقوط آزاد 
خرید مسکن نیز نشان از آن دارد که فاصله طبقه متوسط از خرید مسکن به شدت 
افزایش یافته اســت. آنها که شعار می دادند قرار است در قالب مسکن مهر تمامی 

 ایرانیان را خانه دار کنند، حالا نظاره گر...

مطابق گزارش نهادهای نظارتی بیشــتر مواد مندرج در قانون هوای پاک اجرای 
متوسط و ضعیفی داشته اند. عدم اجرای قانون عوامل متعددی دارد که مهم ترین 
آنها عبارتند از کمبود منابع مالی، در اولویت نبودن مسئله آلودگی هوا، عدم وجود 
نظــارت کافی و مؤثر، ناهماهنگی بین دســتگاه های مجری و عملکرد جزیره ای، 

تفسیر شخصی از...

»علی اکبر صالحی« وزیر امور خارجه پیشــین ایران در گفت وگو با شبکه قطری 
الجزیره در پاســخ به این سوال که آیا حماس در عملیات »طوفان الاقصی« در 7 
اکتبر نیز مورد حمایت ایران بوده است، گفت: نه. به این خاطر که آن ها خودشان 
تصمیم گیرنده هســتند. اما این به معنای حمایت نکردن ما از آن ها نیســت. ما 

همواره به وضوح گفته ایم که...

سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا تشریح کرد

تمديد معـافيت عراق
 از تحريم های ايران

صفحه3
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رهبر معظم انقلاب در دیدار دســت اندرکاران برگزاری 
کنگره بین المللی علامه طباطبایی که در تاریخ چهار شنبه 
۱۷ آبان ۱۴۰۲ برگزار شــده بود، صبح چهارشنبه در محل 

برگزاری همایش در قم منتشر شد.
متن بیانات ایشان بدین شرح است:

و الحمد لله ربّ العالمین و الصّلاة و السّــلام علی سیّدنا 
محمّد و آله الطّاهرین سیّما بقیّة الله فی الارضین.

خیلی خوش آمدید برادران و خواهران عزیز. من حقیقتاً 
و عمیقاً متشکّرم از شــما به خاطر اینکه این کار بزرگ را 
انجام دادید. یکی از بهترین کارهایی که باید این روزها انجام 
میگرفت و به ذهن شماها رسید، خداوند به شما الهام کرد 
و همّت کردید و انجام دادید، همین است؛ بزرگداشت این 
مرد بزرگ، این شخصیّت برجسته تاریخی روحانیّت اسلام.

مرحوم علّامه طباطبائی از پدیده های کم نظیر حوزه های 
علمیّه ما در طول قرنها است؛ انصافاً یک پدیده کم نظیری 
ـ حالا من  اســت. یک خصوصیّاتی در ایشــان وجود دارد ـ
به اجمال عرض می کنم ــ که همــه این خصوصیّات جزو 
فضایل ممتاز انســانی اســت؛ همه ایــن خصوصیّاتی که 
تشکیل دهنده شخصیّت این مرد است، جزو فضایل ممتاز 
یک انسان اســت. این خصوصیّات مثلًا اینها است که حالا 
بعضی هایش را من نوشــته ام: علم، پارسایی و پرهیزکاری، 
مَلـَـکات اخلاقی، ذوق و هنر، صفا و رفاقــت ــ وفاداری و 
دوســتی و رفاقت و مانند اینها ــ و بسیاری از خصوصیّات 
دیگری که حالا من لازم ندانســتم اینجا بشمرم. مجموعه 
این خصوصیّات، تشــکیل دهنده شخصیّت این مرد بزرگ 
اســت و هر کدام از این خصوصیّات یک فضیلتی از فضایل 

انسانی است.
درباره علــم این بزرگوار چند جنبه را بنده یادداشــت 
کرده ام که عرض بکنم تا مورد توجّه قرار بگیرد. یکی مسئله 
تنوّع گسترده دانشیِ این مرد بزرگ است؛ یعنی ایشان در 
تنوّع دانشی انصافاً کم نظیر است. در طول تاریخ، ما افرادی 
مثل شــیخ طوســی، علّامه حلیّ و امثال اینها را داریم که 
تنوّع علمی دارند، امّا در زمان ما انصافاً کم است؛ یعنی بنده 
غیر از ایشان کسی را با این تنوّع علمی نمی شناسم. ایشان 
فقیه اســت، اصولی است، فیلسوف است، دارای غُور شدید 
در عرفان نظری است، عالمِ به هیئت و ریاضیات است، عالمِ 
برجســته تفسیر و علوم قرآنی اســت ــ که در این زمینه 
انصافاً ایشان بی نظیر اســت ــ شاعر است، ادیب است، در 
علم انســاب، علم نسب، ایشان یک فرد ماهر و فعّال است؛ 
یعنی از چیزهایی که مثلًا در کنار فلســفه  یا عرفانِ آقای 
طباطبائی این را انسان ]میتواند[ نگاه کند، علم انساب است. 
ایشان یک جدولی دارند که خانواده قاضی طباطبائی را 
معرّفی میکنند؛ یک جدول تاریخی است که به نظر من یک 
اثر هنری درجه یک اســت که چاپ شده و در اختیار افراد 
هســت. مرحوم والد ما که با آقای طباطبائی از نجف رفیق 
بودند، دوست بودند ــ خود پدرم برای من نقل کردند این 
ـ ایشــان به آقای طباطبائی مینویســد که شما ترتیب  را ـ
شجره نامه ما را از فلان کس ــ یک آقای معروفی در قم ــ 
بپرسید بگیرید برای من بفرستید؛ آقای طباطبائی در جواب 
مینویسد که خود من به قدر ایشان میدانم یا بیشتر از ایشان 
میدانم؛ یکی از این دو عبارت است که حالا من یادم نیست. 
و ایشان شجره نامه ما را تنظیم کرده و فرستاده؛ یعنی این 
شجره نامه ای که الان در اختیار ما هست، تنظیم شده آقای 

طباطبائی است. 
یعنی انسان یک تنوّع علمی عجیبی در ایشان مشاهده 
ـ یعنی  میکند. حالا مثلًا گفتم ریاضیات و هیئت؛ میدانید ـ
شــاید معروف است ــ که نقشه مدرســه حجّتیّه فعلی را 
ایشــان کشیده؛ یعنی یک معمار به تمام معنا و یک معمار 
کامل است. این تنوّع علمی یک جنبه خاصّی از جنبه علمی 

آقای طباطبائی است.
یک جنبه دیگر، عمق علمی و فکری ایشان است. ایشان 
در همیــن علومی که حالا ما میدانیم و اطّلاع داریم، عمق 
]زیــادی دارند[. اوّلاً در اصول صاحب مبنا اســت. حالا من 
در فقه از ایشــان اثری ندیدم، امّا ایشــان در اصول کاملًا 
صاحب مبنا است؛ یعنی حاشــیه کفایه)۲( ایشان ]این را[ 
نشان میدهد. در فلسفه یک فیلســوف نو آور است؛ ایشان 
دستگاه فلسفی جدیدی را ارائه میکند که مظهرش همان 
اصول فلسفه و روش رئالیسم است، و بعد هم این دو کتابی 
که اخیراً)۳( ایشــان نوشتند و منتشــر کردند: بدایه)۴( و 
نهایه.)۵( در تفسیر، به نظر من یک مفسّر شگفتی ساز است؛ 
یعنی کسی تفسیر المیزان را نگاه کند، ]میفهمد که[ تفسیر 
المیزان به معنای واقعی کلمه یک تفسیر شگفت آور است، 
از لحاظ کثرت و تنوّع و عمق مطالب که حالا من بعداً یک 
اشــاره ای به این خواهم کرد. این هم یک جنبه که مسئله 

عمق علمی و فکری ایشان است.
یک جنبه دیگر علمی این بزرگوار، مسئله شاگردپروری 
است. این شاگردپروریِ مرحوم آقای طباطبائی چیز عجیبی 
اســت. این یکی از هنرهای هر عالمِی اســت؛ در بین علما 
داریم کســانی که شاگردپرورند و شاگردهای زیادی دارند؛ 
مرحوم آقای طباطبائی از این قبیل آدمها است. در بین این 
ـ که مرکز فلسفه کشور  فلاسفه دوره اخیرِ فلسفه در ایران ـ
ـ از دوره مرحوم ملّا عبدالله زنوزی  هم در واقع تهران بوده ـ
و پســر ایشــان، آقا علی حکیم، بعد مرحوم میرزای جلوه، 
میرزا اسدالله قمشــه ای، اینهایی که برجستگان حکمت و 
عرفانند که عمدتاً در تهران متمرکز بودند و بخشی هم در 
جاهای دیگر، مثل مرحوم حاجی سبزواری در سبزوار، یکی 

دو نفر در قم، یکی دو نفر در اصفهان، یکی دو نفر در مشهد 
ــ که اینها برجستگان فلســفه اند ــ هیچ کدام از اینها به 
قدر مرحوم آقای طباطبائی شاگرد برجسته معروف فیلسوف 
ندارند. بله، مثلاً  حاجی ســبزواری شاگردان زیادی دارد که 
می آمدند پیش ایشــان درس میخواندنــد؛ مرحوم آخوند 
خراســانی هم شاگرد ایشان اســت، لکن آخوند خراسانی 
فیلسوف نیست، فقیهی است که یک مقدار فلسفه خوانده. 
تربیتِ شــاگردِ فیلسوف مثل شــهید مطهّری، مثل شهید 
بهشتی، مثل مرحوم آقای مصباح و دیگران، و مثل بعضی 
از بزرگانی که امروز هستند، تربیت امثال اینها را به تعدادی 
که از درس مرحوم آقای طباطبائی اســتفاده کردند، بنده 
هیچ سراغ ندارم در هیچ کس دیگری؛ مسئله شاگردپروری. 
تا فلاسفه بعدیِ زمانِ ما که در تهران کسانی بودند ]مثل[ 
مرحوم آمیرزا احمد آشــتیانی، قبل از ایشان مرحوم آمیرزا 
مهدی آشــتیانی، یا مرحــوم آقای آملــی)۶( )رضوان الله 
علیهم(؛ خب اینها فیلســوف بودند، منتها تربیت شاگرد از 
اینها به قدر آقای طباطبایی معهود)۷( نیست؛ ایشان زنده 

کرد فلسفه را و انصافاً فیلسوف سازی کرد.
ـ  حالا این نکته هم جالب اســت که شــاگردان ایشان ـ
یعنی بسیاری از شاگردان ایشان ــ غالباً جزو نقش آفرینان 
در انقلاب اســلامی اند. در این مجلس خبرگانی که قانون 
اساسی را نوشت، تعداد زیادی از آن افراد شاگردهای مرحوم 
آقای طباطبائی هستند؛ چه در مجلس خبرگان، چه قبل از 
مجلس خبرگان در آن جمعی که قانون اساسی نوشته میشد 
که مرحوم آقای مطهّری هم جزو آنها بود، اینها شاگردهای 
مرحوم آقای طباطبائی هســتند. و تعدادی از شهدای بنامِ 
انقلاب اســلامی از شــاگردهای آقای طباطبائی اند؛ شهید 
مطهّری شاگرد ایشــان است، شهید بهشتی شاگرد ایشان 
است، شهید قدّوسی شاگرد ایشان است، شهید آشیخ علی 
حیدری نهاوندی شــاگرد ایشان است؛ از این قبیل شهدای 
برجســته شــاگردهای آقای طباطبائی )رضوا ن الله علیه( 
هستند، بعضی هم بحمدالله در قید حیاتند که منشأ افادات 

زیادی هستند.
یک خصوصیّت دیگر ایشــان در مورد مســئله علم این 
اســت که آثار ایشــان در زمان حیات ایشان منتشر شد و 
برکات آثار ایشــان در زمان حیاتش دیده شد. خود مرحوم 
آقــای طباطبائی این قدر مطرح نبود که المیزان مطرح بود 
یا فرض بفرمایید که آن کتابهای حِکمی ایشان مطرح بود؛ 
یعنی خود ایشان مطلقاً اهل تظاهر نبود، امّا کتابهای ایشان 
اصلًا همه جا ]مطرح بود[؛ المیزان ایشــان، اصول فلسفهی 
ایشان، بدایه و نهایه ایشان، شــیعه در اسلام ایشان، قرآن 
در اسلام ایشان، رســائل متعدّد توحیدی و غیره در زمان 
حیات ایشان منتشر شد. بنابراین، جنبه علمی مرحوم آقای 
طباطبائــی یک خصوصیّات منحصربه فردی دارد که عرض 

کردیم.
درباره خصوصیّت پارسایی و پرهیزکاری و تعبّد و ارادت 
ـ که خب  ایشــان به اهل بیت و این خصوصیّات این جوری ـ
زیاد گفته اند و شــنیده ایم و همه میدانید، بنده نمیخواهم 
تکرار کنم ــ ایشــان فوق العاده بود و واقعاً در این زمینه ها 
هم یک انســان برجســته و فوق العاده ای بود، واقعاً پارسا و 
پرهیزکار بود. لکن دو خصوصیّت از برجستگی های مرحوم 
آقای طباطبائــی بنده را خیلی متوجّــه خودش میکند و 
جذب میکنــد؛ یک خصوصیّت، جهادِ فکریِ کم نظیرِ آقای 

طباطبائی در بحبوحه تهاجم اندیشه های وارداتی و بیگانه 
اســت، در بحبوحه تهاجم به معنای واقعی کلمه. شاید آن 
کسانی که آن زمانها را درک نکرده اند، توجّه نداشته باشند 
که آن روز در محیط جوان کشــور و محیط فکری کشــور 
چه وضعیّتی وجود داشــت؛ یک تهاجــم به معنای واقعی 
کلمه وجود داشــت؛ چه افکار وارداتی مکتبی و مســلکی 
مثل مارکسیسم، چه شــبهه آفرینی ها؛ شبهه آفرینی هایی 
که این]جور[ نبــود که یک مکتب را بخواهند ارائه بکنند، 
]بلکه[ شبهه درست میکردند؛ همین کاری که مرحوم آقای 
مطهّری )رضوان الله علیه( کمر به مقابله با آن بسته بود که 
کتابهای ایشــان غالباً مواجهه با شبهات مطرح آن روزگار 
اســت. در بحبوحه این حوادث، مرحــوم آقای طباطبائی 
)رضوان الله تعالی علیه( توانست یک پایگاه فکری مستحکم 
با آرایش تهاجمی به وجود بیاورد؛ یعنی آن کســانی که با 
افکار ایشان آشنا میشدند، موضعشان در مقابل مارکسیسم و 
در مقابل افکار گوناگون موضع تدافعی نبود، موضع تهاجمی 
بود که یک نمونه اش همین کتابهای آقای مطهّری )رضوان 

الله علیه( است که مشاهده میکنید.
 این پایگاه فکری را آقای طباطبائی به وجود آورد؛ هم با 
اصول فلسفه و هم با بیانات تفسیری که این تفسیر، دریایی 
از معارف سیاسی و اجتماعی است؛ غیر از مسائل معرفتی و 
مبانــی فکری و حِکمی و امثال اینها و آن جنبه های خاصّ 
ـ که خب این کتاب در این  تفسیری که تبیین آیات است ـ
زمینه ها کم نظیر است ــ این کتاب المیزان سرشار است از 
مسائل سیاســی و اجتماعی که آن زمان اصلًا این مسائل 
مطرح نبود، ]امّا[ امروز که انسان به این مسائل نگاه میکند، 
میبیند اینها امروز هم مســائلِ روزِ ما است؛ اینها در اختیار 
افراد قرار میگرفت. این پایگاه فکری تهاجمی را مرحوم آقای 
طباطبائی به وجود آورد؛ این، آن کاری است که به نظر من 
ماها باید این کار را از آقای طباطبائی یاد بگیریم: تشــکیل 
پایگاه هــای فکری پرُکننده خلأ ها و دارای جنبه تهاجم، نه 
موضع انفعالی و تدافعی. این، یک خصوصیّت که برای من 

خیلی جذّاب است.
خصوصیّت دوّم ایشــان که آن هم بــه نظر من خیلی 
خصوصیّت برجسته و مهمّی است، این است که ایشان در 
عرصه معارف توحیدی و مفاهیم عرشــی ای که به آنها در 
فکر رسیده بود، صرفاً به زایش فکری بسنده نکرد؛ در نفْس 
شریف خودش و قلب شریف خودش به آن حقایق و معارف 

متحقّق شد، عمل کرد به آنچه میدانست. 
بــه معنای واقعی کلمه، مرحوم آقای طباطبائی مصداق 
یِّبُ وَ العَمَلُ الصّالحُِ  این آیه شریفه است: الِیَهِ یصَعَدُ الکَلمُِ الطَّ
یرَفَعُه.)۸( آن »کَلمِ طیّب« در وجود ایشان به معنای واقعی 
کلمه متحقّق شــد. این خصوصیّات اخلاقی ای که از ایشان 
معروف است، تواضع فوق العاده، بی هوائی، اینها همه ناشی 
از آن معنا اســت. این حلم ایشان، این تواضع ایشان ناشی 
از تحقّق همان معانی و معارف عالیه در نفْس خود ایشــان 
اســت. خودش را تربیت کرد، خودش را از این مدارج عالی 
انســانی و معرفتی توانست بالا بکشد و بالا ببرد؛ لذا بود که 
در بین مردم بود، ولیکن با خدا بود. واقعاً انسان در برخورد 
با ایشان احساس میکرد هیچ شخصیّتی برای خودش کأنهّ 

قائل نبود. 
حلیم بود، برخوردش برخورد نرم بود. حتّی با کســانی 
که با ایشــان محاجّه میکردند و مخاصمه میکردند، با حلم 

و بردباری برخورد میکرد و از آنها گذشــت میکرد. ایشــان 
بشــدّت متواضع بود که گاهی اوقات تواضع ایشــان مایه 

تعجّب بود. 
بنده یک خاطــره ای را به آقایان عــرض بکنم. مرحوم 
علّامه سمنانی)۹( )رضوان الله علیه( یک ملّای معمّری)۱۰( 
بود ســاکن سمنان، مرد موجّه معروفی بود؛ ایشان آمد قم، 
علما میرفتند دیدن ایشان و رفت وآمد در منزل ایشان زیاد 
بود. یک روز من در حجره نشسته بودم، یکی از دوستان ما 
که ارادتمند به آقای طباطبائی بود و عاشق آقای طباطبائی 
بود، با هیجان وارد حجره شد و گفت »به حُسن خُلق و وفا 
کس به یار ما نرسد«؛)۱۱( گفتم قضیّه چیست، گفت منزل 
علّامه سمنانی بودیم، آقای خمینی هم بود، آقای طباطبائی 
هم بود، بعضی دیگر از آقایان هم بودند؛ آقای علّامه سمنانی 
رو کرد به آقای خمینی گفت که آقا! این تفسیر المیزان شما 
را ما مشاهده کردیم، خیلی خوب بود، خیلی عالی بود، واقعاً 
لذّت بردیم و شروع کرد تعریف از تفسیر المیزان، به خیالی 
که ایشان آقای طباطبائی اســت. آقای خمینی هم آدمی 
نبود که در این قضایا دستپاچه بشود، ساکت نشسته بود و 
حرفی نمیزد. آقای طباطبائی این طرف نشسته بود، رو کرد 
به آقای علّامه ســمنانی، گفت آقا! طباطبائی بنده هستم، 
ایشان استاد من آقای خمینی است. گفت »به حُسن خُلق و 
وفا کس به یار ما نرسد«؛ یعنی به این خصوص تحت تأثیر 

قرار گرفته بود.
مرحــوم آقای طباطبائی با همه این خصوصیّات معنوی 
و علمی و ســلوکی و این چیزهایی کــه خب دیگر حالاها 
تقریباً همه در ]مورد[ ایشــان میداننــد، از لحاظ برخورد 
شــخصیّتی و رفاقتی یک انسان دلنشــین و دلچسب بود؛ 
جلسه شیرینی داشت، زبان شیرینی داشت، خوش صحبت 

بود، خوش تعریف بود. 
در جلســات انُســی،)۱۲( یک آدمی بود که آن حالت 
سکوتی که انسان در جلســات عمومی و بحثی و درسی و 
مانند اینها از ایشان میدید، آن خصوصیّات در ایشان نبود؛ 
گرم، گیرا، شیرین و خوش صحبت بود؛ یک قضیّه ای را که 
ایشان نقل میکرد، با رنگ و لعاب و تفصیلات ]همراه بود[. 
یک شخصیّت این جوری ]بود[؛ یک شخصیّت جامع، باذوق، 
اهل شــعر، اهل ادبیّات و جامع خصوصیّاتی که یک انسان 

برجسته و والا میتواند داشته باشد.
بــه نظر من این دو خصوصیّتی را که عرض کردم، یکی 
مســئله پرُ کردن خلأ، یکی متحقّق شــدن به معارفی که 
ـ »وَ افَئِدَةَ العارفِینَ  مِنکَ  فازعَِة«؛)۱۳(  انســان بلد اســت ـ
دانســتن عرفان غیر از »افَئِدَةَ العارفِینَ  مِنکَ  فازعَِة« است؛ 
ـ باید دنبال کنیم؛ همه ما باید این  اینها، دو مقوله اســت ـ
دو خصوصیّت را دنبال کنیم؛ هر کســی در این راه حرکت 

میکند بایستی دنبال کند.
امیدواریم ان شاءالله خدای متعال درجات ایشان را عالی 
کند، ما را جزو قدردان های ایشــان قرار بدهد. و بحمدالله 
بــرکات الهی درباره ایشــان این جوری اســت؛ امروز آقای 
طباطبائی بمراتب شناخته شــده تر از زمان حیاتش است. 
زمان حیاتشان شاید یک دهمِ حالا هم شناخته شده نبودند؛ 
حالا بحمدالله ایشان در سطح کشور، در مجامع علمی، در 
سطح دنیا، تا حدود زیادی شناخته شده  هستند، و بیشتر از 

این هم آقای طباطبائی شناخته خواهد شد ان شاءالله.
والسّلام علیکم و رحمة  الله و برکاته

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران برگزاری کنگره بین المللی علامه طباطبایی تاکید کردند

پایگاه فکری مستحکم با آرایش تهاجمی، نیاز امروز

رحمت الله بیگدلی فعال سیاســی دربــاره پیش بینی 
ردصلاحیت های گســترده داوطلبــان انتخابات مجلس 
گفت: بله، ایــن نوع ردصلاحیت ها قابــل پیش بینی بود؛ 
زیرا از دولت فعلی که اولین دولتی اســت با کم ترین آرای 
ملت ایران روی کار آمده و هرچه جلوتر رفته محبوبیتش 
حتی در بین حامیانش هم کم تر شــده است بیش از این 
انتظار نمی رفــت. وی ادامه داد: دولــت فعلی هیأت های 
اجرایی انتخابــات را از بین تندروترین افراد جریان حامی 
دولت تشکیل داده اســت و این هیأت های اجرایی با این 
ردصلاحیت های گســترده در واقع چند تیر را با یک نشان 
زده اند. قبل از هرچیز هر فردی را که ســر سوزنی احتمال 
داده اند که در صورت انتخاب ممکن است موی دماغ دولت 

شود ردصلاحیت کرده اند.
رئیسی مانند احمدی نژاد ردصلاحیت کرد

بیگدلی افزود: البته قبلا دولت محمود احمدی نژاد هم 
به همین سبک عمل و به صورت گسترده منتقدان دولت 
خود را ردصلاحیت کرده بود و دولت رئیسی هم که ادامه 
همــان دولت احمدی نژاد و تشکیل شــده از همان نیروها 
اســت به همان سبک عمل کرد. دوم این که دولت رئیسی 
با این ردصلاحیت های گسترده زمینه ای را فراهم کرد که 
ردصلاحیت شدگان برای تأیید خود به شورای نگهبان پناه 
ببرند و این شورا هم با تأییدصلاحیت تعدادی از این افراد 
برای خود وجهه ای درســت کند که البته این نوع رفتارها 

جواب نخواهد داد.

وی تصریــح کرد: ســوم این که ایــن ردصلاحیت های 
گســترده باعث تضعیف روحیه و حضــور منتقدان دولت 
در انتخابات خواهد شــد، زیرا قدرت هرگونه مانور و حتی 
تهیه لیســت را از آنان خواهد گرفت.  این در حالی اســت 
که تکلیف جریان و افراد حامی دولت روشــن است و آنان 
از همیــن الان کارهــای خود را انجــام داده و حتی اقلام 
تبلیغاتــی خود را تهیه کرده اند، اما ردصلاحیت شــدگان، 
فرصت تهیه اقلام تبلیغاتی و تهیه لیســت و هرگونه مانور 

تبلیغاتی را از دست خواهند داد.
بیگدلــی ادامه داد: مضاف بــر این که ردصلاحیت های 
گســترده باعث ناراحتی بیش تر و عدم شــرکت حامیان 
ایــن افراد و منتقدان دولت در انتخابات خواهد شــد و در 

نتیجه تک و توک افراد تأییدصلاحیت شده خارج از عصاره 
خالص ها هم رأی نخواهند آورد.

می خواهند افراد کاملًا گوش به فرمان
 وارد مجلس شوند

وی در پاســخ به ســوالی درباره اینکــه انتقاد از دولت 
دلیل ردصلاحیت ها بوده اســت یا خیر؟ افزود: مبنا قرار 
دادن موافقت یا مخالفت نمایندگان با طرح ها و پیشنهادها 
و همچنیــن مواضــع سیاســی، اجتماعــی و فرهنگــی 
غیرنمایندگان فعلی برای احراز صلاحیت ها امری مسبوق 
به سابقه اســت.  مثلا در انتخابات های گذشته بسیاری از 
نمایندگان مجلس سوم، ششم و دهم به خاطر مواضع خود 

در آن مجلس ها ردصلاحیت شدند.

احمد وحیدی وزیر کشور در حاشــیه آیین افتتاح نمایشگاه روایت پیشرفت 
در شــهر قم، در پاسخ  به سوالی که پرسید »نظر شما در مورد اعتراضات مطرح 
شده نســبت به رد صلاحیت های صورت گرفته برای انتخابات مجلس دوازدهم 
توســط هیئت های اجرایی چیست؟«، اظهار داشــت: آن چه در مورد انتخابات 
صورت گرفته، هیئت های اجرایی هیئت های مســتقلی هستند، کار خودشان را 

انجام دادند.
وی افــزود: هر کس که الان اشــکالی دارد، می تواند دلایــل آن را از هیئت 
های اجرایی بخواهد و هیئت های اجرایی هم موظف هســتند به این دلایل را به 
کاندیداهای رد صلاحیت شده بدهند و کاندیداها این دلایل را ببینند؛ این مرحله 
اول اســت و این تازه شروع کار اســت می توانند کسانی که احیانا رد صلاحیت 
شدند و یا تأیید احراز نشدند بروند به مراحل بعدی و کاملا این متصور است که در 
مراحل بعدی، چون در این مرحله اول ممکن است مدارک کامل نبوده، و فرصت 
۱۰ روزه بیشتر نبوده، فرصت هست در آن جا مجدد بررسی شود و شکایت کنند 

و اشکال بگیرند و مسائل شان حل وفصل شود. 
وزیر کشــور خاطرنشــان کرد: اینکه برخی می گویند دولــت باعث این رد 
صلاحیت ها بوده، باید بگویم که دولت مطلقا در این کار دخالت نداشته است؛ این 
یک نوع بداخلاقی است؛ البته نمایندگانی که رد صلاحیت شدند غیر از دو نفر )آن 

چه که در ذهن من هست(، راجع به موضوع اظهار نظر نکردند.
وی اضافه کرد: غیر از برخی نمایندگان فعلی مجلس که رد صلاحیت شدند، 
دولت به هیچ وجه هیچ نقشــی نداشته است؛ اصلا ما دلمان می خواهد حداکثر 

مشارکت وجود داشته باشد.
وحیدی یادآور شد: اینکه نسبت می دهند این رد صلاحیت ها از طرف دولت 
اســت، عنوان می کنند که منتقدین دولت رد صلاحیت شدند؛ این خلاف واقع 
است؛ خیلی از کســانیکه الان ممکن است جز رد صلاحیت شدگان نمایندگان 
فعلی باشد، جز همکاران و دوستان دولت هستند و این اظهارات، اظهارات درستی 

نیست.
وی گفت: امیدواریم که انشــاالله دوستان منصفانه برخورد کنند؛ واقعیت این 
است که هیئت های اجرایی دلایلی دارند که باید معترضان به تصمیم هیئت های 

اجرایی، شکایت کنند و این شکایات هم رسیدگی شود.

کاندیداهای حامی دولت اقلام انتخاباتی خود را تهیه کرده اند

وزیر کشور:

»دولت« مطلقا در رد صلاحیت ها دخالت نداشت

تایید حکم قصاص عامل شهادت عضو مجلس 
خبرگان رهبری در دیوان عالی کشور

دیوان عالی کشــور حکم صادره مبنی بر قصاص عامل شــهادت عضو فقید 
مجلــس خبرگان رهبری را تایید کرد. تایید حکم قصاص عامل شــهادت عضو 

مجلس خبرگان رهبری در دیوان عالی کشور
مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرد: در پی شهادت آیت الله عباسعلی سلیمانی 
در تاریخ ششم اردیبهشت ماه با سلاح گرم در بابلسر، پرونده با دستور ویژه رئیس 

قوه قصاییه، در دادگستری کل استان مازندران در مسیر رسیدگی قرار گرفت.
پس از طی روال قانونی و صدور کیفرخواست، دادگاه رسیدگی به این پرونده  
با حضور شکات، متهم و وکلا برگزار و در نهایت عامل شهادت عضو فقید مجلس 

خبرگان رهبری به قصاص محکوم شد.
در پی صدور رای پرونده با درخواست متهم و وکلای وی برای تجدیدنظرخواهی 
به دیوانعالی کشــور ارسال شد.  با ارجاع پرونده در دیوانعالی کشور نهایتا قضات 

رسیدگی کننده رای دادگاه بدوی را ابرام کردند.

وزیر نفت:
 مسائل مطرح شده شایعه ای بیش نیست

جواد اوجی در  واکنش به خبر استعفایش گفت: اختلافی بین وزارت نفت و 
دولت وجود ندارد و برخی مسائل مطرح شده هم شایعه ای بیش نیست.

پیش تر مالک شریعتی نماینده تهران در جلسه صحن علنی اعلام کرد: آقای 
رئیس جمهور یک ماه قبل دفتر شــما به وزیر نفت نامه نوشــت و تاکید کرد دو 
مدیر ارشــد نفتی ۲۴ ســاعته کنار بروند اما وزیرتان استعفاء داد و چند روز در 
خانه نشست، این تعلل گشت ارشاد شما را بی خاصیت خواهد کرد، حال به این 

فهرست آن پدر و پسر، این معاون دورو را نیز اضافه کنید.

خزعلی:

اعلام آمادگی دانشگاه ها برای اعطای پذیرش 
تحصیلی به دختران فلسطین و افغانستان

انسیه خزعلی معاون امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری در مورد مصوبه 
آموزش ۴ سال ابتدای زندگی به زوجین گفت: بله، برای ۴ سال ابتدایی زوجین 
برای نو همســران برنامه ای مصوب شده که در دو استان به صورت پایلوت انجام 

می شود و امیدواریم سال آینده گسترش پیدا کند.
وی در مــورد اعلام آمادگی ایران برای تحصیل دختران غزه در کشــورمان 
هم گفت: خیلی از دانشگاه ها اعلام کردند آمادگی دارند از دختران فلسطینی و 
کسانی که شرایط تحصیل در غزه ندارند، استقبال کنند و گفتند پذیرش بدهیم. 
هم در مورد فلسطین و هم افغانستان که شرایط تحصیل در آن ها فراهم نیست 
آمادگی اعلام شده است و با برخی کشورهای قرار است قرارداد همکاری داشته 
باشیم. برخی کشورهای اســلامی داوطلب هستند در هزینه تحصیل این افراد 

مشارکت داشته باشند.

اسلامی:
سازمان انرژی اتمی امسال در ۱۰ دانشگاه کشور

 ۱۰۰ بورسیه داشت
محمد اســلامی رئیس ســازمان انرژی اتمی در جمع خبرنــگاران در مورد 
تعاملات این ســازمان با نهاد دانشگاه عنوان کرد: تعاملاتی که برقرار کردیم در 
سه بخش است؛ بخش اول تعریف مساله هایی است که می تواند پایان نامه شود، 
نکته دوم نتایج تحقیقاتی است که می تواند در دانشگاه بیاید و با حمایت سازمان 
تبدیل به فناوری شود و کمک به تجهیز آزمایشگاه ها کنیم و نکته سوم این بود 
که ما بورسیه دانشــجویی را از امسال آغاز کردیم در ۱۰ دانشگاه کشور در ۱۰ 
رشته ۱۰۰ بورسیه ثبت نام کردیم که امسال در دانشگاه تحصیل خود را شروع 
کردند. برای کارشناسی ارشد هم این کار را انجام خواهیم داد که آخرین الگوی 

اجرایی ما اقدامی بود که با دانشگاه صنعتی امیر کبیر داشتیم.
وی در پاســخ به سوالی درباره هدف گذاری صنعت هسته ای برای تولید برق 
گفت: ۲۰ هزار مگاوات هم قانون اســت هم تاکید رهبری اســت و هم در سند 
توسعه جامع سازمان پیش بینی شده و در اجرای این سند هم ما اقدامات خود را 
آغاز کردیم. شرکت ها تاسیس شده سایت ها انتخاب  شدند و در تعدادی از آنها 

هم عملیات اجرایی آغاز شده و در بقیه هم آغاز خواهد شد.
رئیس ســازمان انرژی اتمی یادآور شد: نیروگاه های ما دو نوع است؛ آنها که 
هدف گذاری کردیم هم مقیاس بزرگ برای هزار و هزار و ۲۰۰ مگاواتی اســت و 
هم مقیاس کوچک و متوسط است که حدود ۳۰۰ مگاواتی است که در نیروگاه 

کارون کار آن را آغاز کردیم.

حماسه اربعین غزه
جایگزینی یقین با تردید پرتگاهی مهلک است

ابوالفضل فاتح

اربعین غزه یک رمز است. چهل روز است که از زمین و آسمان بر غزه می بارند. 
همه وعده هایی که خدایگان غرب به بشریت داده بودند، یکجا به حراج گذاشتند. 
از زنان باردار و کودکان تازه متولد شده نیز نگذشتند. همین دیروز بود که پیکر 
دویست انسان بیگناه در صحن بیمارستان شفا به خاک سپرده شد. نژادپرستان 
مدرن، غزه را آزمایشگاه بمب هایشــان نمودند و شهر را با مردمش سوزاندند تا 
برای خود پیروزی های جعلی بتراشــند. اما غزه مظلوم حتی یک آه را از ایشان 
دریغ کرد. یک پرچم ســفید بالا نرفت و یک رزمنده فلســطینی تسلیم نشد. 
تانک هایشــان را به بیمارستان ها گسیل کردند و زیر زمین های بیمارستان ها را 
هم شــخم زدند. از بازجویی بیماران در حال مرگ هم نگذشتند و به یک اسیر 
دســت نیافتند و کمال انحطاط و استیصال آن که جز نابودگری، هیچ دستاورد 
نظامی  را محقق نکردند. اگر تا دیروز شکست اسرائیل یک شکست امنیتی بود، 
اینک آنان و حامیانشان باید یک شکست اخلاقی و فلسفی و معرفتی بزرگتر را 
متحمل شــوند. در لابراتوار انسان شناسی آنها باید همان چند روز نخست غزه 
تسلیم محض می شد. با بسیاری کمتر از آن ملت هایی را از هم دریده بودند. این 
کدامین معرفت و ایمان است که در برابر چنین حجمی  از آتش مرعوب نشود؟ 

باور کنیم که بالاتر از بمب ها خدایی هم هست. 
صحنه عجیبی پیش روی جهان قرار گرفته اســت. این صحنه، اگر تا دیروز 
آزمون وجدان جهان بود، اینک آزمون فلســفه حیات و معارف و اندیشه و رای 
اســت. به معارفی که در »قیامت غزه«، نتواند راه را بگشــاید، باید تردید کرد. 
نمی گویم همه کســانی که از فلسطین دفاع می کنند، انگیزه یکسانی دارند. اگر 
حتی در عملیات فلســطینی ها تردید داریم، در تردید خود مختاریم، اما یقین 
نسبت به جنایات اسرائیل را با حسابگری های مرموز و وسواس گونه حاشا نکنیم. 
جایگزینی یقین با تردید پرتگاهی مهلک است. اگر کسی به رغم اطلاع از فجایع، 
همچنان دلش با مظلومان غزه نیست و یا کسی هنوز مشغول حسابگری و چرتکه 
سیاسی است و نمی تواند برای محکومیت نسل کشی و جنایات جنگی اسرائیل در 
غزه تصمیم بگیرد یا حداقل در خلوت خود باغزه همدردی کند، باید به منظومه 
فکری خود تردید کند، ولو خود را مدرن بداند. هر مکتب و ایسم با هر عنوان و 
گرایش از عدالتخواه و آزادیخواه و حقوق بشری اعم از سنتی و مدرن که نتواند 
در این پیچ مهم تاریخ در جای درست بایستد، چه زمانی خواهد توانست اسباب 

نجات بشریت باشند؟
دربــاره غزه و آینده آن، و این که طرفین تا چه اندازه به اهدافشــان دســت 
یافته اند، در ادامه یادداشــت های گذشته، ان شــاء الله جداگانه خواهم نوشت، اما 
تا همین جا حماسه غزه تا صد ســال دیگر در خاطره ها خواهد ماند و گفتمان 
»مظلومیت غزه« برگی مهم از تاریخ فلسطین و منطقه را ورق خواهد زد و حتی 
حلقه های فکری غرب را به بازنگری در فلســفه اخلاق خود واخواهد داشت. چرا 
که اشغالگری اسرائیل، کاردستی و ارمغان اندیشه سیاسی غرب برای شرق است. 
جهان آموخت که ملتی تنها، با دســت خالی و در محاصــره آب و غذا و دارو و 
ناجوانمردانه ترین شبیخون های امپراتوری دروغ جهانی، سیطره بمب ها بر اراده 
را بی اعتبار ســاخت و نشان داد فلسفه چیرگی خون بر شمشیر و رسوایی ستم، 

حقیقت دارد. 
۴۰ روز پیش بایدن با افتخار می گفت »من یک صهیونیســت هستم«. باور 
کنید بعید اســت پس از این تا صد سال دیگر کسی به گفتن این جمله افتخار 
کند. »من اسرائیلی ام« تبدیل به ک شرم شد و فجایع غزه ترومای اخلاقی غرب. 

عدلیه

دولت

یادداشت
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غضنفرآبادی:
بیخود گفته اند که به خاطر انتخابات ایرادات را

 بررسی نمی کنیم
موســی غضنفرآبادی، درباره ایرادات شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب 
و اینکه این ایرادات چیســت، گفت: جزئی اســت و آن گونه کلی نیست و باید 

اصلاحات صورت گیرد و برخی از عبارات اصلاح شود.
رئیس کمیســیون حقوقی و قضائی در پاســخ به این که گفته می شود شاید 
مجلس یازدهم نخواهد در آســتانه انتخابات مجددا این لایحه را پس از ایرادات 
شورای نگهبان مورد بررسی قرار دهد، عنوان کرد: بیخود گفته اند، حتما رسیدگی 

می شود. این چه حرفی است؟

مجلس

پزشکیان:
اگر نظام را قبول ندارم در مجلس چه غلطی می کنم؟

سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا تشریح کرد

تمدید معافیت عراق از تحریم های ایران

دکتر مصطفي کواکبیان شــامگاه دوشنبه 
مهمان برنامه زنده تلویزیوني به افق فلسطین 

در شبکه افق بود.
کواکبیان در سخنان ابتدایي خود گفت:

قبل از اینکه مســئله فلســطین اخلاقي 
یا سیاســي باشــد، یک موضوع انساني است 
کــه از نظر ذهنــي، عاطفي و شــناختي باید 
بحث انســاني را مطــرح کرد، هــر چند که 
موضوع مي تواند اخلاقي هم باشــد، وضعیت 
اســفناکي که حاکم است و جنایاتي که رژیم 
صهیونیســتي انجام مي دهد خارج از هرگونه 
قواعد اخلاقي است و البته سیاسي هم هست 
و همان طور که حامیان این رژیم آنها را از زمان 
بیانیه بالفور در فلسطین نشاندند، مباحثي غیر 
از مباحث سیاسي نبود، به نظرم از همه جهات 
اخلاقي، اسلامي، انساني و سیاسي مهم است.

از زمان ماکیاولي که مي گفت هدف وسیله را 
توجیه مي کند و مي شود براي رسیدن به هدف 
از هر وســیله مشروع یا غیرمشــروع استفاده 
کــرد این موضوع رواج یافت در جاهایي، اما از 
نظــر اعتقادي دیني ما نمي توانیم بپذیریم که 
براي رســیدن به هدف از هر وسیله اي بتوانیم 
اســتفاده کنیم، اما ممکن اســت در بین ما 
مســلمانان و خیلي از افرادي که ادعاي غربي 
بودن هم ندارند گاهي براي دستیابي به هدف 
از وسایل نامشروع هم استفاده کنند؛ ولي ما به 

چنین چیزي اعتقاد نداریم.
اسلامي  شوراي  مجلس  ادوار  نماينده 
در پاسخ به اين سؤال که چگونه مي شود 

در برابر سياستي که به اين موضوع معتقد 
نيست و از هر وسيله اي براي رسيدن به 
هدف استفاده مي کند مقابله کرد؟ اظهار 

داشت: 
معتقدم بحث انساني در ماجراي غزه ما را 
وادار مي کند که توجه داشته باشیم که حتماً 
براي حمایت از مظلومان مسیري را طي کنیم 
که خودمان دچار ظلم نشــویم، ممکن است 
دشــمنِ مقابل همین کارها را بکند و دســت 
به هــر جنایتي بزند؛ ولي ما حتماً باید رعایت 
کنیم و مقید باشیم به هدفي که داریم و هدفي 
انساني، اخلاقي، انساني و اسلامي است و خارج 
از این چارچوب ها از هر وســیله اي اســتفاده 
نکنیــم، مثــلًا نمي توانیم جایي کــه زنان و 
کودکان حضور دارند و رژیم غاصب هم حضور 
دارند، همه را قتل عــام کنیم؛ چون معتقدیم 

هدف وسیله را توجیه نمي کند.
دبیرکل حزب مردم ســالاري با اشــاره به 
وحدت شکل گرفته حول محور مسئله فلسطین 
در کشور گفت: ما هم به اندازه اي که توانمندي 
داشتیم، چه در خانه احزاب و انجمن مدیران 
روزنامه هاي غیردولتي، چه در سطح دانشگاه 
علامه طباطبایي، چه در سطح دانشگاه تربیت 
 مدرس  و چه در ســطح احــزاب اصلاح طلب 
تلاش کردیم، نشســتي داشتیم براي جوانان 
احزاب اصلاح طلب با حضور اســاتید دانشگاه، 
جوانان احزاب اصلاح طلب و با حضور نماینده 
حماس در ایران، خب همه جریانات سیاســي 
وحدت دارند در مســئله فلسطین و حمایت 

مي کنند، اما دو گروه وحدت شکني مي کنند، 
گروه اول کســاني هســتند که بــه هر دلیل 
بــا نظام جمهوري اســلامي مشــکل دارند و 
مي گویند چرا باید از فلسطین حمایت کنیم، 
اینها ناراحتي شان از چیز دیگر است و موضع 
خودشــان را به مــردم نســبت مي دهند که 
مردم راضي به این کارها نیســتند، گروه دیگر 
هم که خودشــان را خیلــي انقلابي مي دانند 
ناراحت اند که چرا کســاني غیر از ما دارند از 
فلســطین حمایت مي کنند، مي گویند شما از 
روي ناچاري حمایت مي کنید، مثلًا در همین 
صداوســیما حرف هــاي عجیــب و بي ربطي 
مي زنند؛ مثلًا خانمي در صداوســیما مي گوید 
مــا حزب اللهي ها باید مملکت را اداره کنیم یا 
یک آقاي منبري در موضوع فلسطین مي گوید 
ما باید این جنگ را فرسایشي کنیم و حتي از 
سید حســن نصرالله و رهبري هم کد مي آورد 
که ایشان هم  نظرشان همین است، درحالي که 
این طور نیســت، اگر امشــب آتش بس شود 
خیلي بهتر اســت براي مظلومان غزه تا اینکه 
فردا آتش بس شود. اینها وحدت شکن هستند، 
نه کساني که با جمهوري اسلامي ضدیت دارند 
باید بتوانند عرض اندام کنند و نه کســاني که 
معتقدند همه چیز باید تحت کنترل خودشان 

باشد. 
خــب دیدیــم شــخصي توییــت زده که 
موشــک هایي که دارید را همین الان استفاده 
کنیــد و از شــش میلیون نفري کــه ثبت نام 
کرده اند در کمپین غزه بــراي حضور در غزه 

اســتفاده کند، اما رهبري بــا صراحت اعلام 
کردند که ما دست مردم غزه را مي بوسیم؛ ولي 

قرار نیست آنجا نیرو ببریم.
ايشان در پاسخ به سؤال مجري برنامه 
مبني بر اينکه از اين فرصت براي تقويت 
وحدت چطور مي شود استفاده کرد و بايد 

چه کارهايي انجام داد اظهار داشت:
باور ما این است که مسجدالاقصي قبله اول 
مســلمین است و در قرآن هم آمده، معتقدیم 
دنبال این هستیم که ســرزمین اشغالي باید 
یک روزي آزاد شــود؛ اما فکر مي کنم کساني 
کــه حرف هایي بر خــلاف تصمیمات مبنایي 
جمهــوري اســلامي مي زنند وحدت شــکن 
 هســتند، یادم اســت یــک آقایي که اســم 
هم نمي آورم زماني رئیس جمهوري اسلامي بود 
و انکار هولوکاســت را مطرح مي کرد؛ ولي این 
روزها ساکت اند و چیزي نمي گویند، در یکي از 
ملاقات هایي که در مکه داشتم، یکي از حجاج 
عرب آمد و گفت فلاني که مي گوید اســرائیل 
باید نابود شود خیلي خوب است، او گفت شما 
طرفدار امام خمیني هستید و ایشان گفته اند 
اسرائیل باید از صفحه روزگار محو شود، به او 
گفتم امام فرموده که اگر همه مسلمانان یک 
ســطل آب بریزند اسرائیل را آب مي برد، خب 
ما حاضریم تانکر، تانکر آب بریزیم؛ اما شما هم 

یک قاشق آب بریزید و همکاري کنید.
معتقدم همه کشورهاي اسلامي باید اعلام 
موضع کنند نه اینکه ما ســینه ســپر کنیم و 
بقیه عین خیالشــان نباشــد، چرا اردن باید 

به این شــکل موضع بگیرد، یا مثلًا جلســات 
سازمان همکاري کشــورهاي اسلامي که در 
ریاض برگزار شد و فقط به محکومیت بسنده 
کردند، باید یک کار جدي انجام شود، بعضي ها 
این را فقــط وظیفه ایران مي دانند درحالي که 
کشــورهاي عربي مقدم هستند در این زمینه 
اما به طــور پنهانــي روابطي دارنــد با رژیم 
صهیونیستي، هرچند با عملیات طوفان الاقصي 
فعلًا نمي توانند حرفي از صلح ابراهیم بزنند که 
به نظرم این دســتاورد مهمي است و توانست 

هیمنه رژیم صهیونیستي را در هم بشکند.
نباید زمینه اي براي گسترش جنگ وجود 
داشــته باشــد، ســطح دوم درگیري در غزه 
عــلاوه بر کرانــه باختري به ســوریه و لبنان 
مي رسد و ممکن است سطح سوم، خاورمیانه 
باشــد و بخواهند پاي جمهوري اســلامي را 
وسط بکشــند، به نظرم سخنراني سید حسن 
نصرالله و همچنین مواضع جمهوري اسلامي و 
مخصوصاً رهبري هوشمندانه بود، اما بعضي ها 
گویا دلشان لک زده براي اینکه زودتر جنگي 
ســر بگیرد و اگر بحث ســوریه و لبنان شد، 
جمهوري اسلامي هم آماده باشد، به نظرم ما 
نباید به دنبال گســترش و توسعه این جنگ 
باشــیم، هرچند که اگر توسعه پیدا کند ما از 

پس قدرتي مثل اسرائیل برمي آییم.
کواکبيان در پاســخ به سؤال پاياني 
مجري برنامه که به  ضرورت ايجاد اتحاد 
در جهان اســلام و عرب اشاره داشت، 
ديدگاه خود را نســبت به  ديپلماســي 

جمهوري اسلامي ايران بيان کرد:
معتقدم جمهوري اسلامي در حد خودش 
خوب عمل کرده. در اجلاسي هم که برگزار شد 
عملکرد، عملکرد خوبي بود، اما گاهي مي بینیم 
سخناني از وزیر خارجه ما صادر مي شود گویي 
که ایشان سخنگوي حماس یا حزب الله است 
و دارد از طرف آنها صحبت مي کند، ضرورتي 
ندارد این چنین صحبت کردن، آنها خودشان 
مباحث خودشان را دارند و من تذکر هم داده ام 

نسبت به این موضوعات.
مــا دو روز قبل از طرف انجمــن مدیران 
روزنامه هــاي غیردولتــي نامــه اي را به آقاي 
اللامي که رئیس انجمن روزنامه نگاران عرب و 
عراق است و آنجا به تفصیل بحث کردیم، خب 
مي دانیم که پنجاه نفر از خبرنگاران توســط 

رژیم صهیونیستي کشته شده اند.
برخي دوســتاني که مي دانستند امشب به 
ایــن برنامه مي آیم به مــن گفتند به این هم 
بپردازید که در داخل کشــور هم خبرنگاران 
را اذیت مي کنند، مــن گفتم خب این برنامه 
براي فلسطین اســت و باید در جاي خودش 
صحبت کنیم، یا شــخص دیگري گفت درباره 
رد صلاحیت هــا هم صحبــت کنید که گفتم 
ان شــاءالله شــبکه افق برنامه دیگري ترتیب 
بدهــد و آنجا به این موضوعــات مي پردازیم، 
منظــورم این اســت کــه دیپلماســي قوي 
 اســت و کار هم مي کند؛ ولــي گاهي برخي

 افراد حرف هایــي مي زنند که خیلي ارتباطي 
به آنها ندارد، معتقدم سید حسن نصرالله خط 
حرکتي مناسبي داشت علي رغم اینکه خیلي ها 
فکر مي کردند ایشان اعلام جنگ مي کند ولي 
دیدیم که ایشــان گفتنــد حمایت مي کنیم؛ 
 اما از عملیات طوفان الاقصي خبر نداشــتیم، 
مــا هم حمایت رســانه اي، مــادي، معنوي و 
حمایت تبلیغاتي را باید داشــته باشــیم؛ اما 
این که دخالــت نظامي کنیــم هیچ وقت در 
 سیاســت ما نبوده و الان هم نباید باشد؛ ولي

 عده اي ســعي دارند خلاف این مســیر نشان 
داده شود. 

مسعود پزشــکیان نماینده مردم تبریز که در انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس از ســوی هیــات اجرایی حوزه 
انتخابیــه تبریز ردصلاحیت شــده درخصوص اعتراض به 
نتیجه اعلامی از سوی این هیات، گفت: قرار است اعتراض 
کنیم و ببینیم که چه می شود، تا امروز )سه شنبه( اعتراض 
را ثبت نکردم اما احتمالا فردا بچه ها به صورت اینترنتی از 

همان مسیر که گفته اند، ثبت خواهند کرد.
عضــو مجمــع نمایندگان اســتان آذربایجان شــرقی 
درخصوص شنیده ها مبنی بر »عدم دریافت نامه درخواست 
مستندات ردصلاحیت از ســوی فرمانداری تبریز«، اظهار 
داشــت: مستند چه می خواهند بدهند؟ ببینید این چیزی 
که این ها نوشــتند ما ترک ها ضرب المثلی برای آن داریم 
که ترجمه فارسی اش سخت است یک چیزی شبیه »مرغ 

پخته  هم خنده اش می گیرد.«
وی ادامــه داد: زندگی من تا حالا برای این نظام و این 
انقلاب بوده است، من با همسرم که ازدواج کردم تا زمانی 
کــه از دنیا رفت فرصت نکردیم حتی یک زیارت برویم؛ یا 
در جبهه بودیم، یا درس می خواندیم، یا کشیک می دادیم 
و در بیمارستان مریض می دیدیم و همواره در خدمت نظام 

و انقلاب بودیم. الان هم فرصت نکردیم حتی تفریح برویم، 
خیلی ها می روند و تفریح می کنند ما نتوانستیم حتی برویم 

و بگردیم.
پزشکیان افزود: حالا با این شرایط اگر ما با نظام مشکل 
داشته باشیم آن هایی که با نظام مشکل ندارند، چه کسانی 
هســتند؟ یعنی اصلا این حرفی که زدند، خیلی خنده دار 
است. چه مدرک و مســتنداتی می خواهند بدهند که من 
بــا نظام مشــکل دارم؟ منی که تمام زندگی و هســتی ام 
برای ایــن انقلاب و ایــن مملکت بوده، آن ها خودشــان 
مشــکل دارند و دارند کاری می کنند که مردم را به نظام 
بدبیــن کنند نه مایی که تلاش می کنیــم و زور می زنیم 
بلکه این مملکت درســت شود و آن الگویی شود که اوایل 
انقلاب دلمان می خواست بهترین شویم؛ نه اینکه یک عده 
 آدم های ناتوان به اصطلاح بی سواد و با دید محدود بیایند و

 بعــد حتی دو قــدم جلوتر از خودشــان را نبینند و بعد 
همان هــا، آنهایی که می  توانند افــق بلندتری ببینند را از 

میدان به در کنند.
وی اضافه کرد: آنقدر که گفتند قرار شد اعتراض را ثبت 
کنیم، می خواســتم اعتراض نکنم. من که وابستگی به این 

جایگاه ندارم، من اگر به دنبال پول بودم بروم طبابت کنم 
بهتر نیســت؟ من از کرسی نمایندگی دنبال امتیاز و پول 
نبودم و نیستم فقط تلاش می کنم در حد توانم قدمی برای 

کشور و نظام بردارم.
پزشــکیان در ادامه با اشــاره بــه انتشــار ویدویی از 
پیــاده روی خــود در مجلس، عنــوان کــرد: فیلمی از ما 
گرفتند که فلانی »در مجلس راه می رود« این ها اگر فیلم 
دیگری داشــتند که آن  را منتشر می کردند، ما نه خودمان 
دادیم بچه هایمان از بیت المال بخورند، نه اجازه دادیم که 
خودشان )بچه هایمان( از بیت المال بخورند، نه بچه هایمان 
خارج از کشور هستند، نه برای کسی سیسمونی می گیریم؛ 

یعنی ماها همینی هستیم که هستیم. 
برای این نظام تمام زندگی و اعتقادمان را گذاشــتیم. 
حالا اگر ما بــه این انقلاب معتقد نیســتیم، آن هایی که 
معتقدند چه کسی هســتند؟ چه کار باید می کردیم؟ از ما 
چه می  خواهند؟ چه کســی این حرف را می زند؟ کسی که 
کسی که نگاه کنی شاید اصلا خودش هیچ سابقه آنچنانی 
هم ندارد. چــه می گوید؟ می گوید فلانــی نظام را قبول 
نــدارد، من اگر نظــام را قبول ندارم اینجــا )مجلس( چه 

غلطی می کنم؟
نماینده مردم تبریز در پاسخ به این سوال که »آیا برای 
تغییر نظر شــما از عدم اعتراض به ثبت اعتراض با شــما 
رایزنی شده است؟«، گفت: کسی رایزنی نکرده، دوستان و 
آشــنایان خیلی گفتند و اصرار کردند که اعتراض را حتما 

ثبت کن، ماهم پذیرفتیم.
وی در واکنــش به این ســوال که »آیا توســط آقایان 
خاتمی یا لاریجانی با شــما صحبتی بــرای ثبت اعتراض 
شد؟«، ابراز داشت: خیر، آقای خاتمی که نه؛ ولی خیلی ها 

تماس گرفتند و خواستند که حتما اعتراض کنید.
پزشــکیان خاطرنشــان کرد: ببینید من بیشتر با این 
نیــت دارم می آیم کــه در مملکتی که دارنــد مردم را از 
صندوق هــا گلایه مند و ناامید می کنند و نمی خواهند پای 
صندوق بیایند، صدایی باشم بلکه یک عده ای به خاطر ما 
بیاینــد پای صندوق. وگرنه من را نماینده نکنند، مثلا من 
از نمایندگی امتیازی داشــتم که آن را از دست بدهم؟ به 
کســی چیزی دادم؟ خودم خوردم؟ اگر پیدا می کردند که 
آن ها را می گفتند اتفاقا چون چیزی پیدا نکردند می گویند 

من نظام را قبول ندارم.

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در نشستی خبری 
با مطــرح کردن ادعاهایــی علیه نقش ایــران در منطقه، 
توضیحاتــی درباره تمدید معافیت از تحریم های ایران برای 

عراق به منظور انتقال مبالغ واردات برق از ایران ارائه کرد.
»متیو میلر« سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک 
نشست خبری که مشــروح آن در وبگاه وزارت امور خارجه 
آمریکا منتشر شده است، در پاسخ به سوالی درباره معافیت 
تحریمی تمدید شده برای عراق در زمینه تحریم های ایران 
گفت: تا کنون، ۲۰ معافیت برای پرداخت هزینه پاردات برق 
از ســوی عراق به ایران صادر شده است. این معافیت ها به 

زمان دولت دونالد ترامپ و سال ۲۰۱۸ برمی گردد.
میلر افزود: در تمامی این معافیت ها قرار بوده اســت که 
هیچ بخشی از این پول ها به ایران نرسد. پول ها در حساب های 
بانکی محدود شده باقی می مانند تا تنها برای مصارفی مانند 
غذا، دارو و اهداف بشردوستانه مورد استفاده قرار بگیرند. این 
موضوع با چند سیاســت  ما منطبق بوده است، یکی این که 
تلاش کنیم اهرم فشار عراق بر ایران را کاهش دهیم و دیگر 
این که  وابســتگی عراق به ایران در زمینه انرژی را کاهش 
دهیم. ما برخی سیاســت هایی داشته ایم که روی آن ها کار 
کرده ایم تا از استقلال عراق در زمینه انرژی اطمینان بیابیم 
اما در این میان، آن ها به خریداری برق ایران ادامه می دهند. 
بنابراین، ما هم مانند دولت ترامپ معافیت هایی صادر کردیم 
تا  این پول ها به حساب های بانکی محدودشده منتقل شوند 
و برای مصارف بشردوســتانه و دیگر امور غیرتحریمی مورد 

استفاده قرار بگیرند.

دولت آمریکا، شامگاه سه شــنبه، معافیت از تحریم های 
ایران را بــرای یک دوره چهار ماهه دیگر تمدید کرد که به 
عراق اجازه می دهد به خرید برق از ایران ادامه دهد و تهران 
نیز قادر خواهد بود به طور محدود به میلیاردها دلار از وجوه 

مسدود شده خود در عراق دسترسی پیدا کند.
خبرگزاری آسوشــیتدپرس در این باره نوشــت مقامات 
آمریکایی گفته اند که »آنتونــی بلینکن« وزیر امور خارجه 
آمریکا تمدید معافیت تحریمی ایران را برای یک دوره ۱۲۰ 
روزه امضا کرد که روز سه شــنبه )به وقت محلی( به کنگره 

ارسال شده است.
این اقــدام، احتمالا، انتقاد افراد تندرو با سیاســت های 
ضدایرانی در کنگره و جاهای دیگر را به دنبال خواهد داشت 
که معتقدند این تمدید به ایران در شرایطی که تحت فشار 
فزاینده ای برای پایان دادن به پشــتیبانی خود از گروه های 
مورد حمایتش در منطقه، از جمله حماس قرار دارد، پاداش 
خواهــد داد. در حال حاضر، حــدود ۱۰ میلیارد دلار وجوه 
حاصــل از خرید برق ایران در حســاب های امانی در عراق 
نگهداری می شــود و این معافیت به بغداد اجازه می دهد تا 
واردات انرژی خود را بدون ترس از مجازات های آمریکا برای 

نقض تحریم های ایران ادامه دهد.
همچنین این معافیت چهار ماهه مقرراتی را حفظ خواهد 

کرد که بر اساس آن، بخش هایی از درآمدهای برق می تواند 
به حســاب هایی در عمان منتقل و ســپس به یورو یا سایر 
ارزهای رایج مبادله شــده برای ایران برای خرید محصولات 

غیرتحریمی تبدیل شود.
 مقامات رســمی آمریکایی که خواســتند نامشان فاش 
نشــود، گفتند که آنتونی بلینکن به این دلیل که دولت در 
واشنگتن نمی خواهد دسترسی عراق را به یک منبع حیاتی 

انرژی قطع کند، این معافیت را امضا کرده است.
به گفته این مقامات، اما دولت آمریکا مطمئن اســت که 
ایران نمی توانــد از هیچ یک از این پول ها برای اهدافی که 
واشــنگتن آنها را مخرب می خواند، استفاده کند. آنها خاطر 
نشــان کردند که یک اکنون یک فرآیند بررســی دقیق در 
جریان اســت تا اطمینان حاصل شود که این پول نقد تنها 
برای تهیه کالاهای بشردوستانه شامل غذا، دارو، تجهیزات 

پزشکی و کالاهای کشاورزی قابل استفاده است.
میلر در ادامه نشست خبری خود در پاسخ به این که آیا 
دولت آمریکا نگران برداشت عمومی از این اقدام با توجه به 
هم زمان بودن آن با ادعای مورد حمله قرار گرفتن نظامیان 
و پایگاه های نظامی آمریکا در منطقه توسط نیروهای نیابتی 
وابســته به ایران نیســت، گفت: ما نگران برداشت عمومی 
نیستیم. نگران واقعیت هســتیم. واقعیت این است که این 

پول ها تنهــا می تواند برای امور بشردوســتانه و دیگر امور 
غیرتحریمی مورد استفاده قرار بگیرد.

ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریــکا با نادیده گرفتن 
نقش مخرب و ثبات زدای واشــنگتن در منطقه که آخرین 
نمونه آن حمایت تمام عیار از رژیم صهیونیســتی در جنگ 
غزه اســت، ادعاهایی را علیه نقــش ایران در منطقه مطرح 
کرده و گفت: وقتی موضوع پاســخگو کردن ایران به دلیل 
رفتارهای ثبات زدایش مطرح است، یادآور می شوم که ما تا 
کنون، بیش از ۴۰۰ تحریــم از آغاز کار این دولت بر ایران 
اعمال کرده ایم. در هفته های اخیر اقداماتی انجام داده ایم تا از 
ایجاد بازدارندگی )در قبال ایران( اطمینان بیابیم و پنتاگون 
نیز حملاتی را علیه شبه نظامیان وابسته به ایران انجام داد. 
ما همچنــان ایران را به دلیل رفتار ثبات زدایش پاســخگو 
خواهیم کرد. او در بخش دیگری از این نشست مدعی شد: 
چه این معافیت ها صادر شوند چه نشوند، چه ملت ایران از 
این پول ها بهره ای ببرند چه نبرند، حکومت ایران به تامین 
مالی فعالیت هــای خصومت آمیز ادامه می دهد. این موضوع 

طی چندین سال تغییری نکرده است.
میلر همچنین درباره صــدور این معافیت گفت: ما فکر 
می کنیم افزایش پول هایی که به نفع مردم ایران اســتفاده 
شــود، ارزشمند اســت. البته این پول بدهی عراق به ایران 
برای واردات برق از ایران بوده اســت. او در پاســخ به سوال 
دیگری  مبنی بر این که آیا ایران مانع آغاز جنگی تمام عیار 
از ســوی حزب الله علیه رژیم صهیونیستی شد، گفت: من 

درباره اقدامات ایران صحبتی نمی کنم. 

دبیرکل حزب مردم سالاري در برنامه به افق فلسطین:

فرسايشي شدن جنگ در غزه به نفع اسرائيل است
 سازمان همکاري کشورهاي اسلامي نبايد صرفا به صدور بيانيه محکوميت اسرائيل بسنده کند

۱۳ جبهه سیاسی مجاز به فعالیت انتخاباتی 
معرفی شدند

وزارت کشــور اعلام کرد که در حال حاضر ۱۳ جبهه با ائتلاف سیاســی به 
صورت قانونی در حال فعالیت هستند.

دفتر امور سیاســی وزارت کشور در اطلاعیه ای اعلام کرد که فعالیت »جبهه 
پیروان ولایت مطلقه فقیه« و حزب »ایران قوی« غیرقانونی اســت و هیچگونه 

مجوزی برای فعالیت از کمیسیون ماده ۱۰ احزاب ندارند.
پیش از این عبدالله مرادی دبیر کمیســیون ماده ۱۰ احزاب با تاکید بر اینکه 
احزاب باید مجمع عمومی خود را طبق قانون و اساسنامه خود برگزار کنند، گفته 
بود که »ما احزاب و تشــکل های قانونی و کسانی که مجوز فعالیت حزبی ندارند 
و غیرقانونی فعالیت می کنند را به مردم معرفی خواهیم کرد. احزابی که مجمع 

عمومی خود را برگزار نکنند، در قالب احزاب قانونی قرار نمی گیرند.«
مرادی درباه علت غیرقانونی بودن جبهه »پیروان ولایت مطلقه فقیه« و حزب 
»ایران قوی« اظهار کرد: این جبهه اصلا موجودیت نداشت و یک عنوان ساختگی 
برای سوء اســتفاده بود. حزب ایران قوی سال گذشته درخواست به کمیسیون 
ماده ۱۰ داد ولی با تاسیس این حزب مخالفت شد با این حال همچنان درحال 

فعالیت است.
جبهه یا ائتلاف سیاســی یک تشکلی اســت که با حضور حداقل سه حزب 
سیاسی دارای پروانه تشکیل می شود. این احزاب باید تشکیل جبهه را به اطلاع 
کمیسون ماده ۱۰ برسانند و زمان، موضوع و گستره فعالیت خود را اعلام کنند. 
تشــکیل جبهه به صدور مجوز نیاز ندارد اما باید به اطلاع کمیســیون ماده ۱۰ 
برســد. رئیس جبهه باید عضو موثر یکی از این احزاب باشــد. جبهه ای که این 

شرایط را دارا باشد، می تواند فعالیت سیاسی و انتخاباتی کند.
در حال حاضر ۱۳ جبهه با ائتلاف سیاســی به صورت قانونی در حال فعالیت 
هستند. دبیرکمیسیون ماده ۱۰ احزاب به ایسنا گفت: جبهه های جبهه پیروان 
خط امام و رهبری، جبهه پایداری، جبهه حامیان مردم، جبهه همبســتگی ملی 
نیروهای انقلاب اسلامی، جبهه اصلاحات ایران، جبهه وحدت ملی، ائتلاف بزرگ 
نیروهای انقلاب اســلامی اســتان قم، جبهه تحول گرایان ایران اسلامی، جبهه 
ایســتادگی ایران اســلامی، ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی، جبهه مستقلین و 
اعتدال گرایان، جبهه پیشــرفت، رفاه و عدالت و جبهه مردمی نیروهای انقلاب 

اسلامی مجوز فعالیت قانونی در کشور را دارند.

ورود دادستانی تهران به ادعای نماینده تهران
 درباره فرار شبنم نعمت زاده

روابط عمومی دادستانی عمومی و انقلاب تهران با صدور اطلاعیه ای، متواری 
بودن شبنم نعمت زاده را تکذیب و اعلام کرد: این محکوم اقتصادی هم اکنون در 

زندان اوین است و خبر متواری بودن وی کذب محض است.
مرکز رســانه قوه قضاییه اعلام کرد؛ روز گذشته بعد از طرح برخی ادعاها از 
ســوی علی خضریان، روابط عمومی دادستانی عمومی و انقلاب تهران با صدور 
اطلاعیه ای، متواری بودن شــبنم نعمت زاده را تکذیب و اعلام کرد: این محکوم 
اقتصادی هم اکنون در زندان اوین اســت و خبر متواری بودن وی کذب محض 
است. پس از صدور اطلاعیه روابط عمومی دادستانی تهران مجددا علی خضریان 
در مصاحبه دیگری که امروز منتشــر شد ضمن پس گرفتن ادعای خلاف واقع 
قبلی خود، اظهارات روز گذشــته اش را تغییر داد و با عدول از ماجرای متواری 
بودن فرد مورد اشــاره گفت: انتظار داریم با توجه به اینکه جرم خانم نعمت زاده 
جنبه عمومی داشته اســناد مرخصی رفتن و بازگشت به زندان نامبرده و مدت 
زمانی را که مجموعا در زندان بوده است، منتشر شود تا افکار عمومی خودشان 

قضاوت کنند.
این درحالیســت که وی هنوز بابت خبر کذب متواری بودن نعمت زاده هیچ 

سند قابل اعتنایی ارائه نکرده است.
طبق ماده ۵۲۰ ایین دادرسی کیفری محکومان می توانند در صورت رعایت 
ضوابط زندان پس از ســپردن تامین مناســب ماهانه حداکثر ۳ روز از مرخصی 
برخوردار شوند که شبنم نعمت زاده نیز بیش از این از حق مرخصی قانونی خود 
استفاده نکرده است و بابت مدت زمان غیبت غیر قانونی ضمن جلب و بازداشت 
از سوی دادستانی تهران، در همان مقطع زمانی، علیه وی اعلام جرم جدید شد 

که در حال رسیدگی است.
طرح ادعاهای خلاف واقع و بدون سند از سوی خضریان به اینجا ختم نشد و 
وی در مصاحبه امروز خود با استناد به جلسه دادگاهی که در آبان ماه برگزار شده 
ادعاهایی را به نقل از وکیل نعمت زاده و قاضی مطرح می کند؛ که بررسی ها نشان 

می دهد این موضوع هم غیر دقیق می باشد و موارد مطرح شده صحت ندارد.
در پــی طرح ادعاهای کذب صورت گرفته از ســوی ایــن نماینده مجلس، 
دادستانی تهران طی نامه ای به هیات رئیسه مجلس خواستار این شد که هیات 
نظارت بر نمایندگان اعلام کند ایــا اعلام خبر کذب متواری بودن یک محکوم 

اقتصادی جزو وظایف نمایندگی خضریان بوده است یا خیر؟

پیش بینی مسئولیت کیفری برای نامزدها 
در قانون جدید انتخابات

معاون اجتماعی و پیشگیری از جرم قوه قضاییه گفت: به موجب قانون جدید 
چنانچه در ســتادهای انتخاباتی تخلفی صــورت گیرد و به عنوان جرم و تخلف 
محســوب شــود علاوه بر کسانی که مرتکب تخلف شــده اند نامزدها نیز دارای 

مسئولیت کیفری هستند.
به گزارش ایسنا اصغر جهانگیر گفت: شهریور ماه سال جاری پیرو بخشنامه 
ریاســت قوه قضاییه، ستاد مرکزی رسیدگی به جرایم و تخلفات انتخاباتی برای 

انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری آغاز به کار کرد.
وی ادامه داد: ستاد مرکزی تا امروز سه جلسه برگزار کرده است و مصوباتی را 
نیز داشته که آن را به استان ها اعلام کرده است. به طور کلی در استان ها در طول 
سه ماه گذشته ۶۱ جلســه برگزار شده که نزدیک به ۳۰۰ مصوبه داشته است. 
همچنین در شهرستان ها بیش از ۳۰۰ جلسه برگزار شده است و بیش از ۱۲۰۰ 
مصوبه داشته است. جهانگیر پیشگیری از جرایم حوزه انتخاباتی در این ستادها 
را ســه مرحله دانست و گفت: مرحله اول پیشگیری از جرایم و تخلفات پیش از 
انتخابات، مرحله دوم تخلفات حین انتخابات و در مرحله سوم جرایم و تخلفات 

پس از برگزاری انتخابات است.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از جرم قوه قضاییه در مــورد جرایم پیش از 
انتخابات گفت: معمولا این جرایم به تبلیغات زودهنگام برمی گردد و بخشــی به 
فضای مجازی و تخریب نامزدهای احتمالی است که این امور ممکن است فضایی 
را فراهم کند که یک رقابت ســالم را زیر سوال ببرد از این رو ما برای اینکه یک 
حضور پرشور همراه با صیانت از آرای مردم و عدالت انتخاباتی را بتوانیم به درستی 
تبیین کنیم این ستادها در راستای قانون جدید تشکیل شد و ظرفیت های قانون 

جدید فرصت های خوبی برای حمایت از آرای مردم فراهم کرد.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضاییه گفت: از ظرفیت های 
قانون جدید بحث شفافیت مالی کاندیدهای مجلس شورای اسلامی و خبرگان 
رهبری اســت که در آن باید مشخص شود که هزینه های تبلیغاتی آن ها چگونه 
است. جهانگیر با اشاره به تصویب قانون جدید و مسئولیت کیفری نامزدها گفت: 
در مورد فعالیت های ستادهای نامزدها این نکته مهم است که علاوه بر اینکه خود 
کســانی که در ستادها فعالیت می کنند مسئولیت دارند به موجب قانون جدید 
نامزدها نیز مســئولیت کیفری دارند، از این رو چنانچه در این ســتادها تخلفی 
صورت گیرد و شرایطی باشد که به نوعی به عنوان جرم و تخلف محسوب شود 
علاوه بر کســانی که مرتکب تخلف شده اند نامزدها نیز دارای مسئولیت کیفری 

هستند.

احزاب

عدلیه
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اعلام مهلت دریافت سند سکونتگاه های غیررسمی
آن طور که معاون وزیر راه و شهرســازی اعلام کرده متقاضیان دریافت سند در 
سکونتگاه های غیررسمی و حاشیه نشــین تا پایان اسفندماه فرصت ثبت نام در 
ســامانه ارایه تسهیلات بافت فرســوده را دارند.به گزارش ایسنا، بر اساس بند 
»م« تبصــره ۱۱ ماده واحده قانون بودجه ۱۴۰۲ متقاضیان دریافت ســند در 
سکونتگاه های غیررسمی و حاشیه نشــین تا پایان اسفندماه فرصت ثبت نام در 
سامانه ارایه تسهیلات بافت فرسوده را دارند.محمد آیینی ـ مدیرعامل  شرکت 
بازآفرینی شهری ایران ضمن اعلام این خبر گفته است: متقاضیان می توانند با 
مراجعه به سامانه ارایه تسهیلات بافت فرسوده شهری شرکت بازآفرینی شهری 
ایران به نشــانی www.facility.udrc.ir نسبت به ثبت تقاضای خود برای 
دریافت ســند مالکیت ملک خود اقدام کنندآینیی خاطرنشــان کرد: توجه به 
نوسازی بافت های فرسوده و ترغیب و تشویق مردم، سازندگان و پیمانکاران به 
اهمیت نوسازی این بافت ها و همچنین ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی مورد 

تاکید دولت سیزدهم است.

افزایش ۲۳ درصدی پرداخت وام های بانکی
طبق اعلام بانک مرکزی، تســهیلات پرداختی بانک ها طــی هفت ماه ابتدای 
امســال مبلغ ۲۸،۴۷۸.۹ هزار میلیارد ریال است که در مقایسه با دوره مشابه 
سال قبل مبلغ ۵،۴۸۴.۴ هزار میلیارد ریال )معادل ۲۳.۹ درصد( افزایش داشته 
است. به گزارش ایسنا، از کل تسهیلات پرداختی مبلغ ۲۳،۷۰۳.۱ هزار میلیارد 
ریال معــادل ۸۳.۲ درصد به صاحبان کســب و کار )حقوقی و غیرحقوقی( و 
۴،۷۷۵.۸ هــزار میلیارد ریال معادل ۱۶.۸ درصد بــه مصرف کنندگان نهایی 
)خانوار( تعلق گرفته است.سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش 
در کلیــه بخش های اقتصادی طی هفت ماهه امســال مبلــغ ۱۸،۲۲۴.۲ هزار 
میلیارد ریال معادل ۷۶.۹ درصد کل تســهیلات پرداختی به صاحبان کســب 
و کار اســت. همچنین سهم تسهیلات پرداختی در قالب خرید کالای شخصی 
توســط مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۱،۸۹۱.۹ هزار میلیارد ریال معادل 
۳۹.۶ درصد از کل تسهیلات پرداختی به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( است.

افزایش قیمت نفت ملایم شد
قیمت نفت در معاملات روز چهارشــنبه بازار آســیا تحت تاثیر آمار اقتصادی 
مطلوب چین که امیدواری به بهبود تقاضا برای ســوخت را تقویت کرد، اندکی 
افزایش یافت.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۲۰ سنت معادل ۰.۲ 
درصد افزایش، به ۸۲ دلار و ۶۷ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱۵ سنت معادل ۰.۲ درصد افزایش، به ۷۸ دلار و 
۲۸ سنت در هر بشکه رسید.فعالیت اقتصادی چین در اکتبر که تولید صنعتی 
با سرعت بیشتری رشد کرد و رشد خرده فروشی بیش از انتظارات بود، افزایش 
رونق گرفت که نشــانه دلگرم کننده ای برای دومین اقتصاد بزرگ جهان است.

آژانس بین المللی انرژی مانند اوپک، پیش بینی خود از رشد تقاضا برای نفت را 
با وجود پیش بینی ها از کاهش رشــد اقتصادی در بسیاری از کشورهای بزرگ، 
بالاتر برد.تحلیلگران گروه ANZ Research در یادداشــتی نوشتند: آژانس 
بین المللــی انرژی انتظار دارد تقاضا برای نفت مطلوب بماند. این آژانس، پیش 
بینی خود را به دلیل مصرف بهتر از حد انتظار نفت در چین، بازبینی صعودی 
کرد.انتظــارات برای احتمال کاهش نرخ بهره توســط بانک مرکزی آمریکا در 
بهار آینده، باعث کاهش ارزش دلار به پایین ترین حد دو ماه و نیم گذشــته در 
برابر ســبدی ارز ارزهای رقیب شد. دلار ضعیف تر، نفت را که به این ارز قیمت 
گذاری می شود، برای خریداران غیرآمریکایی ارزان تر می کند.بر اساس گزارش 
رویترز، اداره اطلاعــات انرژی آمریکا )EIA( اولین گزارش ذخایر نفت خود را 
پس از دو هفته آینده، در روز جاری منتشــر خواهد کرد. گزارش هفته گذشته 
به دلیل ارتقاء سیســتم های این آژانس، منتشر نشد.تحلیلگران در نظرسنجی 
رویترز پیش بینی کردند ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به ۱۰ نوامبر، حدود 
۱.۸ میلیون بشکه رشد کرده که مطابق با آمار موسسه امریکن پترولیوم است.

پیش بینی اوپک از رشد اقتصاد جهانی
اوپک پیش بینی رشد جهانی ۲۰۲۳ را ۲.۸ درصد اعلام کرد. به گزارش بیزنس، 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( در گزارش ماهانه خود اعلام کرد که 
رشد اقتصاد جهانی برای سال ۲۰۲۳ بدون تغییر در ۲.۸ درصد باقی خواهد ماند 
و پیش بینی برایسال ۲۰۲۴ را نیز ۲.۶ درصد اعلام کرد.پیش بینی می شود طی 
این دوره ایالات متحده برای سال ۲۰۲۳ به میزان ۲.۳ درصد و برای سال ۲۰۲۴ 
به میزان ۰.۹ درصد رشــد کند، در حالی که رشد اقتصادی اروپا به ۰.۲ درصد 
و ۰.۵ درصد برای سال های ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ کاهش یافته است.پیش بینی برای 
چین بدون تغییر در ۵.۲ درصد برای ســال ۲۰۲۳ و ۴.۸ درصد در سال ۲۰۲۴ 
اســت. پیش بینی می شود که اقتصاد روسیه ۱.۹ درصد برای سال ۲۰۲۳ و ۱.۲ 
درصد برای سال ۲۰۲۴ رشد کند.این گزارش تاکید کرد که داده ها، رشد قوی 
اقتصاد جهانی را تایید می کنند، اگرچه ریسک های نزولی بالقوه می تواند شامل 
سیاســت های پولی محدودکننده طولانی مدت در مبارزه با تورم و رویدادهای 

ژئوپلیتیکی باشد.

پایان هفته بورس با چراغ قرمز
بازار ســرمایه در آخریــن روز هفته جاری نیز روند نزولی داشــت و با کاهش 
۷۰۰۰ واحــدی به دو میلیون و ۳۸ هزار واحد رســید.به گزارش ایســنا، بازار 
سرمایه چهارشنبه )۲۴ آبان ماه( روند نزولی خود را ادامه داد و با کاهش ۷۱۹۱ 
واحدی به دو میلیون و ۳۸ هزار واحد رســید. شاخص کل هم وزن نیز با افت 
شــش واحدی روی ۷۰۲ هزار و ۱۴۰ واحد ایســتاد.در این بازار بیش از ۲۹۵ 
هزار معامله به ارزشــی بالغ بر ۴۵ هزار و ۲۷۱ میلیارد ریال انجام شــد.صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس، فولاد مبارکه اصفهــان، بانک ملت، ملی صنایع مس 
ایران، کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران، معدنی و صنعتی گلگهر و سرمایه  
گذاری غدیر تاثیرگذارترین نمادها بر شــاخص کل بازار ســرمایه بودند که به 
غیر از کشتیرانی جمهوری اســلامی ایران دیگر نمادها روند نزولی را نسبت به 
روز گذشــته تجربه کردند.فرابورس نیز همین روند را داشت و شاخص کل آن 
با کاهش ۶۳ واحدی به ۲۴ هزار و ۹۷۶ واحد رسید.تعداد معاملات انجام شده 
در این بازار بالغ بر ۱۸۹ هزار معامله به ارزشی بیش از ۳۴ هزار و ۶۳۲ میلیارد 

ریال بوده است.

مداخله در امور اتاق بازرگانی
 بخش خصوصی را ناامید می کند

عضو اتاق بازرگانی اتاق ایران گفت: بخش زیادی از بدنه اتاق، به شــخصی رای 
داده اند و مراحل آیین نامه هم در مقطع انتخابات رعایت شده است. اگر شورای 
عالی نظارت به هر شکلی بخواهد ایشان را از فعالیت در اتاق دور کند، ناامیدی 
برای بخش خصوصی اتفاق می افتدسعید تاجیک، عضو اتاق بازرگانی ایران، در 
گفت و گو با ایلنا در خصوص وضعیت اتاق بازرگانی گفت: بر اساس صورتجلسه 
شورای عالی نظارت بر انتخابات اتاق، به آقای سلاح ورزی اعلام شده که انتخابات 
مجدد برگزار شود. البته، اگر نیاز به برگزاری انتخابات جدیدی باشد، باید اعضای 
شــورای عالی نظارت، مجددا انتخاب شــوند.وی افزود: در این میان، نظر آقای 
سلاح ورزی مراجعه به دیوان عدالت اداری می باشد تا از حقوق خود و اتاق ایران 
دفاع کننــد. باید منتظر بود و دید در روزهای آینده چه اتفاقاتی خواهد افتاد؟ 
تاجیــک گفت: به نظر من اتفاقاتی که در حال رخ دادن هســتند، حداقل تا به 
حال، مسیر شفافی برای هیات نمایندگان ندارند. دو اتفاق متصور است، یا رای 
از دیوان عدالت اداری صادر شــود و یا انتخابات جدید برگزار  شود که در چند 
روز آینده این موضوع مشخص خواهد شد. در جلسه یکشنبه هیات نمایندگان، 
آقای ســلاح ورزی حضور دارند و در جریان این امور قرار خواهیم گرفت.نایب 
رییس کمیسیون استاندارد، محیط زیست، توسعه پایدار و آب اتاق ایران گفت: 
این قضیه می توانست بدون تنش و هزینه، حل و فصل شود و نوعی تعامل بین 
اتاق و دولت صورت گیرد. اکنون حدود ۶ ماه اســت، اتاق در حالت اغماء قرار 
دارد و دولتی ها هم ارتباط خوبی با اتاق ندارند. لذا تبعات خوبی برای اتاق ندارد. 
بخــش زیادی از بدنه اتاق، به شــخصی رای داده اند و مراحل آیین نامه هم در 

مقطع انتخابات رعایت شده است.

اخبار کوتاه

بازار انرژی

بورس

بخش خصوصی

زمان انتظار برای خرید مسکن حالا به طولانی 
ترین دوره حد رســیده است. برخی معتقدند 
زمان نتظار برای خرید مســکن به ۹۰ تا صد 
سال رسیده و ســقوط آزاد خرید مسکن ینز 
نشــان از آن دارد که فاصله طبقه متوســط از 
خرید مسکن به شدت افزایش یافته است. آنها 
که شــعار می دادند قرار است در قالب مسکن 
مهــر تمامی ایرانیــان را خانــه دار کنند، حالا 
نظاره گر افزایش قیمت مسکن و کاهش شدید 
قدرت خرید هستند بدون آنکه توضیحی درباره 
چرایی نارسایی سیاست هایشان در این بخش 

ارائه کنند.
به گــزارش خبرآنلاین، وقتی ســید ابراهیم 
رییســی نیز در اتخابات ســال ۱۴۰۰، وعده 
ســاخت یک میلیون واحد مسکونی را مطرح 
کرد، برخی کارشناسان هشدار دادند که چنین 
اتفاقی دور از دسترس و توان اقتصاد ایران است 
.با این حال موافقان این دولت بر این نکته تاکید 
داشتند که همه چیز در قالب برنامه های مدون 
و بررسی شده، مطرح می گردد و این توانایی در 
دورن اقتصاد ایران مستتر است .با گذشت دو 
سال از فعالیت دولت سیزدهم حالا روشن شده 
است که چنین طرحی قابل اجرا نیست. کلید 
واژه ی »از ابتدا معلوم بود« نیز اینجا چندان به 
کار نمی آید چرا که انتظار می رود آنچه از ابتدا 
روشن است به عنوان شعاری انتخاباتی مطرح 

نشود.
در شرایطی که میزان خرید و فروش مسکن به 
حداقل رسیده و کمتر کسی قادر است تقاضای 
بالقوه خود را در بازار مسکن به تقاضای بالفعل 
بدل کند، سقف تســهیلات مسکن در تهران 
۹۶۰ میلیون تومان اســت. ین مبلغ شاید یک 
دهه قبل قابل تبدیل به خانه ای خوب در یکی 
از مناطق مناســب تهران بود اما امروزه با رشد 
قیمت ها این مبلغ بی تردید کفاف خرید حتی 
یک واحد مسکونی بسیار کوچک در ارزان ترین 
منطقه تهران را نیز نمی دهد.بررســی ها نشان 
می دهد نزدیک به ۵۱ درصد از ســهم هزینه 

خانوارهای ترانی به مسکن اختصاص دارد.
 انبوه جمعیت تهران و شمار بالای مستاجران 
که چیزی حدود نیمی از خانوارهاســت، بازار 
مسکن تهران را به بازاری مهم برای کشور بدل 
کرده و هر گونه تغییرات قیمتی در بازار مسکن 
ســایر شــهرها نیز اثرگذار خواهد بود .از پس 
ســکوت چند ماهه آماری ، بالاخره مرکز آمار 
ایران و همچنین بانک مرکزی متوسط قیمت 
مسکن را اعلام کرده اند. متوسط قیمت یک متر 
واحد مســکونی در تهران بنا بر آمار اعلامی از 

سوی بانک مرکزی چیزی در حدود ۷۶ میلیون 
تومان در مهرماه سال جاری است با این حال 
متوســط قیمت مسکن از سوی مرکز آمار ۸۰ 
میلیون تومان به ازای هر متر مربع در شهریور 
ماه اعلام شده است .در ارزان ترین منطقه تهران 
نیز قیمت یک متر مســکن به طور متوسط به 
گــواه اعلام بنک مرکزی برابــر با ۳۲ میلیون 
تومان گزارش شده است. این آمار البته متعلق 
به بانک مرکزی است. در شهریور طبق گزارش 
مرکز آمار ارزان ترین مطنقه تهران منطقه ۱۸ 
است که متوسط قیمت یک متر واحد مسکونی 

رد آن به ۴۱ میلیون تومان می رسد.
وام 960 میلیونی 

یعنی چند متر خانه؟
ماجــرای وام ۹۶۰ میلیونی امــا پیچیده تر از 
اسمش است. کســی که ۹۶۰ میلیون تومان 
تســهیلات دریافت می کنــد، در حقیقت باید 

نزدیک به صــد و نود میلیــون تومان هزینه 
برای خرید اوراق مســکن جهت دریافت این 
تسهیلات پرداخت کند. در برخی مواقع با توجه 
به نرخ اوراق تســه، این مبلغ ممکن اســت به 
۱۸۵ میلیون تومان کاهش یابد. قیمت هر برگ 
اوراق تســه بین ۹۷ تا ۹۹ هزار تومان است و 
طبق اعلام صورت گرفته برای دریافت وام ۸۰۰ 
میلیون تومانی مسکن خرید تعداد ۱۶۰۰ برگه 
اوراق تســهیلات به اضافه ۱۶۰ میلیون تومان 
وام جعاله تعداد ۳۲۰ برگه جمعا ۱۹۲۰ برگه 
اوراق مورد نیاز اســت کــه در نتیجه با قیمت 
۹۷ هزار تومانی باید ۱۸۶ میلیون و ۲۴۰ هزار 

تومان هزینه کنند.
مجردهــای تهرانی نیز می توانند ۴۰۰ میلیون 
تومــان وام خرید به اضافه ۱۶۰ میلیون تومان 
تســهیلات جعالــه دریافت کنند کــه با این 
حســاب باید ۸۰۰ برگه برای وام خرید و ۳۲۰ 

برگه برای جعاله جمعــا به تعداد ۱۱۲۰ فقره 
خریداری کننــد. بنابراین باید ۱۰۸ میلیون و 
۶۴۰ هــزار تومان پرداخت کنند. ســقف این 
تســهیلات برای مراکز اســتان و شهرهای با 
جمعیت بیــش از ۲۰۰ هزار نفر برای مجردها 
به ۳۲۰ و برای زوجین به ۶۴۰ میلیون تومان 

رسیده است.
بــا توجــه بــه اینکه مجردهــا بایــد ۶۴۰ و 
متاهل های ســاکن این شهرها نیز باید ۱۲۸۰ 
برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند، مجردها 
باید ۶۲ میلیون و ۸۰ هزار تومان و متاهل ها نیز 
۱۲۴ میلیون و ۱۶۰ هزار تومان پرداخت کنند.

به این ترتیب بخش مهمی از تسهیلات در قالب 
خرید تسهیلات از دست می رود و در حقیقت 
وامی چون وام ۹۶۰ یملیون تومانی در حقیقت 

وامی به مبلغ ۷۷۴ میلیون تومان است. 
بر این اساس با احتساب قیمت هفتاد تا هشتاد 

میلیــون تومانی بــرای هر متر خانــه به طور 
متوســط، این وام کفاف خرید ۱۰ متر از یک 
واحد مسکونی را در تهران می دهد و حتی اگر 
در ارزان ترین منطقه تهران فرد اقدام به خرید 
کند، تنها می تواند هزینه لازم برای خرید ۱۹ تا 

۲۵ متر خانه را پرداخت کند. 
نکته اینجاســت که افرادی که در ارزان ترین 
منطقه تهران زندگی می کنند از پس پرداخت 
ماهانه بیســت میلیون تومان بابت اقساط وام 
۹۶۰ میلیونــی بر نمی آیند و همین مســاله 
نشــان می دهد این وام ها برای خریدن خانه و 
افزایش قدرت خرید طراحی نشده است. تورم 
 چنان قدرت خرید از از قیمت عقب رانده است

 که تنها کســانی که حداقل دو برابر بیســت 
میلیون تومان درآمد دارند قادرند از تسهیلاتی 
برای خانه دار شــدن بهره ببرند و این تناقضی 

آشکار است.

در تابســتان ۱۴۰۲، تــورم تولیدکننده نقطــه به نقطه و 
سالانه بخش کشاورزی نســبت به فصل بهار کاهش یافته 
است. محاسبات نشان می دهد تورم تولید فصلی این بخش 
نیــز کاهش یافته اســت.به گزارش اکوایــران، جدیدترین 
گزارش مرکز آمار نشــان می دهد در تابستان ۱۴۰۲، تورم 
تولیدکننده »نقطه به نقطه« و »ســالانه« بخش کشاورزی 
نسبت به فصل بهار کاهش یافته است.محاسبات انجام شده 
بر اساس شاخص قیمت این گروه حاکی از آن است که تورم 
تولیدکننده فصلی بخش کشــاورزی در تابستان امسال در 
سطح پایین تری نســبت به بهار قرار گرفته است.همچنین 

از میان اجزای بخش کشاورزی، زیرگروه »پرورش گوسفند 
و بره« بالاترین تورم نقطه ای و ســالانه را به نام خود ثبت 
کرده اند.جدیدترین گزارش مرکز آمار از وضعیت شــاخص 
قیمت تولیدکننده نشان می دهد که در تابستان ۱۴۰۲ تورم 
تولید نقطه به نقطه و سالانه بخش کشاورزی نسبت به بهار 
کاهش یافته است.تورم تولیدکننده نشان می دهد که قیمت 
تولید محصولات کشاورزی در مبدا تولید و پیش از رسیدن 
به دست مصرف کننده نهایی چند درصد تغییر کرده است.

شواهد آماری حاکی از آن است که در تابستان امسال، تورم 
تولید نقطه ای محصولات کشاورزی به ۳۳.۸ درصد رسیده 

که ۱۱.۳ واحد درصد کمتر از این نرخ در فصل بهار است. به 
بیان دیگر، قیمت محصولات گروه کشاورزی در مبدا تولید 
و پیش از رســیدن به بازار مصرف در تابستان امسال ۳۳.۸ 
درصد بیش تر از تابستان سال قبل بوده است.نرخ سالانه این 
شاخص نیز از ۵۶.۵ درصد در بهار ۱۴۰۲ به ۴۶.۸ درصد در 

فصل تابستان رسیده است. 
بنابراین تورم تولیدکننده ســالانه بخش کشاورزی از کانال 
۵۰ درصدی خارج شده و کاهش یافته است.از میان اجزای 
بخش کشــاورزی، بالاترین نرخ نقطه به نقطه و سالانه این 
شاخص به زیرگروه »پرورش گوسفند و بره« تعلق دارد.تورم 

تولیدکننده علاوه   بر این که به صورت سالانه و نقطه ای ارائه 
می شــود، قابلیت مقایسه فصلی نیز دارد. به بیان دیگر، اگر 
شــاخص قیمت تولیدکننده محصولات کشاورزی در فصل 
تابستان بر این شاخص در فصل بهار تقسیم شود، تورم تولید 
فصلی این گروه حاصل می شود.مرکز آمار در گزارشات خود 
این نرخ را اعلام نکرده اما با اســتفاده از شاخص قیمتی که 
منتشر شده می توان به آن دست یافت. بر اساس محاسبات 
صورت گرفته، تورم تولید فصلی بخش کشاورزی در تابستان 
امســال ۶.۲ درصد برآورد شده است. این رقم در فصل قبل 

برابر با ۹.۰۳ درصد بوده است.

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی اظهار داشت: 
در حال حاضر حــدود ۶۳ هزار میلیارد تومان 
برگه تشــخیص جریمه مالیاتی برای بانک ها 
صادر شــده اما برای اجــرای آن فعلا اختلاف 
نظری وجود دارد.مهدی موحدی در گفت وگو 

با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره جریمه مالیاتی 
بانک هایی که طبق قانون نســبت به پرداخت 
تسهیلات به حوزه مسکن اقدام نکردند، اظهار 
داشــت: در حال حاضر حدود ۶۳ هزار میلیارد 
تومان برگه تشــخیص جریمــه مالیاتی برای 

بانک ها صادر شــده اما بــرای اجرای آن فعلا 
اختلاف نظری وجــود دارد.وی ادامه داد: این 
میزان برگه تشخیص مربوط به تخلفی است که 
برای بانک ها به ازای عدم پرداخت تســهیلات 
به مســکن اعلام شــده اما این موضوع مطرح 
اســت که وزارت راه و شهرسازی در آن مقطع 
زمانی طبق قانون نسبت به راه اندازی سامانه ای 
برای معرفــی متقاضیان به بانک برای دریافت 
این تسهیلات اقدام نکرده  است، از این رو برای 
عملیاتی شــدن این جرایــم مالیاتی اختلاف 
نظرهایی وجود دارد.ســخنگوی سازمان امور 
مالیاتی گفت: اجرای جریمه مالیاتی ۶۳ هزار 
میلیارد تومانی هنوز قطعی نشــده  است و هر 
زمان اطلاعات جمع بندی شــدند و به نتیجه 
مشخصی رسیدیم، بر اساس آن، اقدام می کنیم.

موحدی در پاسخ به این سوال که داوری درباره 
این اختلاف نظر برعهده کدام ســازمان و نهاد 
است، اظهار داشت: تصمیم نهایی برای اعمال 

این جریمه یا عدم اعمال آن، با ســازمان امور 
مالیاتی است. ســازمان امور مالیاتی در فضای 
تعاملی با شبکه بانکی ، بانک مرکزی و وزارت راه 
و شهرسازی قرار دارد که اگر به اطلاعات درست 
و عادلانه برسیم که از دقت لازم برخوردار باشد 
باید محاسبات مالیاتی با راه اندازی سامانه مورد 
نظر از ســوی وزارت راه و شهرســازی باشد یا 
نه، براســاس آن اقدام خواهیم کرد.وی با بیان 
اینکه اگر این جریمــه مالیاتی بانک ها به اجرا 
برسد، به صندوق ملی مسکن واریز خواهد شد، 
گفت: طبق قانون جهش تولید مســکن، رقم 
۶۳ هــزار میلیارد تومانی در صورت اعمال چه 
با واســطه با خزانه و چه بدون آن در نهایت به 
صندوق ملی مسکن اختصاص داده خواهد شد 
و براساس قانون ، هر مالیاتی در حوزه مسکن و 
هرگونه درآمدی که ناشی از فعالیت ها در حوزه 
مسکن باشــد، به صندوق ملی مسکن تزریق 
خواهد شد.به گزارش ایلنا، هر چند که وزارت 

راه و شهرسازی بر این باور است که بانک ها از 
قانون ارایه تسهیلات ۳۶۰ هزار میلیارد تومانی 
به بخش مسکن ســرپیچی کردند و مشمول 
جریمه شــده اند که جنس آن ازجرایم مالیاتی 
اســت و باید این جریمه وارد صندوق شود تا 
این منابع صرف پروژه های مســکنی شوند اما 
شــبکه بانکی نظر مخالفی دارند و اخیرا دبیر 
کانون بانک ها و موسسه های اعتباری خصوصی 
به ایلنا گفته بود که خودِ وزارت راه و شهرسازی 
عامل کُندی ارایه تسهیلات بوده چراکه قرار بود 
وزارت راه و شهرســازی سامانه ای را راه اندازی 
کند که متقاضیان تســهیلات در این سامانه 
درخواســت خود را ثبت و درج کنند و پس از 
آن وزارت راه و شهرســازی این درخواست را 
صحت سنجی و براساس صحت سنجی تقاضا 
و درخواســت، متقاضیان واقعی را به بانک ها 
معرفی کند که این ســامانه را تا پایان ســال 

۱۴۰۱ راه اندازی نکرد.

قدرت پرداخت اقساط بیست میلیونی در توان طبقه متوسط و ضعیف نیست

هزینه تکان دهنده خرید وام مسکن

تورم نقطه ای تولید محصولات کشاورزی ۳۳ درصد شد

عقب نشینی تورم تولید سالانه کشاورزی از کانال 50 درصد

سخنگوی سازمان امور مالیاتی خبر داد

مالیات ۶۳ هزار میلیاردی برای بانک هایی که وام مسکن ندادند

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی گفت: تاکنون ۲۵۰ میلیون دلار برای واردات 
خودروهــای نو اختصاص یافتــه و ۲۰۰ میلیون دلار 

دیگر در مرحله تخصیص است.
علی جدی در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به نشست 
اخیر کمیسیون صنایع و معادن درباره بررسی آخرین 
وضعیت واردات خودرو، بیان کرد: بر اســاس گزارشی 
که در جلسه ارائه شد تعرفه واردات خودروهای برقی 
صفر و خودروهای هیبریدی ۱۵ درصد لحاظ شــده 
اســت و تســهیلاتی برای واردات این خودروها برای 
حوزه تاکسیرانی پیش بینی شده تا حجم بالایی وارد 

شود.
وی در ادامــه اظهــار کرد: بر اســاس گــزارش ارائه 

شــده، تاکنون حدود ۲۵۰ میلیون دلار برای واردات 
خودروهای نو تخصیص داده شده است. ۲۰۰ میلیون 
دلار دیگر نیز در مرحله تخصیص است. بانک مرکزی 
نیز اعلام کرده برای تخصیص این مبلغ مشکلی ندارد.
این عضو کمیســیون صنایع مجلس شورای اسلامی، 
با بیان اینکه آیین نامــه واردات خودروهای کارکرده 
در دولت به تصویب رسیده است ولی مشروط به نظر 
بانک مرکزی برای تامین ارز است، تصریح کرد: جلسه 
بعدی کمیســیون صنایع با بانک مرکزی برای تامین 

ارز مورد نیاز واردات خواهد بود. 
به احتمال قوی این جلسه هفته بعد تشکیل می شود 
تا با حضور بانک مرکزی تکلیف روشن شود و به وزارت 

صمت برای تامین ارز واردات خودرو کمک کنیم.

رئیس مجمع عالی واردات گفت: به دلیل کندی فرایند 
تخصیص ارز و مشکل بودن تهاتر ارز حاصل از صادرات 
برای واردات، رســوب کالا در گمرک تشــدید شده و 

واردکنندگان قانونی با مشکل مواجه شده اند.
علیرضا مناقبی، رئیس مجمع عالی واردات در گفت وگو 
با خبرنگار مهر در مورد رســوب کالا اظهار کرد: هیچ 
واردکننده قانونــی به دلیل منافع خود کالای وارداتی 
را در گمــرک نگه نمی دارد بلکه به دلیل مشــکلات 
حاکمیتــی مانند تخصیص ارز و… واردکننده مجبور 
به انبار کالا می شود.وی افزود: گمرک مقصر نیست و 
واردکننده قانونی هم قطعاً نمی خواهد که کالای خود 
را رســوب کند البته نکته این اســت که تاکنون آمار 
دقیقی از وضعیت رســوب کالاهــای مانده در گمرک 

داده نشده اســت؛ به این معنا که کالای رسوب شده 
مربوط به کیســت و چرا در گمرک مانده اســت؟ آیا 
کالا در مســیر تخصیــص ارز مانده یا مشــکلاتی با 

وزارتخانه های دیگر داشته است؟
مناقبی تصریح کرد: هزینه هایی را که در گمرک بابت 
انبارداری داریم نســبت به کشورهای اطراف کم است 
لذا برخی شــاید به این دلیــل کالا را در گمرک نگه 
دارند.رئیس مجمع عالی واردات با بیان اینکه تهاتر ارز 
صادرکننده با واردکننده ســخت است، گفت: به طور 
کلی به دلیل کندی فرایند تخصیص ارز و مشکل بودن 
تهاتر ارز حاصل از صادرات برای واردات، رســوب کالا 
در گمرک تشدید شده و واردکنندگان قانونی با مشکل 

مواجه شده اند.

دلایل تشدید رسوب کالا در گمرکاتتخصیص ۲50 میلیون دلار برای واردات خودروهای نو

حذف اپلیکیشن های اندرویدی از گوشی های هواوی
شــرکت هواوی آماده پایان پشــتیبانی از اپلیکیشــن های اندرویدی در نســخه بعدی سیســتم عامل موبایل هارمونی 
)HarmonyOS( خود می شود. رابطه هواوی با اندروید از زمان ممنوعیت تجاری سال ۲۰۱۹ آمریکا علیه این شرکت 
چینی و محرومیتش از دسترســی به برنامه های گوگل، رابطه پرتنشــی بوده اســت. قبل از سال ۲۰۱۹، هواوی یکی از 
بزرگترین سازندگان گوشی های اندرویدی در جهان بود و کسب و کار عظیمی را بر این اساس، در چین و در سطح جهانی 
داشــت. اما با حذف یکباره فروشگاه برنامه پلی استور گوگل از گوشی های جدید هواوی، آمار فروش این شرکت کاهش 
یافت و هواوی مجبور شــد به دنبال فروشــگاه های برنامه و نرم افزار جایگزین برای دستگاه های جدید خود باشد.تلاش 
هواوی برای یافتن جایگزین اندروید، در سال ۲۰۲۱ با معرفی سیستم عامل هارمونی، به ثمر نشست. این سیستم عامل، 
یک پلتفرم مبتنی بر اندروید است که تغییرات چشمگیرتری داشته و در عین حال، کتابخانه برنامه های قابل دانلود جانبی 
موجود در اندروید را حفظ کرده اســت. اکنون هواوی در این سیر تحول، آماده برداشتن قدم بعدی شده است. سیستم 

عامل HarmonyOS Next اوایل امسال در کنفرانس طراحان هواوی معرفی شد.

افشای سهم اپل از سود تبلیغات گوگل
کارشــناس اقتصادی اصلی گوگل اعلام کرد گوگل ۳۶ درصد از درآمدی را که از تبلیغات جســت وجوی انجام شــده از 
طریق مرورگر سافاری به دست می آورد، به اپل پرداخت می کند.کوین مورفی، استاد دانشگاه شیکاگو، این آمار را در طول 
شهادت خود در دفاع از گوگل در محاکمه ضدانحصارطلبی وزارت دادگستری در واشنگتن، فاش کرد. جان اشمیت لین، 
وکیل اصلی گوگل، هنگامی که مورفی این رقم را که قرار بود محرمانه بماند، فاش کرد، به  شــکل آشکاری عصبانی شد. 
هر دو شرکت گوگل و اپل، با افشای عمومی جزئیات توافق خود مخالفت کرده بودند. در اظهارات قضایی که گوگل هفته 
گذشته تنظیم کرد، استدلال کرده بود که افشای اطلاعات اضافی درباره این توافق، جایگاه رقابتی گوگل را در رابطه با 
رقبا و سایر طرف های مقابل، به طور غیرمنطقی تضعیف می کند. این شرکت ها از سال ۲۰۰۲ با یکدیگر پیمان شراکت 
بســته اند و بر اساس توافق مذکور، گوگل به موتور جســت وجوی پیش فرض در مرورگر سافاری اپل تبدیل شده است. 
اکنون، این معامله مهم ترین قرارداد گوگل در قراردادهایی از این دست محسوب می شود، زیرا در آیفون که محبوب ترین 

گوشی در آمریکا است، موتور جست وجوی پیش فرض شده است. 

فن آوری
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جدیدترین آمار جهانی مبتلایان و فوتی های کرونا
بنابر جدیدترین به روزرســانیِ »ورلدامُتر« از آمــار جهانی کرونا )کووید۱۹(، 
مجموع مبتلایان به این بیماری در کشورهای مختلف تا 24 آبان ماه ۱402 به 
۶۹۷ میلیون و ۸4۸ هزار و ۷۱0 نفر رسیده و مرگ شش میلیون و ۹۳۸ هزار و 

2۹۶ بیمار نیز تأیید شده است.
به گزارش ایسنا، بنابر داده های جهانی ورلدامُتر، کووید۱۹ در روز 2۳ آبان ماه 

۱402،  ۷۸ هزار و ۶۷۷ ابتلای جدید داشته و جان 4۱۸ بیمار را گرفته است.
همچنین برزیل با ثبت ۳00 فوتی و روسیه با بیش از 4۱ هزار ابتلای جدید 
به ترتیب بالاترین آمار تلفات و مبتلایان کرونایی را در شبانه روز گذشته گزارش 
کرده  اند. پایگاه داده های جهانی ورلدامُتر از تاریخ 2۹ ژانویه سال 2020 میلادی، 

ثبت آمار رسمی مرتبط با کرونا را آغاز کرده است.
در میان ۱0 کشــوری که در بالای جدول ورلدامُتــر جای گرفته اند، آمریکا 
همچنان با ثبت بیــش از ۱0۹ میلیون ابتلا و بیش از یک میلیون و ۱۸0 هزار 

فوتی به ترتیب رکورد ابتلا و مرگ های کرونایی را در کل دنیا دارد.
پس از آمریکا، دو کشــور هند و فرانسه با عبور از 40 میلیون ابتلا به ترتیب 
جایگاه دوم و ســوم را به لحاظ آمار کل مبتلایان اشــغال کرده اند. همچنین در 
فهرست آمار فوتی های این بیماری در حال حاضر بعد از آمریکا، برزیل با بیش از 
۷00 هزار فوتی و هند با بیش از ۵00 هزار فوتی، بیشترین مرگ  و میر کرونایی 
را به ثبت رســانده اند. بر همین اساس، فرانسه در حال حاضر رکورددار ابتلا در 
قاره سبز )اروپا( است و روسیه نیز با ثبت بیش از 400 هزار فوتی، بالاترین آمار 

مرگ های کرونایی را تا 24 آبان ماه ۱402 در این قاره گزارش کرده است.

رگبار شدید باران در ۱۸ استان
سازمان هواشناسی نسبت به وقوع رگبار شدید باران در ۱۸ استان و آبگرفتگی 

معابر همچنین افزایش وزش باد و ارتفاع موج در دریای خزر خبر داد.
به گزارش ایسنا سازمان هواشناسی با صدور هشدار نارنجی رنگ آورده است: 
وقوع رگبار شــدید باران، رعدوبرق، وزش باد شدید موقت، گرد و خاک، کاهش 
نســبی دما، در نقاط سردســیر و ارتفاعات بارش برف امــروز )2۵ آبان ماه( در 
خوزستان، بوشهر، فارس، هرمزگان و کهگیلویه و بویراحمد و جمعه )2۶ آبان ماه( 
در آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، اردبیل، گیلان، مازندران، غرب گلستان، 
غرب کردســتان، هرمزگان، نیمه جنوبی کرمان، خراســان جنوبی، سیستان و 

بلوچستان، غرب و جنوب بوشهر پیش بینی می شود.
در این شــرایط جوی اختلال در ناوگان حمل و نقل جاده ای، ریلی و هوایی، 
لغزندگی جاده های کوهســتانی و نقاط سردســیر به سبب بارش برف، سیلابی 
شــدن مســیل ها، طغیان رودخانه ها، آبگرفتگی معابر، وزش باد شدید موقت، 
صاعقه، خسارت به سازه های موقت از جمله بنرها، داربست ها، تابلوهای تبلیغاتی 
و شکستن درختان کهنسال و خسارت به ماشین آلات و محصولات باغی و زراعی 
دور از انتظار نیست. به توصیه سازمان هواشناسی خودداری از توقف در بستر و 
حاشــیه رودخانه ها، احتیاط در عبور از حاشیه رودخانه ها و مسیل ها، خودداری 
از فعالیت های کوه نوردی و جابجایی عشایر، محدودیت در فعالیت های عمرانی، 
آمادگی دستگاه های اجرایی و امدادی و پاک سازی دهانه پل ها، لایروبی کانال ها 
و آب روها، اجتناب از پارک خودرو در کنار درختان فرسوده و ساختمان های نیمه 
کاره و انتقال محصولات کشاورزی به انبارهای استاندارد، آمادگی راهداری جهت 

برف روبی در گردنه ها و نقاط سردسیر در دستور کار قرار گیرد.
ســازمان هواشناسی با صدور هشدار نارنجی رنگ دیگری آورده است: از صبح 
جمعه تا صبح شنبه )2۶ تا 2۷ آبان ماه( وزش باد شدید موقتی با بیشینه سرعت 
)۳0-20 نات ( و افزایش ارتفاع امواج در ســاحل ۱.۵ تا 2 متر و دور از سواحل 
بیشتر از 2.۵ متر دردریای خزر، مناطق ساحلی و دور از ساحل استان های گیلان 
و مازندران و گلستان پیش بینی می شــود. در این شرایط جوی احتمال آسیب 
به قفس ها و تورهای صیادی ، احتمال خســارت به قایق و شــناورهای کوچک 
و احتمال خســارت به تاسیسات دریایی وجود دارد بنابراین سازمان هواشناسی 
نســبت به جلوگیری از تردد قایق های سبک و تفریحی ، محدود کردن ورود و 
خروج کشــتی ها به بندر ، محدود کردن تردد کشتی های تجاری و فعالیت های 
شیلاتی و  پشتیبانی صنایع فراساحل و اتخاذ تمهیدات لازم توسط کلیه فعالان 

دریایی توصیه می کند.

ارزش اسقاط تاکسی های فرسوده پایتخت اعلام شد
مدیر نوســازی ناوگان تاکســیرانی شــهر تهران از افزایش قیمت و انتخاب 
مراکز از طریق سامانه  ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده توسط 

تاکسیرانان خبر داد.
به گزارش ایسنا، امین رهبر با اعلام شرایط جدید اسقاط تاکسی های فرسوده 
پایتخت، گفت: انتخاب مراکز اسقاط تاکسی های فرسوده از طریق سامانه نوسازی 
ناوگان که توســط ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده  راه اندازی 
شده است، فراهم شد. وی افزود: تاکسیرانان می توانند برای مشاهده مراکز اسقاط 
منتخب با مراجعه به ســایت nnhk.ir  از ارزش اســقاط و کسورات اطلاع پیدا 
نمایند. مدیر نوسازی ناوگان تاکسیرانی تهران ضمن اعلام افزایش ارزش اسقاط، 
گفت: پس از فراخوان از سوی ستاد نوسازی و اسقاط خودرو در  ۱2 مرکز اسقاط 
مورد تأیید با اعلام قیمت واحد برای خودروی فرســوده و کســورات در سامانه 

مربوطه برای انتخاب توسط تاکسیرانان درج شده اند.
وی در پایان عنوان کرد: برای جایگزینی تاکســی های فرســوده، خودروی 
»سمند سورن پلاس دوگانه سوز« در نظر گرفته شده است که تسهیلات 200 
میلیون تومانی برای مالکان ون  فرسوده و وام ۱۵0 میلیونی با کارمزد ۸ درصد ۶0 

ماهه با سه ماه تنفس برای تاکسیرانان سایر خودروها فراهم آمده است.

هوش مصنوعی در کنار پلیس علیه قماربازان
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات پایتخت از شناسایی و انهدام باند 
پنج نفره قمار و شــرط بندی خبر داد و گفت: این سرشــبکه یکی از حلقه های 
اصلــی اتصال قماربازان معروف خارج از کشــور در ایران بودند که وظیفه اجاره 

کارتهای بانکی و خارج کردن ارز از کشور را بر عهده داشتند.
به گزارش ایسنا، سرهنگ داود معظمی گودرزی در تشریح این خبر اظهارکرد: 
در پی رصدهای مســتمر و فنی کارشناسان سایبری تعداد زیادی سایت شرط 

بندی که در داخل کشور فعالیت می کردند شناسایی شدند.
وی با اشــاره به احضار بیش از ۳00 نفر در روند رسیدگی این پرونده بزرگ 
تصریح کرد: با اقدامات تکمیلی پلیس و گســتراندن چترهای اطلاعاتی زوایای 
پنهان فعالیت های مجرمانه در این سایت ها کشف و مشخص شد این شبکه های 
هرم گونه ســایت های شــرط بندی در نهایت به یک سرشــبکه پنج نفره ختم 
می شــود که وظیفه کنترل و هدایت این شــبکه ها و خــارج کردن وجوهات از 
چرخه بانکی را برای رساندن به گردانندگان اصلی این سایت ها در خارج از کشور 
بر عهده دارند. وی با اشــاره به دستگیری رئیس این باند در جزیره هرمز افزود: 
افسران ســایبری پلیس فتای پایتخت پس از تلاش های شبانه روزی و تحلیل 
مستندات جمع آوری شده موفق به شناسایی تمام اعضای این باند شدند و پس 
از تشریفات قضایی هر پنج متهم در عملیات های همزمان و هوشمندانه پلیس در 
استان های گیلان، خراسان رضوی، البرز، جزیره هرمز و تهران دستگیر و به پلیس 
فتا منتقل شدند. معظمی گودرزی با اشاره به استفاده پلیس از فناوری های نوین 
در فرآینــد پی جویی و رصد مرتبط با این پرونده بیان کرد: مجرمین این پرونده 
اقدامات خود را در نهایت احتیاط پیش می بردند و هیچگونه رد پایی از خود بر 
جای نمی گذاشــتند و به هیچ عنوان تصور نمی کردند توسط پلیس شناسایی و 
دستگیر شوند تا جایی که رئیس این باند در جزیره هرمز مخفی شده بود که در 

صورت نیاز بلافاصله از کشور خارج شود.
وی با اشــاره به اینکه ارزش ریالی کشــف شــده در این پرونده حدود ۳۵0 
میلیارد ریال است خاطرنشان کرد: ابعاد جرم توسط این افراد بسیار گسترده بوده 
و در سراسر کشور اقدام به اجاره کارت های بانکی شهروندان و تبلیغ سایت های 
شــرط بندی می کردند به نحوی که با انهدام این باند یکی از حلقه های ارتباطی 

گردانندگان اصلی سایت های قمار و شرط بندی در خارج از کشور قطع شد.
رئیــس پلیس فتا تهران بزرگ به شــهروندان توصیه کــرد: فعالیت در این 
ســایت ها تحت عناوین مختلف پیش بینی و ... پایانی جز پشــیمانی و از دست 
دادن سرمایه زندگی ندارد، به تبلیغات دروغین افراد سودجو با عناوین یک شبه 
پولدار شــدن و ... توجه نکرده و از فعالیت در چنین سایت هایی خودداری کنید 
چرا که نه تنها سرمایه تان را از دست می دهید بلکه ممکن است دچار آسیب های 

روحی نیز بشوید.

کرونا

هواشناسی

شهری

انتظامی

مطابق گزارش نهادهای نظارتی بیشتر مواد 
مندرج در قانون هوای پاک اجرای متوســط و 
ضعیفی داشــته اند. عدم اجــرای قانون عوامل 
متعــددی دارد که مهم ترین آنهــا عبارتند از 
کمبود منابع مالی، در اولویت نبودن مســئله 
آلودگی هوا، عدم وجــود نظارت کافی و مؤثر، 
ناهماهنگی بین دستگاه های مجری و عملکرد 
جزیره ای، تفســیر شخصی از متون قانون و در 

نهایت ایرادات متن قانون.
به گزارش خبرآنلاین، آلودگی هوا ماجرای 
جدیدی نیست، سال ها است مردم تهران با آن 
دست و پنجه نرم می کنند، کافی ست زمستان 
برســد تا دوباره هشــدارهای مدیریت بحران، 
هواشناسی و اورژانس پایتخت شروع شود، »از 
خانه خارج نشوید، هوا برای گروه های حساس 
آلوده اســت«، بعضی مواقع هم کار از هشدار 
به گروه های حســاس می گــذرد و حالا همه 
آدم های شهر باید خانه نشــین شوند تا اثرات 
کشنده آلودگی هوا آن ها را نشانه نگیرد، اتفاقی 
که حداقل برای ۶ هزار نفر از ســاکنین تهران 
در ســال ۱400 رخ داد، داریوش گل علیزاده، 
رئیــس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان 
حفاظت از محیط زیست آذر سال گذشته بود 

که به خبرآنلاین گفت: »در بررسی های وزارت 
بهداشــت ۶ هزار نفر در تهران و 2۷ هزار نفر 
در کشــور جان خود را متاثر از آلودگی هوا از 

دست دادند.«
بهترینوبدترینسالهای

آلودگیهوادر۱۰سالگذشته
حالا تهران ســهم کمی از هوای پاک دارد، 
آمارها نشــان می دهد در ۱0 ســال گذشــته 
)۱۳۹2-۱۳40۱( تهرانی هــا فقــط ۱۵0 روز 
هوای پاک را تجربه کردند اما در مقابل ۱۱۳۶ 
روز هوای آلوده )ناسالم برای گروه های حساس، 
ناســالم، بسیارناســالم، خطرناک( داشتند. در 
۱0 سال گذشــته بهترین سال از منظر هوای 
پاک مربوط به ســال ۱۳۹۷ می شود، سالی که 
تهرانی ها 2۸ روز هــوای پاک، 2۷۸ روز هوای 
قابل قبول و ۵۹ روز هوای ناسالم برای گروه های 
حساس را تنفس کردند؛ اما بدترین روزها برای 
سال گذشته )۱40۱( است، تهرانی ها در سال 
۱40۱ فقــط ۳ روز هوای پاک و ۱۹2 روز هوا 
در وضعیت قابل قبول داشتند، در مقابل ۱۳2 
روز هوای ناســالم برای گروه های حساس، ۳4 
روز هوای ناسالم برای همه گروه ها، 2 روز هوای 
بســیار ناســالم و 2 روز هم هوای خطرناک را 

تجربه کردند، اتفاقی )ناســالم و خطرناک( که 
حداقل در ۱2 سال گذشته بی سابقه است.

امســال )۱402( هم هوای آلوده دســت از 
ســر تهرانی ها برنداشته و هشــدارهای پیاپی 
هواشناسی درباره عدم تردد گروه های حساس 
منتشر می شود، در این میان هم از اجرای قانون 
هوای پاک خبری نیست تا شاید پایتخت نشینان 
کمی نفسی بکشــند، قانون هوای پاک در سال 
۱۳۹۶ در ۳4 ماده به تصویب رســید، در این 
قانون برای سازمان ها و وزارتخانه های مختلف 
وظایفی تعریف شده اســت، وزات نفت، نیرو، 
کشــور، معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور، 
وزارت صنعت معدن و تجارت، سازمان حفاظت 
از محیط زیست، وزارت راه و شهرسازی، وزارت 
امور اقتصاد و دارایی، ســازمان ملی استاندارد، 
وزارت ارتباطــات و فناوری، وزارت بهداشــت، 
سازمان صداو سیما، و وزارت آموزش و پرورش 
هر کدام وظایفی به عهده دارند، اما از آن جایی 
که بعد از حدود ۶ ســال از تصویب این قانون 
همچنان آلودگی هوا بر ســر کلان شــهرها از 
جمله تهران ســایه انداخته است نشان از عدم 
اجرای آن طی سال های گذشته دارد، طوری که 
در ۸ آبــان ۱400، غلامعبــاس ترکی معاون 

وقت نظارت و بازرســی امور تولیدی سازمان 
بازرســی کل کشور گفت که: »طبق بررسی ها 
و گزارش های ســازمان بازرســی کل کشور، 
ســازمان حفاظت محیط زیست، سازمان ملی 
اســتاندارد، وزارت نفت و وزارت نیرو به لحاظ 
ترک فعل و عدم انجام وظایف قانونی به عنوان 
متخلف شناخته و به هیأت تخلفات نهاد ریاست 

جمهوری معرفی شده اند.«
همچنین، مســعود ستایشی سخنگوی قوه 
قضائیه پاییز ســال گذشته در پاسخ به سوالی 
دربــاره اقدامات دســتگاه قضائــی در اجرای 
قانــون هوای پــاک گفت: »معاونــان یکی از 
وزارتخانه ها احضار و تفهیم اتهام شــده است 
همچنین مدیرعامل یک شرکت، مدیر یکی از 
ســازمان های نظارتی، معاون محیط زیست به 

دادسرا احضار شده اند و باید پاسخگو باشند.«
قصوردستگاههامشهوداست

با این وجود همچنــان از اجرای این قانون 
خبری نیست، علی ســلاجقه، رئیس سازمان 
حفاظت از محیط زیســت اوایل امسال بود که 
وعده داد، »با حمایت و همدلی دولت و مجلس 
شورای اسلامی اجرای قانون هوای پاک در سال 

۱402 شتاب می گیرد.«

او چهارم مهر امســال )۱402( در جلســه 
کارگروه ملی آلودگی هوا گفت: » سوء عملکرد 
دستگاه ها در جهت قانون هوای پاک منجر به 
مرگ افراد می شود، قصور دستگاه ها در اجرای 
تکالیف قانون هوای پاک برای ما مشهود است و 

این روند باید اصلاح شود.«
ازتکالیفتلنبارشده

تاخودروهایاسقاطنشده
داریــوش گلعلیزاده، رئیس مرکز ملی هوا و 
تغییراقلیم سازمان حفاظت محیط زیست، در 
جلسه کارگروه ملی آلودگی هوا ضمن اشاره به 
موفقیت و عدم موفقیت سازمان ها و وزارتخانه 
در احــکام و تکالیفی که از قانون هوای پاک به 
عهــده دارند گفت: »عدم اســقاط خودروهای 
فرسوده یکی از معضلات اصلی در جهت اجرای 
قانون هوای پاک است. در سال گذشته کمتر از 
2۵ هزار خودرو اسقاط شدند این در حالیست 
که یک میلیون خودرو پلاک گذاری شدند که 

این موضوع بسیار نگران کننده است.«
همچنین ایرج حشــمتی، معاون انســانی 
سازمان حفاظت محیط زیست در جلسه چهارم 
مهر کارگروه ملــی آلودگی هوا گفت: به دلیل 
این که تکالیف قبلی مانند قانون توسعه حمل 
و نقــل عمومی، اصلاح الگوی مصرف و... انجام 
نشده است، دســتگاه ها در اجرای احکام خود 
خیلی موفق نبوده اند و این مورد یکی از دلایل 

عدم تحقق قانون هوای پاک است.«
نظارتدولتبردولت

پاشنهآشیلعدماجرایقانون
آن طور که مشــخص اســت ســازمان ها و 
وزارتخانه هــای موضوع قانون هــوای پاک در 
انجام تمام و کمال احکام و تکالیف خود موفق 
نبوده انــد، مرداد امســال مرکــز پژوهش های 
مجلس گزارشــی با عنوان »بررسی اقدامات و 
راهکارهای اجرایی قانون هوای پاک - ایرادات 
قانون« منتشــر کرد، در این گزارش با رویکرد 
ایرادات قانون هوای پاک به مشکلات پیش روی 
اجرای این قانون پرداخته شــده است، در این 
گــزارش آمده که: »جایگاه ســازمان حفاظت 
نظارتی  به عنوان دســتگاه  محیط زیســــت 
و حاکمیتی، متناســب با پیچیدگــی و ابعاد 
علمی و اجرایی معضل آلودگی هوا نیســــت. 
دولت به دلیل تصدی گــری عمده در اقتصــاد 
مهمترین عامل غیرمستقیم انتشار آلاینده های 
هوا اســت. ســازمان حفاظت محیط زیســت 
به عنوان بخشی از دولت، دستگاه حاکمیتی و 
نظارتی بر کاهش آلودگی هوا اســــت، چنین 
ترکیبــی، نظارت و حاکمیــت دولت بر دولت 
است که نتیجه آن عدم اجرای قوانین به دلیل 
نبود مطلق ضمانت اجرایی چنین نظارتی است. 
سیستم واحد تصمیم سازی و تصمیم گیری در 
حوزه آلودگی هوا در کشور وجود ندارد، مراجع 
تصمیم گیر در حوزه آلودگی هوا بسیار متعددند 
دارای علاقه مندی های ســــازمانی  بعضــا  و 

متناقض یا یکدیگر هستند.«
در این گزارش تمرکــز بر عامل آخر یعنی 
ایــرادات و اشــکالات خود قانون بوده اســت، 
برخی از عوامل عــدم اجرای قانون هوای پاک 
نیز به نوعی نشئت گرفته از ایرادات متن قانون 

هوای پاک است. 
در بررسی های کارشناســی صورت گرفته 
طی این گزارش مشــخص شد که قانون هوای 
پــاک دارای ۱۱ ایراد و اشــکال عمده بوده که 
عبارتند از، عدم پیش بینــی منابع مالی برای 
اجرای احــکام، ایرادات فنــی، تناقض یا عدم 
همخوانی ماده ها، عدم شفافیت، عدم پیش بینی 
زیرساخت اجرا، نبود اهرم نظارتی مؤثر، جرایم 
ناکافی، کمبود استفاده از سیاست های تشویقی، 
عدم انتخاب مجری مناسب، عدم واقع نگری و 

نواقص قانون.

مدیر عامل ســتاد معاینه فنی خودروهای 
تهران با انتقاد از اقدام برخی از رانندگان برای 
اســتفاده از قطعات اجاره ای برای اخذ معاینه 
فنی خودروهایشــان، گفت: این کار به منزله 

دور زدن قانون نیست؛ بلکه بازی کردن با جان 
خود و سرنشینان و سایر شهروندان و همچنین 

خسارت مالی است.
شادی مالکی در گفت وگو با ایسنا، در مورد 

اقدام برخی از رانندگان برای قطعات اجاره ای 
جهت اخذ معاینه فنی، گفت: یکی از قطعات و 
تجهیزاتی که روی خودرو در کاهش آلاینده ها 

بسیار تاثیرگذار است کاتالیست است. 
وضعیت قرارگیری کاتالیست در خودرو به 
جهت نوع طراحی به گونه ای اســت که علی 
رغم این که کاتالیست ها دارای شماره سریالی 
هستند، اما امکان پایش این شماره سریال در 

زمان انجام آزمون ها وجود ندارد.
وی بــا بیان اینکه ما حتی با شــرکت های 
بزرگ سازنده کاتالیست، صحبت ها و مذاکراتی 
داشــتیم و در این جلســات هم نتوانستیم به 
نتیجه قطعی برســیم تا راهکاری باشــد که 
امکان رصد کردن کاتالیســت در زمان معاینه 
فنی وجود داشته باشد، افزود: یکی از راهکارها 
می تواند این باشد که شماره سریال کاتالیست 
مثل شماره سریال شاســی در کارت خودرو 
و ســند ماشین قید شــود و خود این موجب 

می شود تخلفی در این حوزه صورت نگیرد.
مالکی با تأکید بر اینکه متأســفانه گاهی 
شــاهدیم که کاتالیست اجاره ای یا حتی یک 
گام فراتر لاســتیک اجاره ای و مواردی از این 
دســت رخ می دهد، ادامه داد: اینکه لاستیک 
اجاره ای بگیریم و معاینه فنی را دریافت کنیم 
و با لاســتیک صاف و نامناسب وارد سفرهای 
برون شــهری شویم و شاهد یک حادثه تلخ و 

ناگوار باشیم، اصلا خوب نیست. 
بنابراین بخشــی هــم بایــد دغدغه خود 
شــهروندان باشــد و به هیچ عنوان از چنین 

چیزهایی استفاده نکنند.
 این کار به منزله دور زدن قانون نیســت؛ 
بلکه بــازی کردن با جان خود و سرنشــینان 
و سایر شــهروندان و همچنین خسارت مالی 

است.
وی ادامه داد: بعضی از قطعات و تجهیزات 
خودرو به سلامت فرد و خانواده  برمی گردد و 

امکان پایششــان در مراکز معاینه فنی نیست 
و ممکن است شــهروندی چند خودرو داشته 
باشد و لاستیک آنها را جا به جا کند و نیازی 
به لاســتیک اجاره ای نباشــد؛ لذا بخشی از 

قطعات خودرو برای ما قابل کنترل نیست.
استفادهازکاتالیستهایبیکیفیتدر

موتورسیکلتهاولزومپایش
اینکاتالیستها

مالکی تاکید کرد: یکی دیگر از موضوعاتی 
که شاهدش هستیم کاتالیست هایی است که 
کیفیت خیلی مناسب و اســتانداردی ندارند 
ولی در موتورســیکلت ها استفاده می شوند به 
جهت این که قیمت این کاتالیست ها نسبت به 
کاتالیست استاندارد پایین تر است و حتما باید 
به این بخش در زمان ســاخت موتورسیکلت 
ارگان هایی که در این زمینه ذی صلاح هستند 
ورود کنند و این کاتالیست ها مورد پایش قرار 

بگیرد.

واردات فوریتی دارو و تجهیزات پزشــکی، 
یکی از سیاســت های ســازمان غذا و دارو در 
زمان بحرانی شــدن کمبودها است که به نظر 
می رسد رویه ای اشتباه باشد. به گزارش مهر، 
کمبود دارو و تجهیزات پزشــکی، در مقاطعی 
همواره وارد بحران می شــود و همین موضوع 
باعث می شــود تا ســازمان غذا و دارو، دست 
به راهکاری ســهل الوصول بزند تا بازار دارو یا 
تجهیزات پزشکی، از شرایط بحرانی خارج شود. 
موضــوع واردات فوریتی، که راهکار ســازمان 
غذا و دارو برای عبور از شــرایط بحرانی است؛ 
با مخالفانی همراه است. زیرا، مخالفان واردات 
فوریتی معتقدند که این قبیل راهکارها، فقط به 

نفع دلالان و رانت خواران خواهد بود.
وارداتفوریتیزیبنده

صنعتداروییکشورنیست
یدالله ســهرابی عضو شــورای عالی نظام 
پزشــکی، با عنوان این مطلب که سازمان غذا 
و دارو باید تصمیمات خود را برای تولید اقلام 

دارویی در داخل کشور عملی کند و اگر هم نیاز 
به واردات مواد اولیه اســت باید قبل از کمبود، 
طی یک برنامه مدون و منظم، سفارش تولید 
ماده اولیه را به شــرکت ها ارائــه دهد، واردات 
فوریتی را زیبنده صنعت دارویی کشور ندانست 
و گفت: ایــن صنعت را متحمــل هزینه های 
زیادی خواهد کرد، گفت: عدم تأمین نقدینگی، 
عدم تأمین ارز مناسب، عدم پرداخت مطالبات 
به هنگام توسط بیمه ها، قیمت گذاری دستوری 
و بدعهــدی بانک هــا در قبال شــرکت های 
داروســازی، از جمله چالش های صنعت دارو و 
عوامل کمبود داروهای خاص در کشــور شده 

است.
سازمانغذاوداروبلدنیست

برنامهریزیکند
ســازمان غذا و دارو هم مجوز واردات مواد 
اولیه را می دهد، هم ارز مورد نیاز را تخصیص 
می دهــد، مجوز تولید و واردات محصول کامل 
هم در اختیار این ســازمان اســت، از طرفی 

وزارت بهداشت کاملًا میزان مصرف را می داند، 
پس اطلاعات کافی در خصوص حجم تولید و 
مصرف را دارند امــا از این اطلاعات در برنامه 

ریزی ها و تصمیم گیری ها استفاده نمی شود.
محسن عبدالله زاده فعال صنعت دارو، گفت: 
از یــک طرف در برخی از اقــلام دارویی دچار 
کمبود هســتیم و از طرفــی در برخی دیگر با 
داروهایی مواجه ایم که بیش از نیاز کشور تولید 
شده اند و تاریخ مصرف آنها رو به پایان است، 
اگر برنامه ریزی درســتی برای تولید داشــته 

باشیم نباید شاهد تولیدِ مازاد مصرف باشیم.
وی افزود: متأسفانه ســازمان غذا و دارو به 
جای اینکه بر اساس اطلاعات مواد اولیه و تولید 
در کارخانه ها برنامه ریزی کند، بر اساس میزان 
کمبودهــا در بازار تصمیم گیری می کند و هر 
زمان که کمبــود بروز کرد، به دنبال واردات از 
طریق شــرکت های فوریتی می رود، اینکه در 
داروخانه ها به دنبال موجودی اقلام یا کمبودها 
باشــیم راهکار مناسبی نیســت و باید از کف 

کارخانه، توان تولید را پیش بینی کرد و برای 
تولید برنامه ریزی کرد.

عبدالله زاده گفت: ســال گذشته شاهد این 
بودیم که مسئولان وزارت بهداشت با افتخار به 
استقبال آنتی بیوتیک های وارداتی در فرودگاه 
رفتند و این در حالی اســت که ما از دهه ۶0 
توان تولید آنتی بیوتیــک را پیدا کردیم و در 
سال های گذشته، همه نیاز کشور در این حوزه 
را خودمان تولید می کردیم، علت بروز چنینی 
اتفاقاتی بی توجهی به مشــکلات تولید است 
تا جایی که باعث می شــود توان تولید کاهش 

یابد و ما ناچار به واردات می شــویم. این فعال 
صنعت دارو تاکید کرد: وقتی ما مشکلات تولید 
را رفع نکنیم و تولید به صرفه نباشد با کمبود 
مواجه می شــویم، اما راه حل این نیست که با 
واردات فوریتی به دنبال رفع کمبودها باشیم، 
زیرا تجربه واردات آنتی بیوتیک در سال گذشته 
نشــان داد این نوع واردات هم هزینه بالاتری 

دارد و هم از کیفیت مناسب برخوردار نیست.
وی افزود: به جای اینکه برای واردات هزینه 
کنیــم می توانیم با اصــلاح قیمت محصولات 

داخلی، به تولید داخلی رونق دهیم.

مدیر عامل ستاد معاینه فنی خودروهای تهران عنوان کرد

اجاره قطعات خودرو برای اخذ معاینه فنی؛ بازی با جان مردم

زیرپای تولید کننده را خالی نکنیم

واردات فوریتی؛ سیاست اشتباه سازمان غذا و دارو 

رئیس سازمان محیط زیست گفت: دستگاه های مربوطه به 
ویــژه وزارتخانه های صمت، نفت و نیرو تکالیف قانونی خود را 
برای کنتــرل آلودگی هوا انجام دهند و تاکنون روند در دولت 

مثبت بود.
به گزارش ایســنا، علی ســلاجقه در حاشیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران، بیان کرد: نشستی با هیات اقتصادی 
طالبــان که به تهران آمد، داشــتیم. برای اولیــن بار بود که 
طالبانی ها پذیرفتند باید حقآبه ایران رها شود. بحث کمبود آب 
را  مطــرح کردند، گفتند از لحاظ اقلیمی بارش به اندازه کافی 
باشــد این اتفاق بیافتد. بارتوجه به ضرورت کار و اینکه حدود 
۱۸0 روز است که مردم شریف ما در منطقه زابل از لحاظ گرد 
و غبار با مشکل مواجه هستند، بحث مرطوب سازی را مطرح 
کردیم تا آبی رها شــود تا دریاچه مرطوب شده و منشا گرد و 
غبار نباشــد. گفتند بررسی می کنیم و اگر وضعیت منابع آبی 

سدها مطلوب بود این کار را انجام خواهیم داد.
رئیس سازمان محیط زیســت در ادامه با اشاره به آلودگی 
هوای تهران، بیان کرد: بنده امروز در هیات دولت مطرح کردم، 

ســازمان محیط زیســت هر آنچه که در توان داشته را انجام 
داده است. گروه های گشت ما شبانه صنایع را در شهر تهران و 
کلانشهرها پایش می کنند، پلمب می کنیم. وظیفه خود را انجام 
می دهیم. اما بحث اساسی کامیون های گازوئیل سوز است که 

تردد آنان در اطراف تهران بسیار زیاد است.
رئیس ســازمان حفاظت از محیط زیست خاطر نشان کرد: 
اکنون حاشیه جنوبی و شرق و غرب تهران بیشترین آلاینده ها 
را دارنــد. باتوجه به پایداری جوی کــه اتفاق افتاده آلاینده ها 
بیشتر در اینجا استقرار دارند. این بیشتر ناشی از کامیون هایی 

است که گازوئیل سوز هستند. 
در ســتاد اضطرار آلودگی هوای تهــران این بحث مطرح 
شــده و باید تعیین تکلیف شود. ما اگر می خواهیم برای مردم 
پیامی داشته باشــیم باید اجرایی باشد. وزارت صمت قول داده 
بود که هزار دســتگاه اتوبوس وارد شهر تهران کند. شهرداری 
نیز این را پذیرفته اســت قراردادهایی که اخیرا با کشور چین 
داشتند در این زمینه حاکی از همین موضوع است. بحث دیگر 
بهینه سازی و کیفی سازی سوخت است که توسط وزارت نفت 

در حال انجام است.
وی تاکیــد کرد: این کارهــا در حال انجام اســت، این ها 
برنامــه بلند مدت اســت. برنامه کوتاه مــدت نیز بحث برقی 
کردن خودروها اســت. وزارت صمت ایــن موضوع را پیگیری 
می کند. بحث گسترش ایستگاه های شارژ خودروهای برقی در 
کلانشهرها مطرح اســت. این رویه را دولت پیش گرفته و ان 

شاءالله گام به گام برای حل این معضل پیش خواهیم رفت.
وی در ادامه در پاســخ به این پرسش که چرا دورکاری یک 
سوم کارمندان لغو شد، بیان کرد: این را باید از خود مسئولان 

بپرسید. 
ما اعتقادی به  تعطیلی مدارس نداریم. هر چند بچه ها باید 
از نظر سلامت در امنیت کامل باشند اما چون سایر دستگاه ها 
وظایف خود را به درستی انجام نمی دهند کار به جایی می رسد 
که آموزش که زیر ساخت اساسی کشور است تعطیل می شود. 
باید دســتگاه های مربوطه به ویــژه وزارت صمت، نفت و نیرو 
تکالیــف قانونی خود را برای کنتــرل الودگی هوا انجام دهند، 

تاکنون روند در دولت نیز مثبت بود.

واکنش رئیس سازمان محیط زیست نسبت به آلودگی هوا

قانون هوای پاک در کما

قصور دستگاه ها در اجرای قانون هوای پاک مشهود است
تهران و فقط ۱۵۰ روز هوای پاک در یک دهه
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پروژه بازگشت رونالدو به اروپا کلید خورد  
شــایعاتی در رســانه های 
معتبر دنیا منتشــر شــد که 
یوفا با توجه به محبوبیت بالا 
رونالدو، قصد دارد این باشگاه 
عربی را به لیگ قهرمانان اروپا 

دعوت کند.
به گزارش ایرنا، کریستیانو 
رونالدو بعد از انتقال به النصر 
عربســتان باعث شــد تا پای 

ســتاره های بزرگ دنیا فوتبال نیز به این کشور باز شود. شایعاتی در رابطه با 
اینکه عربســتان قصد دارد برای فصل آینده لیگ قهرمانان اروپا یک نماینده 
داشته باشد، به گوش می رسید که اما یوفا به طور کلی این شایعات را تکذیب 
کرد و گفته بود که فقط تیم های اروپایی حق شرکت در این رقابت ها را دارد. 
حالا دوباره شایعاتی در رسانه های معتبر دنیا منتشر شده که یوفا با توجه 
به محبوبیت بالای رونالدو قصد دارد این باشگاه عربی را به لیگ قهرمانان اروپا 
دعوت کند. البته اگر النصر این دعوت را قبول کند باید موانع زیادی را از پیش  
رو بردارد که مهم ترین آنها لزوم رعایت قوانین فیرپلی مالی مانند باشگاه های 
اروپایی است که با توجه به انعقاد قراردادهای هنگفت این باشگاه در تابستان 

گذشته، این امر بسیار دشوار خواهد بود.
البته یوفا اعلام کرد که هیچ چیز در مقایسه با آن چه هفته پیش الکساندر 
چفرین رئیس آن اعلام کرد تغییر نکرده است و فقط باشگاه های اروپایی مجاز 

به حضور در لیگ قهرمانان اروپا، لیگ اروپا و لیگ کنفراس اروپا هستند.
البته این سناریو نیز وجود دارد که اگر قرار باشد که این اتفاق صور بگیرد، 
النصر جای کدام یک از سهمیه کشورها را در این رقابت ها خواهد گرفت و بر 
اســاس چه معیاری هم تیمی های حذف شــده انتخاب می شوند. سپس باید 
به واکنش هواداران نســبت به این احتمال توجه کرد، همان هوادارانی که به 
ســوپرلیگ نه گفتند و اکنون قطعا واکنــش مثبتی به حضور النصر نخواهند 

داشت.
فوق ستاره پرتغالی با ۱۴۰ گل زده در تیم های منچستریونایتد، رئال مادرید 

و یوونتوس، بهترین گلزن تاریخ لیگ قهرمانان اروپا محسوب می شود.

رحمتی در نساجی ماندنی شد
اعضای هیات مدیره باشگاه 
نســاجی حمایت خــود را از 
سرمربی تیم اعلام کردند. به 
گزارش فارس، نشست اعضای 
هیات مدیره باشــگاه نساجی 
بــا حضــور صــادق درودگر 
مدیرعامل باشگاه، امیر حسین 
فتحی رئیس هیــات مدیره، 
حمید بایندریان، ایزد ســیف 

الله پــور) به صورت بر خط(، امیر عرب و هومن افاضلی برگزار شــد و در این 
جلسه پیرامون شرایط و عملکرد تیم در هفته های اخیر و بررسی شرایط بحث 

و تبدیل نظر صورت گرفت.
در این این نشســت و بعد از صحبت های اعضای هیات مدیره، آنها حمایت 
خود را از ســرمربی تیم اعلام کرده و مقرر شد تمرینات تیم از فردا مجددا از 

سر گرفته شود.
همچنیــن طبق صحبت های صورت گرفته بیــن رحمتی و اعضای هیات 
مدیره باشــگاه، مقرر شد کادر فنی نساجی تقویت و یک عضو جدید به جمع 
کادر فنی تیم اضافه شود. سرمربی نساجی امروز دو نفر از مربیان مدنظر خود را 
به باشگاه معرفی کرد که قرار است بعد از بررسی گزینه ها توسط اعضای هیات 
مدیره، نهایت تا پایان امشب این عضو جدید کادر فنی معرفی شده و از فردا در 
تمرینات شرکت کند. نشست اعضای هیات مدیره همچنان ادامه دارد و باشگاه 
نساجی از رسانه های گروهی و هواداران فهیم نساجی درخواست می کند اخبار 

این جلسه را از طریق کانال رسمی باشگاه پیگیری کنند.

گران ترین مربی زن در فوتبال 
فوتبال  مربــی  گران ترین 
زن توســط فدراسیون آمریکا 
رونمایــی شــد. بــه گزارش 
فوتبال  فــارس، فدراســیون 
آمریــکا از انتخــاب ایما هایز 
ســرمربی چلســی به عنوان 
سرمربی جدید تیم ملی بانوان 
این کشور خبر داد. تیم ملی 

بانوان آمریکا بهترین تیم کنونی دنیا در رده ملی به شمار می آید.
این مربی سرشناس فوتبال زنان بعد از انتخابش، گفت: افتخار بزرگی است 

که هدایت بهترین تیم ملی تاریخ فوتبال بانوان را برعهده داشته باشم.
طبق گزارش CNN آمریکا فدراسیون فوتبال این کشور با امضای قرارداد 
با سرمربی چلسی این مربی را به گران ترین مربی فوتبال در رده بانوان تبدیل 

کرد.
طبق گزارش ها ســرمربی جدید تیم ملی فوتبال بانوان آمریکا سالیانه 2 

میلیون دلار کسب خواهد کرد که بیشترین دستمزد در دنیا به شمار می آید.

پردرآمدترین باشگاه لیگ برتر انگلیس 
باشــگاه  پردرآمدتریــن 
فصل  در  انگلیــس  فوتبــال 

2۰22-2۰23 مشخص شد.
فــارس،  گــزارش  بــه 
منچســتر سیتی که در فصل 
پپ  هدایت  با   2۰23-2۰22
خیرکننده  عملکرد  گواردیولا 
ای داشت و موفق شد 3 گانه 

تاریخی)لیگ جزیره، جام اتحادیه و لیگ قهرمانان اروپا( را کسب کند. سیتی با 
مالکیت شیخ منصور آل زاید شاهزاده اماراتی ریخت و پاش زیادی در یک دهه 
گذشــته داشته، اما به نظر می رسد باشگاه انگلیسی در این فصل درآمد خیلی 
خوبی را کســب کرده است. طبق اعلام باشگاه سیتی در فصل 2۰23-2۰22 
درآمد 8۱8 میلیون یورویی را داشته و به پردرآمدترین باشگاه انگلیس تبدیل 
شده اســت. این رقم بیشترین درآمدی بوده که باشگاه انگلیسی در تاریخش 
تجربه کرده اســت. در ماه گذشــته اعلام شد منچســتر یونایتد  درآمد 6۴8 

میلیون پوندی داشته ولی سیتی از این رقم عبور کرد.
ســیتی نسبت به فصل گذشته ۱۰۰ میلیون یورو بیشتر درآمدزایی داشته 
اســت. بیشتر این درآمدزایی به خاطر قهرمانی سیتی در 3 جام مختلف بوده 

است.

قهرمانی تکواندوی ایران
 در جام جهانی کره جنوبی

تیم ملــی تکواندوی ایران 
در مبــارزه پایانی مســابقات 
جام جهانی برابر استرالیا پیروز 
شد و بر روی سکوی قهرمانی 

ایستاد.
به گزارش ایسنا، در جریان 
رقابت هــای جــام جهانی به 
میزبانی کره جنوبی در سالن 
با  گویانگ  شهر  »کنیتکس« 

حضور 96 تکواندوکار، تیم ملی مردان ایران برابر استرالیا در فینال مسابقات با 
ترکیب میرهاشم حسینی، امیرمحمد بخشی و ابوالفضل عباسی در 2 راند به 

برتری دست یافت و به عنوان قهرمانی رسید.
تیم ملی ایران در نخستین مبارزه کره جنوبی را 2 بر یک در راند شماری از 
پیش رو برداشت و سپس با برتری 2 بر صفر در پیکار با برزیل به دیدار نهایی 
صعود کرد. در بخش مردان این مسابقات 8 تیم استرالیا، ساحل عاج، مراکش، 

کره جنوبی، برزیل، ایران، چین و مکزیک حضور داشتند.

اخبارکوتاه

میزان پولــی که ارلینــگ هالند از زمان پیوســتن به 
منچسترسیتی به دست آورده مشخص شد.

به گزارش ایســنا ، تابستان گذشــته هالند با قراردادی 
به ارزش ۵۱ میلیون پوند از بوروســیا دورتموند به ســیتی 
پیوست. از آن زمان، بازیکن نروژی رکوردهای زیادی را چپ 
و راست شکســته و رکورد جدیدی در لیگ برتر برای زدن 

بیشترین گل زده در یک فصل به ثبت رساند.
هالند نقش مهمی در تیمش بــرای فصل قبل ایفا کرد. 
سیتی با قهرمانی در لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان 
اروپا یک ســه گانه تاریخی را به دست آورد. هالند از زمان 
کسب این جام ها، علاوه بر دستمزد خود پاداش هایی دریافت 
کرده است که گفته می شود 3۷۵ هزار پوند در هفته است.

گفته می شود که او حقوق پایه ای دارد که مطابق با سایر 
افراد برتر تیم است، اما بندهای پاداش قابل توجهی دارد که 

این حقوق را افزایش می دهد.
طبق گزارش ســان، هالند برای کسب قهرمانی در لیگ 
برتر و لیگ قهرمانان اروپــا 2 میلیون پوند پاداش دریافت 
کرد. علاوه بر این، گفته شــده اســت که قهرمانی در جام 

حذفی 3۵۰ هزار پوند اضافی برای هالند به همراه داشــته 
است. همین رقم پس از گرفتن کفش طلای لیگ برتر نیز 

به حساب او واریز شده است.
ماه گذشــته، هالند در رده بندی توپ طلا پس از لیونل 
مسی، اسطوره آرژانتین، دوم شد اما جایزه گرد مولر را که به 

بهترین مهاجم فصل اعطا می شود به دست آورد. 
هالند در مورد این جایزه گفت: دریافت جایزه گرد مولر 
افتخار بزرگی اســت. من نمی توانستم تعداد گل هایی را که 
فصل گذشــته زدم به تنهایــی وارد دروازه حریفان کنم و 
دوســتان و هم تیمی هایم در این زمینه خیلی به من کمک 
کردند. ما هر روز ســخت کار می کنیم تا در هر بازی و هر 
رقابتی که در آن بازی می کنیم پیروز شویم و خوشحالم که 
فصل قبل برای اولین بار در تاریخ ســیتی را به قهرمانی در 
لیگ قهرمانان رســاندیم و لیگ برتر و جام حذفی را نیز به 

دست آوردیم. 
او ادامه داد: من به دســتاوردهایی که به عنوان یک تیم 
در فصل گذشته به دست آوردیم افتخار می کنم اما تمرکز 
ما اکنون روی تلاش برای کسب افتخارات سال قبل در سال 

جاری اســت. این مهاجم 22 ســاله بالاتر از هم تیمی خود 
کوین دی بروینه، هری کین از تاتنهام، مارکوس راشــفورد 
از منچســتریونایتد، کیران تریپیه از نیوکاســل و مارتین 
اودگارد و بوکایو ســاکا از آرسنال به عنوان برترین بازیکن 
سال انتخاب شد تا یک فصل باورنکردنی برای او رقم بخورد. 
این بازیکن نروژی توسط مردم، کاپیتان های 2۰ باشگاه لیگ 

برتر و هیاتی از کارشناسان فوتبال به عنوان بهترین بازیکن 
فصل انتخاب شد.  

این جایزه برای چهارمین بار متوالی به یک بازیکن سیتی 
تعلق می گیرد. کوین دی بروین در فصل های 2۰-2۰۱9 و 
22-2۰2۱ و روبــن دیاس در فصــل 2۱-2۰2۰ برنده این 

افتخار شدند.

میزان درآمد هالند از زمان پیوستن به سیتی 

ســرمربی تیم ملی فوتبال در آستانه آغاز 
به کار تیمش در مســابقات مقدماتی انتخابی 
جام جهانی به اتفاقات ۱6 سال پیش و آخرین 
حضورش در این رقابت ها اشــاره کرد و گفت: 

دیگر آن اشتباهات را تکرار نمی کنم.
به گزارش  مهر، امیر قلعه نویی در نشست 
خبــری پیش از بازی تیم ملــی ایران و هنگ 
کنگ در مرحله مقدماتی انتخابی جام جهانی 
2۰26 گفت: قبل از هر چیز از شــیربچه های 

نوجوان تشکر می کنم که با بازی خوب حماسه 
آفریدنــد. حتی باخــت مقابــل انگلیس هم 
غیرتمندانه بود. از کادرفنی آنها تشکر می کنم.

او افــزود: بــه تیم هنگ کنــگ خوش آمد 
می گویم. درست است هنگ کنگ در رده ۱۵۰ 
فیفاســت اما در رده های پایه سرمایه گذاری 

کرده اند. 
ســرمربی تیم ملی ایران افزود: هنگ کنگ 
دفاع فشــرده خیلی خوبی دارد و در ضدحمله 

هم خیلی قوی اســت. در آنالیــز دیدیم روی 
ضربات کاشــته خوب کار می کند. سه لژیونر 
و ۵ بازیکــن دورگه دارد. مــا دیروز به صورت 
نصف و نیمه تمریــن تاکتیکی کردیم. مجبور 
شــدیم لژیونرها را به دلیل خستگی کم کنیم. 
باید کارمان را که از فردا آغاز می شود با قدرت 
پیش ببریم. باید هم بــرای جام ملت ها و هم 
جــام جهانی خوب کار کنیــم. به این بازی به 
چشــم یک بازی مهم نگاه می کنیم و با تمام 

وجود این بازی را انجام می دهیم. او درباره نوع 
جوان گرایی صورت گرفته در تیم ملی تصریح 
کرد: دو سن داریم؛ یک سن شناسنامه ای و یک 
ســن فیزیکی. مثلا از رونالدو اگر الان آزمایش 

بگیرید شاید 3۰ ساله باشد. 
وقتی حاج صفی در جام اروپا مقابل مارسی 
بازی می کند این نشان می دهد که باید از این 
تجارب گرانبها استفاده کنید. فوتبال ایران برای 
اینها هزینه کرده است. از نظرات منتقدان هم 

ممنونم و برای من قابل احترام هســتند ولی 
ما کارهای خوبی کرده ایــم. تا موقعی که این 
عزیزان می توانند به تیــم ملی کمک کنند از 
آنها استفاده می کنیم. الان چند بازیکن خوب 

به تیم ملی آورده ایم.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران درباره اینکه 
پس از ۱6 ســال در رقابت هــای انتخابی جام 
جهانی ســرمربی تیم ملی است، گفت: در آن 
دوره هم شرایط تیم ملی خوب نبود. تیم ملی 
ما دو گروه به جان هم افتاده بودند و بعد از آن 
هم کمیته انتقالی بود که فقط تسویه حساب 
می کردند. آقای آخوندی در یک جلســه ای به 
من گفت که روی شــما معامله کردیم. بدون 
باخت جابجا شــدم و این زدن ها سیاسی بود. 
از آقای آخوندی هم اگر سوال کنید چرا از من 
حلالیت طلبیده به شما می گوید که این تسویه 
حساب بین آقای صفایی فراهانی و علی آبادی 
بود. آمده ایم به تیم ملی کمک کنیم. با یکسری 
جوان و همکاران خوب یکســری آنالیز کردیم 
کــه به فیفا مقاله دادیم و از ما تشــکر کردند. 
همکاران قوی دارم. گروه ما هر روز از ســاعت 
۱۰ تا اواخر بعد از ظهر هستند. بازی های لیگ 
و لژیونرهــا را آنالیز می کننــد. کار ما مقطعی 
نیست و ما با تیم ها و پزشکان و مربیان ارتباط 
داریم. در طول هفته با خود بازیکنان هم ارتباط 
داریم. در مجموع تا لحظه ای که هستیم باید به 
نحو احسن کار انجام بدهیم. نسبت به ۱6 سال 
گذشته اشتباهاتی که داشتم را تکرار نمی کنم.

بخش پایانی صحبت های طولانی قلعه نویی 
به بازیکنان اختصاص داشت. سرمربی تیم ملی 
ایران یادآور شــد: این بازیکنان ســرباز وطن 

هستند. 
رفتار ســردار در همین سه بازی گذشته را 
ببینید یا همین گل قشــنگی که برای رم زد. 
آنالیــزی که از او کردیــم از نظر دوندگی آمار 
بسیار خوبی دارد. شاید بازیکن با سرمربی که 
صداقت دارد در ابتدا به مشکل بخورد اما بعدها 
می فهمــد که دلیلش چه بود. ۷۰-8۰ میلیون 
نگاه به پای این بازیکنان است. بازیکنان بزرگ 
خوبی داریم. خود ســردار در این چند بازی ای 
که بودم حضور نداشته اما در دقایقی که بازی 

کرده با تمام وجودش بازی کرده است.

امیر قلعه نویی:

۱۶سال پیش روی من معامله سیاسی شد

سرمربی هنگ کنگ:

 اقدام فدراسیون دور از احترام بود

مطالبه جدید ۱۵ هزار یورویی رئیس اسبق از فدراسیون تیراندازی

آخرین تکنولوژی روز دنیا در توپ یورو 2024 

سرمربی تیم ملی فوتبال هنگ کنگ گفت: می خواهیم در 
همه بازی ها برنده باشــیم اما فاصله بین ایران و هنگ کنگ 

خیلی زیاد است.
به گزارش ایرنا، یورن آندرسون سرمربی تیم ملی فوتبال 
هنگ کنگ در نشست خبری پیش از دیدار این تیم مقابل 
تیم ملی فوتبال ایران در مرحله انتخابی جام جهانی 2۰26، 

اظهار داشت: می دانیم که از هنگ کنگ می آییم و رنکینگ 
ایران در جهان بیست ویکم است و ما در جایگاه صدوپنجاه 
قرار داریم. من ۴۰ سال ســابقه حضور در فوتبال حرفه ای 
به عنوان بازیکن و ســرمربی را دارم و به ایران آمده ایم و در 

مرحله اول از فدراسیون فوتبال ایران انتظار احترام داریم.
او ادامه داد: ما برای بازی مقدماتی با ایران می خواستیم 

دو جلسه تمرینی برگزار کنیم ولی در زمینی تمرین کردیم 
)زمین تمرین راه آهن( که نتوانستیم فوتبال بازی کنیم و این 
دور از احترام اســت. همانگونه که گفتم ۴۰ سال در فوتبال 
حضور دارم و تاکنون چنین زمین بدی در عمرم ندیده بودم. 
اندرســون در مورد اینکه برتری قبلی تیم امید هنگ کنگ 
مقابل ایران بــرای این بازی به آن ها انگیزه می دهد؟ گفت: 
همان فاصله ای که اشاره کردم بین تیم های زیر 23 سال هم 
وجود دارد. در فوتبال هر چیزی امکان پذیر اســت و سعی 
می کنیم با انگیزه و تاکتیک هایی که داریم ســعی می کنیم 
بهترین نمایشــمان را ارائه کنیم. باز هم تأکید می کنم در 

فوتبال هر چیزی امکان دارد اتفاق بیفتد.
ســرمربی هنگ کنگ در پاسخ به این ســوال که آیا با 
توجه به مشکل برگزاری تمرین در ایران آماده بازی هستید؟ 
عنوان کرد: وقتی نمی توانیم تمرین کنیم چطور می توانیم 
آماده باشیم؟ دفعه اول اســت که در ایران هستم و به این 
کشور احترام می گذارم اما زمین تمرینی که به ما دادند دور 
از احترام بود.  اندرســون در پاسخ به این سوال که »چقدر 

امیدوار هستید که برنده باشید؟« گفت: یک بازی مقدماتی 
جام جهانی است و می خواهیم در همه بازی ها برنده باشیم 
اما فاصله بین ایران و هنگ کنگ خیلی زیاد است. همانطور 
که در بازی های آسیایی دیدیم هر چیزی امکان پذیر است 
و اگر تاکتیک درستی داشته باشیم هر چیزی می تواند اتفاق 
بیفتد. جــدا از همه این ها برای فردا یک بازی خیلی خوب 
تدارک دیده ایم. از کیفیت ایران و بازیکنانش باخبر هستیم 
و طارمی، آزمــون و قدوس را کــه در اروپا بازی می کنند 
می شناســیم. ســعی می کنیم فردا بازی خوبی به نمایش 
بگذاریــم و بعد از بازی می بینید که چه نتیجه ای کســب 
می شــود. وی افزود: ایران بازیکنان خوبی دارد که در پنج 
لیگ معتبر اروپا بازی می کنند و از کیفیت بالایی برخوردار 
هســتند. ما سعی می کنیم بازی خودمان را داشته باشیم و 

روح فوتبال هنگ کنگ را نشان دهیم.
دیــدار تیم های ملی فوتبال ایران و هنگ کنگ در اولین 
هفته مرحله مقدماتی انتخابی جام جهانی 2۰26 از ساعت 

۱8 در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

در حالی که رئیس اســبق فدراسیون تیراندازی سال گذشته 3۱ هزار یورو از 
این فدراســیون دریافت کرد، حال شنیده می شود با ارسال نامه ای به وزیر ورزش 

درخواست مطالبه دیگر ۱۵ هزار یورویی  را دارد.
به گزارش ایسنا، فدراسیون تیراندازی جزو فدراسیون هایی است که همیشه با 
بدهی های مالی زیادی روبرو بوده است. بعد از رسیدن مرتضی قربانی به ریاست 
این فدراسیون نیز بارها موضوع بدهی 3۰ میلیاردی به جا مانده از دوره هاشمی و 
دادگر مطرح شــده بود اما مشخص نبود که علاوه بر این 3۰ میلیارد، بدهی هایی 
هم مربوط به رئیس اســبق این فدراسیون وجود دارد.  مهدی هاشمی که از سال 
۱386 تا ۱39۵ ریاست فدراسیون تیراندازی را بر عهده داشته حالا بعد از گذشت 
۷ ســال از پایان حضورش در این فدراسیون خواهان دریافت مطالباتش شده و 
تاکنون مبلــغ ۴6 هزار یورو )3۱ هزار + ۱۵ هزار یورو( به علاوه ســه میلیارد و 
ســیصد میلیون تومان بدهی فدراسیون به خودش بابت حقوق و سنوات را اعلام 
کرده که البته تاکنون مبلغ 3۱ هزار یوروی آن را دریافت کرده اســت.   شنیده 
می شود هاشــمی در آخرین مورد در اواخر مهر سال جاری با ارسال یک نامه به 
وزارت ورزش و شــخص وزیــر اعلام کرده که مبلغ ۱۵ هزار یورو از فدراســیون 
تیراندازی طلب دارد. که این مطالبات ارزی هم مربوط به همان دوره ریاست وی 

در فدراسیون می شود. 
مطالبه جدید ۱۵ هزار یورویی بعد از طلب ۳۱ هزار یورویی 

در سال قبل
البته درخواست جدید هاشمی مبنی بر ۱۵ هزار یورو در حالی است که او بعد از 
دریافت مبلغ 3۱ هزار یورو در اسفند ۱۴۰۱ اعلام کرده بود که دیگر هیچ  ادعای 
دیگری نسبت به هزینه های صورت گرفته ارزی در دوران مدیریتش ندارد اما گویا 

اکنون مطالبه ۱۵ هزار یورویی جدید دارد.
هاشــمی که پیش تر در زمان دادگر و سرپرســتی مبینی هم برای مطالباتش 
اقدام کرده بود در اواخر ســال ۱۴۰۱، خواهان طلب 3۱ هزار یوررویی شــد. او 
بعد از 6 ســال از پایان دوره ریاستش گویا در زمان قربانی پیگیر مطالباتش شد 
و بــا ارائه کپی فاکتورهای مربوط به آن دوره خواهان دریافت مبلغ 3۱ هزار یورو 
از فدراسیون شــد که ظاهرا فدراسیون آن را پرداخت کرده است. هاشمی بعد از 
دریافت این مبلغ اقرار کرده بود دیگر هیچ ادعایی نســبت به هزینه های صورت 
گرفته در دوران مدیریتش ندارد اما حالا درخواســت طلب ۱۵ هزار یورویی دارد. 
البته در این شرایط باید دید که فدراسیون تیراندازی بابت پرداخت 3۱ هزار یورو 

به شخص هاشمی، چه  پاسخی برای سازمان بازرسی دارد؟

مسدود شدن حساب فدراسیون تیراندازی بابت سنوات!
هاشمی همچنین در سال ۱۴۰2 از فدراسیون تیراندازی شکایت کرد و خواهان 
حقوق و سنوات خود از دوران ریاستش شد. با همین شکایت حساب فدراسیون 
مسدود و مبلغ سه میلیارد و سیصد میلیون تومان از حساب فدراسیون برداشت 
شد. البته فدراسیون این موضوع را از دیوان عدالت اداری پیگیری کرد و موقتا این 
مبلغ به حساب فدراسیون بازگشت. البته حساب فدراسیون درست همزمان با این 
اتفاق به خاطر بدهی مالیاتی 2 میلیارد و 2۰۰ میلیونی که مربوط به سال 9۱ بود 
نیز مسدود شد و فدراسیون مجبور به پرداخت یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان 

بدهی مالیاتی مربوط به دوره ریاست هاشمی نیز شد.

یوفا از توپ رســمی جام ملت های اروپا در سال 2۰2۴ با 
شعار عشقِ فوتبال و آخرین تکنولوژی روز دنیا رونمایی کرد.
 به گــزارش فارس، یوفــا و کمپانی آدیــداس از توپ 

رسمی جام ملت های اروپا در سال 2۰2۴ رونمایی کرد.
توپــی که به شــعار »عشــقِ فوتبــال« و بــا آخرین 
تکنولوژی روز دنیا طراحی شــده اســت و قرار است برای 
اولین بار از آن اســتفاده شــود. کمپانی آدیداس توپ را با 
نام FUSSBALLLIEBE  که به زبان آلمانی عشــقِ 
فوتبال معنا می شــود، طراحی کرد. تکنولوژی این توپ نیز 
که »توپِ متصل« گفته شــده قرار است تمام حرکات توپ 

را بــه ویدیوچک ارائه کند تــا تصمیمات VAR صحیح تر 
گرفته شــود. آدیداس و یوفا گزارش دادند: این توپ بینش 
بی ســابقه ای را در مورد هر عنصر حرکت توپ ارائه می کند 
و به فرآیند تصمیم گیری کمــک داور ویدیویی یوفا کمک 
می کند. پوســته بیرونی توپ توسط CTR-CORE که 
برای دقت و قوام طراحی شــده است، پشتیبانی می شود و 
از بازی سریع و دقیق با حداکثر شکل و حفظ هوا پشتیبانی 
می کند. طراحی FUSSBALLLIEBE حرکت توپ و 

انرژی بازی را از طریق اشــکال برجسته بال سیاه که با لبه 
ها، منحنی ها و نقاط رنگارنگ برجســته شده است، نشان 
می دهد. اســتفاده از رنگ های قرمز، آبی، ســبز و نارنجی 
پررنگ، شــور و نشاطی را که کشورهای رقیب به مسابقات 
می آورند را جلب می کند. همچنین می تواند ســادگی ناب 
فوتبال را تجلیل کند و از عشق زیادی که از سوی طرفداران 
در سراســر جهان وجود دارد، حرف بزند. تصاویر هر یک از 
استادیوم های مســابقات در کنار نام هر شهر میزبان روی 

توپ ظاهر شده است. علاوه بر استفاده از پلی استر بازیافتی 
و جوهر مبتنــی بر آب، توپ یورو 2۰2۴ از مواد زیســتی 
پایدارتر از هر توپ رسمی مسابقه قبلی آدیداس ساخته شده 
اســت. هر لایه توپ طوری تنظیم شــده که شامل موادی 
مانند الیاف ذرت، نیشکر، خمیر چوب و لاستیک باشد. جام 
ملت های اروپا 2۰2۴ به میزبانی کشــور آلمان از تاریخ 2۵ 
خرداد ۱۴۰3 تا 2۴ تیر ۱۴۰3 با حضور 2۴ تیم در ۱۰ شهر 
برگزار خواهد شد. تاکنون به همراه آلمان میزبان، تیم های 
ملی بلژیک، فرانسه، پرتغال، اسپانیا، اسکاتلند، ترکیه، اتریش 

و انگلیس صعود خود را به این رقابت قطعی کرده اند. 
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رسانه بلومبرگ در گزارشی می گوید: »پنتاگون بی سر 
و صدا تجهیزات کمکی خود را به اسرائیل افزایش داده 
اســت و از جمله این کمک ها می توان به موشک های 
هدایت شونده، گلوله های ۱۵۵ میلی متری، دستگاه های 
مخصــوص دیــد در شــب، مهمات سنگرشــکن و 

خودروهای جدید ارتش اشاره کرد.«
این فهرســت که شــامل کمک های آمریکا به رژیم 
صهیونیستی است، برچســب »درخواست های رهبر 
ارشد اسرائیل« بر روی آن ثبت شده و تاریخ صدورش 

به اواخر ماه اکتبر مربوط می شود.
طبق ســندی که توســط بلومبرگ رویت شده، این 
تســلیحات یا در حال ارسال هســتند یا وزارت دفاع 
ایالات متحده آمریکا در تلاش است تا آن ها را از انبارها 
و ذخایر اروپا و آمریکا به دســت رژیم صهیونیســتی 
برسانند. برای مثال، تا اواخر ماه اکتبر، تمام ۳۶ هزار 
گلوله های ۳۰ میلی متری، ۱۸۰۰ مهمات سنگرشکن 

و دســت کم ۳۵۰۰ دســتگاه مخصوص دید در شب 
تحویل داده شده است.

ســخنگوی پنتاگون از ارائه جزئیات در این خصوص 
خودداری کرد، اما خود وزارت دفاع در بیانیه ای اعلام 
کرد که آمریکا از طریق کانال های مختلفی تسلیحات 
را پیگیری می کند تا »مطمئن شود که اسرائیل ابزاری 

برای دفاع از خود دارد.«
در این بیانیه آمده اســت: این کمک های امنیتی به 
طــور روزانه ادامه خواهند داشــت. ایالات متحده به 
سرعت مهمات هدایت شونده دقیق، بمب هایی با قطر 
کوچک، گلوله های ۱۵۵ میلی متری و ســایر مهمات 
را فراهم می کند. در کنار این کمک ها، رهگیری های 
گنبد آهنین و تجهیزات پشــتیبانی پزشکی نیز ارائه 

می شوند.
 ایــن اقــدام آمریــکا انتقــادات زیادی را از ســوی 
سازمان های مردم نهاد و مستقل به همراه داشته است. 

بیش از ۵۰۰ تن از مقام های آمریکایی از ۴۰ آژانس 
دولتی این کشــور نامه ای خطاب به بایدن نوشته و 
حمایت او از جنگ رژیم صهیونیستی در نوار غزه را 

مورد اعتراض و انتقاد شدید قرار دادند.
به نوشته روزنامه نیویورک تایمز، این نامه که بخشی 
از نارضایتــی داخلی آمریکا دربــاره حمایت دولت 
از جنگ غزه اســت، از جو بایدن، رئیس جمهوری 
آمریکا خواســته تا به دنبال آتش بس فوری در غزه 
باشد و رژیم صهیونیستی را مجبور کند اجازه ارسال 

کمک های بشردوستان به این منطقه را بدهد.
ایــن جدیدترین نامه اعتراضــی از مقام های دولت 
بایدن از جمله سه یادداشت به آنتونی بلینکن، وزیر 
خارجه اســت که به امضای ده ها تــن از کارمندان 
این وزارتخانه رســیده و همچنین نامه ای سرگشاده 
بــا امضای بیــش از یکهزار کارمند آژانس توســعه 

بین الملل است.

در ایــن نامه همچنین آمده اســت: ما از جو بایدن 
می خواهیــم تا فورا خواســتار آتش بــس، کاهش 
درگیری با هــدف تضمین آزادی تمامی گروگان ها، 
برقراری جریان آب، برق و ســوخت و دیگر وسایل 
ضروری و همچنین ورود کمک های بشردوستانه به 

نوار غزه شود.
دو مقامی که در میان امضاکنندگان هستند گفتند 
که اکثریت امضا کنندگان را افراد سیاســی با عقاید 
مختلف تشــکیل می دهند که در تمامی ارگان های 
دولت مشــغولند و شــامل شــورای امنیت ملی تا 

اف.بی.آی و وزارت دادگستری هستند.
برخــی از امضــا کنندگان بــه بایــدن در پیروزی 
انتخابــات ۲۰۲۰ کمک کردنــد، گفتند که نگرانند 
حمایت دولت از جنگ رژیم صهیونیســتی در غزه 
باعــث ایجاد کشــمکش با موضــع رای دهندگان 

دموکرات در این مساله شود.

اعتراض 500 مقام آمریکا به رویکرد بایدن در حمایت از اسرائیلکمک مخفی آمریکا به اسرائیل 

»علی اکبر صالحی« وزیر امور خارجه پیشــین 
ایران در گفت وگو با شــبکه قطری الجزیره در 
پاســخ به این سوال که آیا حماس در عملیات 
»طوفان الاقصی« در ۷ اکتبر نیز مورد حمایت 
ایران بوده اســت، گفت: نه. بــه این خاطر که 
آن ها خودشان تصمیم گیرنده هستند. اما این 
به معنای حمایت نکردن ما از آن ها نیست. ما 
همواره به وضوح گفته ایم که از گروه مقاومت 
حمایت می کنیم اما آن ها مســتقل هستند و 

تصمیماتشان را خودشان اتخاذ می کنند.
او در ادامه این گفت وگــو درباره حمایت های 
ایران از حزب الله لبنان نیز گفت: این گروه مورد 
حمایت ایران است اما تحت کنترل آن نیست. 
بــرای  کــه  اســت  گروهــی  حــزب الله 
تصمیم گیری هــای خود به انــدازه کافی بالغ  
اســت. صالحی ادامه داد که ایران از گروه های 
مقاومت از نظــر »اخلاقی« حمایت می کند و 
»فنــون جنگ« را به آن ها آموزش می دهد اما 

فقط در همین حد پیش رفته است.
وزیر امــور خارجه پیشــین ایــران در ادامه 
این گفت وگو در پاســخ به این که با توجه به 
درگیری های اخیــر میان حــزب الله لبنان و 
رژیم صهیونیســتی در مرزهای شمالی اراضی 
اشــغالی، توصیه ایــران به حــزب الله درباره 
احتمال گســترش تنش ها چیست، بیان کرد 

که ایران می خواهد جنایات جنگی و ستم رژیم 
صهیونیســتی علیه مردم مظلوم غزه متوقف 
شــود و مردم غزه از فرصت زندگی مانند دیگر 
ملل جهان برخوردار باشــند. صالحی در پاسخ 
به ســوال خبرنگار الجزیره مبنی بر این که آیا 
ایران از حــزب الله می خواهد تنش زدایی کند 
و درگیری ها را گســترش ندهد، گفت: ایران، 
به خودی خود، در این درگیری نقشــی ندارد. 
اگرچه ما از دیدگاه ها و تصمیمات فلســطینی 
حمایت می کنیم. اما در اینجا نقشی نداریم که 
به آن ها بگوییم چه کار کنند و چه کار نکنند.

او همچنیــن ادعــای نقش داشــتن ایران در 
فعالیت های انصارالله یمن را نیز رد کرد.

آمریکا به دنبال توجیه حضور
 در خاورمیانه

صالحی در پاســخ به این که چه نظری درباره 
ادعای اخیر آمریکا مبنــی بر مورد هدف قرار 
گرفتــن نظامیان و پایگاه هــای نظامی آمریکا 
در منطقه از سوی شبه نظامیان مورد حمایت 
ایران و ادعای آن درباره حملات تلافی  جویانه 
به پایگاه های نیروهای مقاومت و سپاه پاسداران 
در ســوریه دارد، گفــت: آمریکا هیچ توجیهی 
برای حضور خود در منطقه و حمایت از تمامی 
اقدامات مجرمانه رژیم اسراییل در قبال مردم 
محــروم غزه نــدارد. بنابراین آن هــا به دنبال 

توجیه ها و دلایلی هســتند که برای ما ارزشی 
ندارد. مدام می گویند ما به )پایگاه های( ایرانی 
در ســوریه حمله کردیم. مگر ما در سوریه چه 
داریم؟ در سوریه مستشاران نظامی داریم. پس 
وقتــی می گویند به محل هایی که در ســوریه 
متعلق به ایران اســت حمله کرده اند، صحت 

ندارد.
او افزود: حضور ما در ســوریه بر مبنای دعوت 
دولت سوریه است و نقش آن عمدتا، مستشاری 
اســت. بنابراین، من نمی دانم آمریکا کجا را در 
ســوریه بمباران می کند. به خودشان بستگی 
دارد که می خواهند کجا را بمباران کنند. این به 
معنای بمباران کردن یک پایگاه ایرانی نیست.

واشنگتن در چند روز گذشته مدعی شده است 
که در پاســخ به ده ها حمله گروه های مقاومت 
به پایگاه هــای نظامــی آن در منطقه، برخی 
پایگاه های نظامی منسوب به ایران و گروه های 
وابسته به آن را در سوریه هدف حملات هوایی 
قرار داده اســت.این در حالی اســت که ایران 
پیشتر، حضور نظامی مستقل در سوریه را رد 
کرده و گفته بود که تنها به شــکل مستشاری 
و با دعوت دولت قانونی سوریه، برای کمک به 
مبارزه با تروریســم و برقــراری امنیت در این 
کشــور حضور دارد.افزون بر این، ایران موضوع 
»دستور دادن« یا »کنترل« نیروهای مقاومت 

منطقه برای حملات تلافی جویانه شان به منافع 
آمریکایی در منطقه را رد کرده و گفته است که 
ایران  هستند.اگرچه،  خودشان  تصمیم گیرنده 
نسبت به گســترش درگیری ها در جنگ غزه 
و تبدیل شدن آن به جنگی منطقه ای هشدار 

داده است.
تاکید تهران 

بر خروج نیروهای فرامنطقه ای
وزیر امور خارجه پیشین ایران در پاسخ به این 
که چــه دیدگاهی درباره گزارش پایگاه خبری 
المانیتور دارد که در آن ادعا شــده است ایران 
قصــد دارد از جنگ غزه برای بیــرون راندن 
آمریکا از منطقه به واسطه نیروهای شبه نظامی 
طرفدار و وابســته به ایران استفاده کند، بیان 
کرد: ما بارها گفته ایم و در این باره تعارفی هم 
نداریم کــه می خواهیم آمریکا از منطقه خارج 
شود. آمریکا چه کاری در این منطقه دارد وقتی 
هزاران مایل با آن فاصله دارد؟ تصور کنید که 
ایران در مرزهای آمریکا باشد. واکنش آن ها چه 
خواهد بود؟ در مورد ما هم وضع به همین قرار 

است.
او درباره این که ایران حاضر است برای خروج 
آمریکا از منطقه چــه کاری انجام دهد، گفت: 
ایران تمام تلاشــش را می کند امــا به نوعی، 
منطــق و درایت خود را نیز بــه کار می بندد. 

ما خودمــان را در وضعیتی قرار نمی دهیم که 
به تقابل بیانجامد. اما به این معنا نیســت که 
فشــار دیپماتیک اعمال نمی کنیــم. بنابراین، 
راه های زیادی برای اعمال فشار بر آمریکا برای 
خروج از منطقه وجود دارد. یکی از آن ها فشار 
دیپلماتیک و دیگــری هماهنگی با گروه های 
مقاومت منطقه اســت تا مطمئن شوند آمریکا 

مجبور می شود این منطقه را ترک کند.
خواست اسرائیل

 برای گسترش تنش
صالحی در ادامه با اشــاره به اظهارت وزیر امور 
خارجه و رییس جمهــور ایران تاکید کرد که 
ایران تاکید کرده اســت خواهان گسترش این 

درگیری در منطقه نیست.
او با این وجود، به موضع رژیم صهیونیســتی 
دربــاره این جنگ پرداختــه و گفت: من فکر 
می کنم اســراییلی ها می خواهند این تقابل را 
از داخل اســراییل به بیرون از آن بکشانند. به 
دنبال این هستند. به این خاطر که اسراییل، در 
حال حاضر، به دلیل این که بسیاری از ساکنان 
آن شغل خود را از دست داده اند و همه درگیر 
جنگ غزه هستند، کارآیی ندارد. ما امیدواریم 
این درگیری گســترش پیدا نکند اما آن ها در 
تلاشــند این بحــران را به خارج از اســراییل 
بکشانند. به همین دلیل است که آن ها در حال 
ایجاد بحران در جنوب لبنان هســتند و تلاش 
می کنند بی از این حزب الله را درگیر این بحران 
کنند. اما مطمئنا، حزب الله و بقیه می دانند چه 
کار کنند. صالحی گفت که رژیم صهیونیستی 
پی برده است اقدامات طرف مقابل این درگیری 

کاملا »حساب شده است«.
وزیر امور خارجه پیشــین ایــران درباره روند 
عادی ســازی روابط میان عربستان سعودی و 
رژیم صهیونیســتی که پیش از جنگ غزه در 
جریان بود، گفت: مــن فکر می کنم این روند، 
پس از جنگ غزه به روال پیشین نخواهد بود. 
این روند در حال حاضر متوقف شــده است و 
ادامه دادن آن با همان ســرعت آسان نیست. 
فکر می کنم بیداری رخ داده در افکار عمومی در 
میان کشــورهای عربی، به دولت هایشان فشار 
خواهد آورد که پیش از عادی ســازی روابط با 

اسراییل، بیشتر فکر کنند.
او در پاسخ به این که چه دیدگاهی درباره اتحاد 
اخیر میان رهبران منطقه ای درباره مسئله غزه 
دارد، گفت: ما الان همگی درباره آتش بس در 
غزه اتفاق نظر داریم. این موضوع به نفع منطقه 

و به نفع مردم غزه است. 
برای اســراییلی ها منطقی باقی نمانده است و 
یکی پس از دیگری مرتکب اشتباه می شوند و 
با تــداوم این جنگ، این موضوع به نفع جهان 
عرب و جهان اســلام خواهد بود. چراکه هرچه 
آگاهی افکار عمومی جهان اســلام بالاتر برود، 
آن ها بیشتر به واقعیت و ماهیت رژیم اسراییل 

پی خواهند برد.
صالحــی با تاکید بر ماهیت اشــغالگرانه رژیم 
صهیونیستی گفت که »ما مطمئنیم، در نهایت، 
مردم پیروزند، نه دولت ها« و در این جنگ نیز 
بار اصلی بر دوش مردم اســت و »مردم هرگز 

شکست نمی خورند.«

صالحی تاکید کرد 

نیاز اسرائیل به گسترش جنگ در خاورمیانه
ایران دنبال تقابل نیست اما فشار وارد می کند

وزارت دفاع آمریکا اعلام کرد که نیروهای مستقر این کشور در سوریه و عراق 
طی ماه گذشــته میلادی هدف ۵۵ حمله قرار گرفتند که در نتیجه آن ۵۹ 
سرباز زخمی شــدند. به گزارش المیادین، سابرینا سینگ، معاون سخنگوی 
وزارت دفــاع آمریکا )پنتاگون( در جمع خبرنگاران اظهار کرد: از ۱۷ اکتبر تا 
امروز ۵۵ حمله به نظامیان آمریکایی مستقر در عراق و سوریه را رصد کردیم، 
۲۷ حمله در عراق و ۲۸ حمله در ســوریه علیه نیروهای آمریکایی انجام شد 
که در نتیجه آن ۵۹ سرباز زخمی شــدند. حملات علیه نیروهای آمریکایی 
همزمان با تداوم حملات شدید ارتش رژیم صهیونیستی به غزه برای چهلمین 
روز و اســتمرار درگیری ها در محورهای مختلف با وجود فاجعه بهداشتی و 
انســانی در این منطقه که بیش از ۱۱ هزار و ۳۲۰ شــهید داشــته، افزایش 
یافتند. گروه های مقاومت اسلامی در عراق و سوریه با انتشار بیانیه هایی تاکید 
کردند که این حملات در پاســخ به حمایت آمریکا از رژیم صهیونیستی در 
جنگ علیه غزه انجام می شــوند. جنایات و کشتارهایی که این رژیم اشغالگر 
در حق غیرنظامیان مرتکب می شود خشم عموم مردم خاورمیانه را برانگیخته 
و انگیــزه ای را بــرای گروه های مقاومت موجــود در منطقه جهت حمله به 

پایگاه های آمریکایی ایجاد کرد.

آمار پنتاگون از حملات مقاومت
وزیر امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی از صدور ۳۱ هزار مجوز حمل اسلحه 
شخصی برای صهیونیست ها از زمان آغاز عملیات »طوفان الاقصی« تاکنون 

پرده برداشت.
به گزارش شبکه الجزیره به نقل از ایتامار بن گویر، وزیر تندرو امنیت داخلی 
رژیم صهیونیستی اعلام کرد که از هفتم اکتبر تا کنون ۳۱ هزار مجوز حمل 

سلاح شخصی برای صهیونیست ها صادر شده است.
بن گویر اعلام کرد که درخواست ها برای دریافت این مجوز از ۲۳۶ هزار نیز 
فراتر رفته است. طبق این گزارش، پس از هفتم اکتبر ایتامار بن گویر شروع 
بــه ایجاد صدها به اصطلاح »تیم امنیتی غیرنظامی« کرده و ۱۰ هزار قبضه 

تفنگ برای توزیع بین افراد خریداری کرده است.
پیشتر مقامات رسمی واشــنگتن گفته بودند درخواست رژیم صهیونیستی 
از آمریکا برای تامین ۲۴ هزار تفنگ تهاجمی نگاه موشــکافانه قانون گذاران 
 آمریکایــی و برخی مقامات وزارت امــور خارجه این کشــور را برانگیخته 
اســت که نگرانند این تســلیحات به دست شهرک نشــینان و شبه نظامیان 
صهیونیســت بیفتد که با آن تلاش کنند فلســطینی ها را از کرانه باختری 

بیرون کنند.

تسلیح فله ای صهیونیست ها
آمریــکا و بریتانیا که از آغاز تجاوزات رژیم صهیونیســتی به غیرنظامیان در 
نــوار غزه از ارائه هیچ کمکی به رژیــم کودک کُش دریغ نکرده اند، این بار در 
اقدامی تحریم هایی را علیه رهبران ارشد جنبش حماس به عنوان نوک پیکان 
مقاومت فلســطین وضع کردند. وزارت خارجه بریتانیا در بیانیه ای اعلام کرد 
که با هدف جلوگیری از عملیات شاخه نظامی حماس در غزه و مناطق دیگر 

فلسطین شش تن از رهبران و حامیان مالی حماس را تحریم کرده است.
طبق گزارش شــبکه الجزیره، وزارت خزانه داری آمریکا نیز در این باره اعلام 
کرد: تحریم هایی که با هماهنگی بریتانیا وضع شده است اعضای ارشد جنبش 
حماس و ســازوکار حمایت و کمک لجستیکی از این جنبش و جنبش جهاد 
اسلامی فلسطین را هدف قرار گرفته است. طبق بیانیه وزارت خارجه بریتانیا، 
تحریم های وضع شــده شامل ممنوعیت سفر و بلوکه دارایی های چهار رهبر 
حماس و دو تن از حامیان مالی آن می شــود. دیوید کامرون در اولین اقدام 
خود بــه عنوان وزیر امور خارجه بریتانیا گفت: ما برای مختل کردن فعالیت 
این جنبش به استفاده از هر ابزاری که در اختیار داریم، همکاری با آمریکا و 
سایر متحدانمان، استفاده خواهیم کرد. این اقدام کار آنها )مقاومت فلسطین( 

را دشوارتر و آنها در صحنه بین المللی منزوی می کند.

تحریم واشنگتن و لندن علیه رهبران حماس

وزارت خارجه فلســطین دیروز )چهارشنبه( 
یورش ارتش رژیم صهیونیستی به بیمارستان 
الشفا در نوار غزه را محکوم کرده و آن را نقض 
آشــکار قوانین بین المللی و اصول بین المللی 

انسانی و نیز نقض توافقنامه های ژنو دانست.
به گزارش ایسنا، خبرگزاری رسمی فلسطین 
اعلام کرد که وزارت خارجه فلسطین در بیانیه 
امروز خود ضمن محکومیت یورش ارتش رژیم 
صهیونیستی به بیمارستان الشفا در نوار غزه 
تاکید کرد که این حملات نقض آشکار قوانین 
بین المللی و اصول بین المللی انســانی و نیز 

توافقنامه های ژنو است.
این وزارتخانه در بیانیه خود آورد: یورش ها به 
بیمارســتان های غزه در واقع استمرار تمامی 
اقدامات ناقض و جنایاتی اســت که این رژیم 

اشغالگر در حق مردم ما مرتکب می شود.

همچنیــن در ادامــه این بیانیه تاکید شــد، 
حملات مستمر نیروهای اشــغالگر به مراکز 
درمانــی، کادر پزشــکی و امدادگران منجر 
بــه محرومیــت شــهروندان فلســطینی از 
ابتدایی ترین حقــوق خود در ارتباط با درمان 

و دریافت خدمات پزشکی می شود.
وزارت خارجه فلســطین در ادامه بیانیه خود 
کابینه رژیم صهیونیســتی را مســوول کامل 
حفاظت از جان کادر پزشکی و هزاران بیمار، 
زخمــی و کودک از جمله نوزادان نارس و نیز  
آوارگانی که در داخل ســاختمان بیمارستان 
الشفا حضور دارند، دانست و مداخله بین المللی 
فوری را جهت حمایت از این افراد خواســتار 

شد.
ارتش رژیم صهیونیســتی صبح دیروز اعلام 
کرد که نیروهایش یورش به بیمارستان الشفاء 

واقع در شــمال نوار غزه را آغاز کردند و طبق 
گفته برخی منابع، این بیمارســتان به کنترل 
صهیونیســت ها درآمده و وضعیت داخل آن 

وخیم گزارش می شود.
شهادت ۱۹۸ پزشک، پرستار 

و امدادگر 
دفتر رسانه ای دولتی در غزه امروز در بیانیه ای 
اعلام کرد، رژیم اشغالگر در عملیات محاصره 
بیمارستان الشفا پنج ســاختمان را بمباران 

کرده و به سمت تمامی آنها تیراندازی کرد.
همچنین این دفتر گزارش داد، رژیم اشغالگر 
صهیونیستی مرتکب کشتارهای متعددی در 
بیمارستان های غزه شد که در نتیجه آن ۷۰۰ 

تن شهید و زخمی شدند.
به نقل از سایت شبکه خبری المیادین، دفتر 
مذکور در ادامه بیانیه خود، یورش اشغالگران 

به بیمارستان الشفا را جنایتی جنگی، اخلاقی 
و ضد بشری دانست.

این دفتر با تاکید بــر اینکه از ابتدای جنگ، 
بیمارستان ها و کادر پزشکی در کانون حملات 
قرار دارند، اعلام کرد: ما رژیم اشغالگر، جامعه 
جهانی و آمریکا را مسؤول حفظ جان هزاران 

آواره، زخمی و کادر پزشکی می دانیم.
همچنیــن ایــن دفتــر اعــلام کــرد، رژیم 
صهیونیســتی با حملات خود ۱۹۸ پزشک، 
پرســتار و امدادگر را به شهادت رسانده و ۵۵ 
خودروی آمبولانس را هــدف قرار داده و ۲۵ 

بیمارستان را تعطیل کرد.

فرش قرمز آمریکا برای شراکت با ارمنستان
منابعی از ســوی جمهوری  آذربایجــان اعلام کردند، توافق هایــی بین ایروان 
و واشــنگتن حاصل شده اســت که در صورت اعمال فشار یا تحریم روسیه بر 
ارمنســتان، ایالات متحده در زمینه هایی حمایت قوی خود را نشان خواهد داد.

به گفته این منابع در صورت چنین رخدادی، حمایت های آمریکا شــامل موارد 
زیر می شود:

۱. آمریکا منابع مورد نیاز سوخت دیزل و انرژی ارمنستان را تامین می کند.
۲. ایالات متحده همچنین آماده اســت تا تمامی پشــتیبانی فنی لازم را برای 

مدیریت و حفظ عملیات نیروگاه هسته ای به ارمنستان ارائه دهد.
۳. آمریکا برای ارمنستان که گندم و آرد را از فدراسیون روسیه وارد می کند، منابع 
دیگر جایگزین ارائه می دهد. همچنین پس از اقدامات اخیر جمهوری آذربایجان، 

مشکل امنیت غذایی برای ارمنستان شدیدتر شده است.
۴. در صورت نیاز، اینترنت ماهواره  آمریکایی به ارمنستان داده می شود.

۵. ایالات متحده آماده اســت تا کسری ارز خارجی احتمالی در ارمنستان را در 
صورتی که در نتیجه اقدامات تحریمی شدید روسیه ایجاد شود، پوشش دهد.

۶. نیروهای مسلح ارمنستان تجهیزات نظامی، لباس و تسلیحات لازم را دریافت 
خواهند کرد و ســازمان های امنیتی این کشور از جمله پلیس، پشتیبانی فنی 

لازم را از سوی آمریکا دریافت خواهند کرد.
طرف آمریکایی تضمین می کند که در تمامی موارد مذکور حمایت قوی خود را 

در قبال شرکای ارمنی نشان دهد.

ویژه

سفر شی به آمریکا و رایزنی سطح بالا با بایدن
»شی جین پینگ« رئیس جمهوری چین و جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا برای 
شــرکت در نشست همکاری اقتصادی آســیا و اقیانوسیه )APEC( وارد سان 

فرانسیسکو شدند.
رئیس جمهــوری چین در بدو ورود مورد اســتقبال »گوین نیوســام« فرماندار 
کالیفرنیــا، »جنت یلن« وزیر خزانه داری آمریــکا و دیگر نمایندگان آمریکا در 
فرودگاه بین المللی ســان فرانسیسکو قرار گرفت. طبق گزارش روزنامه شینهوا، 
ملاقات آتی شــی و بایدن پس از آن صورت می گیرد که سال گذشته میلادی 
در بالی با یکدیگر ملاقاتی داشتند. طی نشست بالی اندونزی روسای جمهور دو 

کشور به یک سری از مفاهیم مشترک مهم دسترسی پیدا کردند.
در بحبوحــه رویدادها و اتفاقات پیچیده بین المللی و درســت زمانی که روابط 
آمریکا و چین در شــرایط بحرانی قرار دارد، توجه جهان بر سفر شی به آمریکا 

متمرکز شده است. 
این اولین سفر شی جین پینگ به آمریکا از سال ۲۰۱۷  است. رؤسای جمهور 
قدرتمندترین اقتصادهای جهان قرار اســت در یک مکان نامشخص در حاشیه 
اجلاس ســالانه همکاری اقتصادی آسیا و اقیانوســیه )APEC( در این شهر 

ملاقات کنند.
ایــن گفت وگوها در بحبوحه روابط ســرد آمریکا و چیــن و همزمان با تلاش 
غول های اروپایی و آمریکایی برای کاهش وابستگی خود به چین برگزار می شود. 
بایدن روز سه شــنبه گفت: ما در تلاش برای جدا شــدن از چین نیستیم. آنچه 
می خواهیم انجام دهیم این است که روابط را به سمت بهتر شدن تغییر دهیم.

چین قبلًا از سیاست های تجاری تقابل آمیزتر دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق 
ایــالات متحده، که بایدن پس از روی کار آمدن بســیاری از آنها را حفظ کرد، 

آشفته بود.
 بایدن قبل از عزیمت به سانفرانسیســکو با خبرنگاران صحبت کرد و گفت که 
موفقیت برای او به این معناســت: »بازگشت به مســیر عادی، مکاتبه کردن و 
توانایی تماس تلفنی و صحبت با یکدیگر در شــرایط بحرانی، و توانایی مطمئن 

باشید که نظامیان ما هنوز با یکدیگر در تماس هستند.«
جان کربی، ســخنگوی امنیت ملی کاخ ســفید، در مســیر سانفرانسیسکو به 
خبرنگاران گفت که بایدن و شی احتمالاً در مورد جنگ غزه، تلاش های ایالات 
متحده برای حمایت از اوکراین در جنگ با روســیه، آزمایش های موشکی کره 

شمالی و سایر مسائل ژئوپلیتیکی صحبت می کنند.
کربی به خبرنگاران گفــت، بایدن از رویارویی در جایی که نیاز به رویارویی در 
مورد موضوعات خاصی است که ما چشم به چشم نمی بینیم، نمی ترسد، بلکه به 

دنبال مناطقی برای همکاری مانند تغییرات آب و هوایی خواهد بود.
کارگروه اقلیم قبل از مذاکرات اعلام شد اگرچه انتظارات کمی برای توافق های 
سطح بالا یا پیشرفت های بزرگ وجود دارد، نظرات قبل از اجلاس سران حاکی 
از آن بود که مذاکره کنندگان در واشــنگتن و پکن به دنبال مناطقی بودند که 
بتوانند به راحتی زمینه های مشــترک را پیدا کننــد - به عنوان مثال در مورد 
سیاســت زیست محیطی. دو کشــور اعلام کردند که در بیانیه ای مشترک که 
اوایل روز چهارشــنبه منتشر شــد، یک گروه کاری در خصوص اقدام اقلیمی 

راه اندازی خواهند کرد.
 این به دنبال ماه ها گفتگوهای دوجانبه در پشت صحنه است.

موافقت مجلس نمایندگان
 با جلوگیری از تعطیلی دولت فدرال 

مجلس نمایندگان آمریکا روز سه شــنبه لایحه ای را تصویب کرد که از تعطیلی 
دولت جلوگیری می کند و این مصوبه را به مجلس ســنا می فرســتد، جایی که 

انتظار می رود این لایحه به تصویب برسد.
ایــن لایحه بخش هایی از دولت آمریکا را تا ۱۹ ژانویه و بخش های دیگری را تا 
دوم فوریه تامین مالی می کند و به محض اینکه لایحه در ســنا هم مورد تایید 
قرار گیرد، برای امضا نزد جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا ارســال می شود که 
بــرای امضای چنین لایحه ای اعلام آمادگی کرده اســت.   بدون امضای لایحه 
بودجه که توسط هر دو مجلس آمریکا تصویب شده و به امضای رئیس جمهوری 
ایالات متحده می رســد، دولت واشنگتن در ساعت ۱۱:۵۹ شب جمعه تعطیل 

می شد. 
ایــن لایحه در مجلس نمایندگان آمریکا مورد حمایت گســترده دوحزبی قرار 
گرفت. پیش از آن رهبران جمهوری خواه تصمیم گرفتند تا آن را تحت فرایندی 
خاص که به رای دوسوم اکثریت نیاز دارد و نه اکثریت ساده، به صحن مجلس 

نمایندگان بیاورند و در نهایت هم تصویب شد.
براســاس گزارش سی ان بی سی، آرای نهایی ۳۳۶ رای موافق و ۹۵ رای مخالف 
بود که ۱۲۷ جمهوری خواه به ۲۰۹ دموکرات پیوستند تا لایحه را تصویب کنند. 
اما شگفت انگیزترین آمار این بود که تعداد زیادی از جمهوری خواهان برخلاف 
نظر رهبران حزبشان به این لایحه رای منفی دادند؛ در واقع ۹۳ مخالف از سمت 

جمهوری خواهان بود و فقط دو مخالف از طرف دموکرات ها.
برای مایک جانسون جمهوری خواه که به تازگی ریاست مجلس نمایندگان آمریکا 
را به دســت گرفته، این رای دو حزبی حامل پیامی به ســنا و کاخ سفید است، 
مبنی بر اینکه او تمایل دارد در مواقع ضرورت نظر اکثریت را جلب کند. اما این 
روند ممکن اســت درون حزب خود او مشکلاتی به بار بیاورد. همین ماه پیش 
بود که گروهی از محافظه کاران افراطی گروه او به عزل کوین مک کارتی، رئیس 
پیشین مجلس نمایندگان کمک کردند. یکی از موارد نارضایتی از مک کارتی این 

بود که او موضع سرسخت تری به لوایح هزینه ای دولت نداشت.

نخست وزیر استونی دنبال دبیرکلی ناتو
طبق گزارش نشریه پالتیکو، نخست وزیر استونی از تمایل خود برای جانشینی 

»ینس استولتنبرگ« دبیرکل ناتو خبر داد.
»کایا کالاس« نخســت وزیر استونی در گفت وگو با کنفرانس نشریه پالتیکو در 
واشــنگتن در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا مقام دبیرکل ناتو را برای آینده 

در سر دارد یا خیر، پاسخی مثبت ارائه داد.
کالاس مدتهاست منتقد پیشرو روسیه در اتحادیه اروپا و ناتو به شمار می رود و 
خواستار برنامه هایی جامع جهت دفاع از سه کشور حوزه بالتیک استونی، لتونی 

و لیتوانی که مرز مشترک با روسیه دارند، شده است.
بــا این حال، برخی از دیپلمات های ناتو بر این باورند که کایا کالاس شــخص 
»بســیار جنگ طلبی« تلقی می شود. ینس استولتنبرگ از سال ۲۰۱۴ دبیرکل 
ناتو بوده و دوره ریاســت او در ماه ژوئیه ســال جاری میلادی برای چهارمین 
بار تمدید شــد. او همچنین قرار اســت در تاریخ اکتبر ۲۰۲۴ از ســمت خود 
کناره گیری کند. »مارک روته« نخست وزیر در حال کناره گیری هلند هم پیشتر 

از علاقه خود برای سمت دبیرکلی ناتو خبر داده است.

استراتژیک

پولیتیک

رویداد
درخواست مداخله جهانی در غزه
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نگاهی تطبیقی به روش های ارزیابی 
و صدور گواهینامه های صلاحیت حرفه ای

جواد لگزیان

یکی از بزرگترین چالشهایی 
که همه کشــورها در حال 
حاضر با آن روبرو هســتند، 
ایــن اســت کــه چگونــه 
یادگیــری را که در خارج از 
اتفاق  آموزش رسمی  بخش 

می افتد، شناسایی کنند.
تطبیقی  نگاهــی  کتاب  در 
به روشهای ارزیابی و صدور 
صلاحیت  گواهینامه هــای 

حرفه ای، یادگیری در شرایط رسمی، غیر رسمی و خصوصی 
در قالبهای مختلف ملی و منطقه ای با دقت مطالعه می شــود 
و پیشنهاد می شــود در کلیه حوزه های آموزشی با تجمیع و 
ســنجش مهارتهای افراد گواهینامه های صلاحیت حرفه ای 
صادر شــود تا با ارتقاء مدرک اشتیاق فرد به کار و تحصیل را 
دوچندان افزایش داد و به پیشرفت و توسعه کسب و کار یاری 
رساند.  در این کتاب اســتدلال میشود که یادگیری رسمی 
برای تسهیل و استفاده از پتانسیل کامل انسانی کافی نیست 
و در این راســتا RVA شناخت، اعتبارسنجی و اعتباربخشی 
یک ابزار مهم برا ی مقایسه اشکال مختلف یادگیری است تا 
تبعیض علیه کسانی که مهارتهای غیر رسمی یا خصوصی را 
کســب می کنند، رفع گردد. افرادی که دسترسی محدود و یا 
به میزان پایینی به تحصیلات رسمی داشته اند اما مهارتهای 
فراوانی را در محل کار یا سایرشــرایط خارج از نظام آموزشی 
رســمی فراگرفته اند، اغلب در کســب آموزش های بیشتر و 

مشارکت شایسته در بازار کارمحروم مانده اند. 
شناخت، اعتبارسنجی و اعتباربخشی، این نوید را می دهد که 
عامل اصلی انگیزش افراد برای ادامه تحصیل باشــد، و به این 
ترتیب پیشــرفت آنها را با آموزش و پرورش بیشتر و افزایش 
شــانس موفقیتهای اجتماعی و اقتصادی تسهیل کند. ما به 
دنبال ارائه راهکار نوین علمی و عملی در جهت شفاف سازی 
مهارتهای اشــخاص هستیم. ما با بررســی های لازم در کلیه 
حوزه های آموزشــی به این نتیجه رســیدیم که می توان با 
تجمیع و ســنجش مهارتهای افراد گواهینامه های صلاحیت 
حرفه ای را صادر کرد و با ارتقاء مدرک اشــتیاق فرد به کار و 

تحصیل را دوچندان افزایش داد. 
صدور گواهینامه صلاحیت حرفه ای سالهاســت که در دنیا 
مرسوم بوده و از این طریق مهارتهای فنی و حرفه ای گسترش 
یافته و اشخاص مکانی مناسب را برای اخذ گواهینامه سوابق 
خود پیدا می کنند. دلگرمی و بالا رفتن جایگاه مهارتی و دانش 
افراد باعث میشــود حس کار و تلاش در آنها شــکوفا شود و 

تجربه شایسته شان یاریگر پیشرفت کشور باشد. 
کتــاب نگاهــی تطبیقی بــه روشــهای ارزیابــی و صدور 
گواهینامه های صلاحیت حرفه ای تالیف دکتر حسین چناری 

در ۲۰۰ صفحه را نشر آفرینه رهسپار بازار کتاب کرده است.

برگزاری یک انتخابات صنفی 
در خانه سینما

اعضــای جدید هیات مدیره انجمن منتقدان و نویســندگان 
ســینمای ایران انتخاب شــدند. به گزارش ایســنا، مجمع 
عمومــی و انتخابات هیات مدیره و بازرس انجمن منتقدان و 
نویسندگان سینمایی ایران ظهر روز سه شنبه ۲۳ آبان ۱۴۰۲ 
در محل خانه سینما شماره یک برگزار شد.این جلسه با حضور 
پرتعداد اعضا برگزار شــد و نتایــج انتخابات از بین ۱۱۳ رای 

ماخوذه، بدین شرح بود:
اعضای اصلی هیات مدیره بدین شرح انتخاب شدند:

جعفر گودرزی ۱۰۷ رای، رضــا صائمی ۸۷ رای، محمدرضا 
لطفی ۸۶ رای، نغمه دانش آشــتیانی ۸۱ رای و مازیار فکری 

ارشاد ۶۱ رای.
همچنین اعضای علی البدل هیات مدیره

علی افشار ۵۱ رای و حسام فروزان ۲۹ رای هستند.
بازرس اصلی ذبیح الله رحمانی ۵۰ رای

و بازرس علی البدل سام بهشتی ۳۵ رای هستند.

تصاویر بیلبورد یک سریال جدید 
حادثه آفرید

در آستانه پخش سریال هفت به کارگردانی کیارش اسدی زاده، 
یکی از بیلبوردهای این ســریال در خیابان های شــهر تهران 
حادثه ساز شد. به گزارش همشهری آنلاین، در حالی که چند 
روز بیشتر به انتشار سریال جنایی هفت به کارگردانی کیارش 
اسدی زاده از شــبکه نمایش خانگی نمانده است، در ویدئوی 
ارسالی مخاطبان، تبر طراحی شده روی بیلبورد تبلیغاتی این 
سریال با حرکتی که به ســمت پایین می کند زمینه حواس 
پرتــی و تصادف راننــده را ایجاد می کند. ســریال هفت به 
کارگردانی کیارش اسدی زاده، با حضور چهره هایی نظیر نیکی 
کریمی، رضا کیانیان، بابک حمیدیان و هانیه توسلی به زودی 

انتشار خود را از شبکه نمایش خانگی آغاز می کند.

پیشنهاد

اخبار کوتاه

در حالی که هیأت مدیره خانه سینما برای انتخاب 
مدیرعامل ۹۰ روز فرصت داشت، کمتر از ۱۰ روز 
پس از اعلام رسمی استعفای مرضیه برومند علی 
دهکردی را به عنوان جانشین او معرفی کرد تا برای 
نخستین بار یک بازیگر بر مسند مدیرعاملی خانه 

سینما بنشیند.
به گزارش ایســنا، از هفته گذشته که خبر رسمی 
استعفای مرضیه برومند از مدیرعاملی خانه سینما 
منتشر شــد، عده ای از سینماگران نسبت به بروز 
شــرایط بحرانی در این نهاد صنفــی ابراز نگرانی 
کردند و به نظر می رســید انتخاب یک مدیرعامل 
جدید یک چالش جدی برای هیأت مدیره باشــد 
که در زمانی کوتاه هم به نتیجه نرســد؛ در همین 
راستا پیشــنهادهایی همچون سرپرستی یا اداره 
موقت خانه سینما توسط هیأت مدیره و رییس آن 
مطرح می شــد اما به هر حال اعضای هیأت مدیره 
این نهاد شــامگاه ۲۳ آبان ماه نــام یکی از اعضای 
هیأت مدیره را به عنوان مدیرعامل تایید و معرفی 
کردند؛ نامی که پیش تر سابقه  فعالیت های صنفی 
در دوره های مختلف بخصوص در جایگاه ریاســت 
انجمن بازیگران را داشــته است. علی دهکردی با 
این انتخــاب از عضویت در هیأت مدیره اســتعفا 
داده و جابر قاســمعلی که عضــو علی البدل بوده، 
جانشین وی می شود. او که از دهه ۷۰ کار بازیگری 
را به طور حرفه ای با فیلم ســینمایی »از کرخه تا 
راین« آغاز کرده، در کنار کارها و مســئولیت های 
صنفی در خانه ســینما، در طول بیش از ۳۰ سال 
فعالیت هنری نقش های متنوعی را هم در سینما 
و تلویزیون بازی کرده است.  اگرچه تصور می شد 
دوره حضور مرضیه برومنــد در مقام مدیرعاملی 
خانه سینما بیش از هشــت ماه باشد، اما حالا به 
بهانه انتخاب چهاردهمین مدیرعامل خانه سینما، 
نام دیگــر چهره هایی که مدیریت این نهاد صنفی 
سینمایی را برعهده داشــتند مرور می کنیم. این 
در حالی اســت که دو مدیرعامل آخر خانه سینما 
)مرضیه برومند و منوچهر شاهســواری( هر دو از 

سمت خود استعفا کرده بودند.
1368-13۷1

براساس تاریخچه تشکیل خانه سینما که در سایت 
این نهاد صنفی منتشــر شــده، از سال ۱۳۶۸ که 
ضــرورت ایجاد چنین نهاد نصفی مورد تاکید قرار 
گرفت، گروهی از هنرمندان مسئول تهیه و تدوین 
اساسنامه شدند که تا موقع راه اندازی رسمی خانه 
سینما در مهرماه سال ۱۳۷۱، حدود ۲۰ انجمن و 
کانون در آن عضو شــدند.  در این مدت منوچهر 
عسگری نســب دارای مدرک کارشناسی سینما و 
تلویزیون از دانشــکده هنرهای زیبا و کارشناسی 
ارشــد از آمریکا در مقام مدیریت خانه سینما قرار 

داشت.
13۷2 -13۷3

در این دوره که اولین هیأت مدیره انتخابی بر مسند 
کار می نشیند، خانه ســینما صاحب مکان ثابتی 
می شود و محمد آقاجانی هم مدیریت خانه سینما 
را برعهده می گیرد. او که فارغ التحصیل فلسفه از 
دانشکده ادبیات دانشگاه تهران است سابقه فعالیت 
در فارابی، تلویزیون و شهرداری را هم داشته و در 

سایت خانه سینما از او به عنوان اولین مدیر عامل 
انتخابی توســط هیات مدیره منتخب خانه سینما 
یاد شده است که اتمام ساختمان های خانه سینما،  
شــروع نقش فعال خانه سینما در جایگاه صنفی و 
حقوقی، اصلاحات اساسنامه و ثبت آن در شورای 
فرهنگ عمومی و موسسه ثبت شرکت ها را به انجام 

رسانده است.
13۷3-13۷5

در این دوره که با ترکیبی متفاوت از هیأت مدیره 
همراه است، تورج منصوری دانش آموخته سینما 
از امریــکا و مدیر فیلمبــرداری و کارگردان، مدیر 
عامل خانه سینما می شــود. پیگیری جدی برای 
بیمه شــدن اعضای خانه سینما یکی از مهم ترین 

اقداماتی است که در این دوره ثبت شده است.
13۷5 -13۷۷

در دوره چهارم که سیف الله داد، ابوالحسن داودی، 
داود رشیدی، یونس صباحی، محمدرضا موئینی، 
حســن قلی زاده و حمید رضا آشتیانی پور اعضای 
هیات مدیره بودند،  احمدرضا درویش مدیرعامل 
خانــه ســینما شــد. او دانش آموختــه گرافیک 
و معماری از دانشــگاه هنر اســت کــه فیلم های 
ســینمایی متعددی را کارگردانی کرده اســت. از 
اتفاق های مهم ثبت شــده در این دوره راه اندازی 

جشن خانه سینما است.
13۷۷-1380

بعــد از انتخابات این دوره، یــدالله صمدی که به 

عنوان یکی از اعضای هیات مدیره انتخاب شــده 
بود، به سمت مدیرعاملی هم برگزیده شد.  مرحوم 
صمدی کار خود را با دستیاری کارگردان در سینما 
و تلویزیون آغاز کرده بود و بعد فیلم های سینمایی 

متعدد و نیز سریال ساخت.
1380-1381

در این دوره از فعالیت هیات مدیره که شامل تورج 
منصوری، فرشته طائرپور، کمال تبریزی،  نورالدین 
زرین کلک، جهانگیر الماسی، بهرام دهقانی،  فواد 
نــور و علی معلم بود، منوچهر محمدی مدیرعامل 
خانه سینما شد.  او دانش آموخته جامعه شناسی 
از دانشگاه تهران است که در سال های اول انقلاب 
کار خود را با تهیه کنندگی مجموعه های تلویزیونی 
آغاز کرد و بعد فیلم های زیادی را در سینما ساخت.

1381-1383
در این دوره بعد از برگزاری انتخابات هیات مدیره، 
ابوالحسن داودی به عنوان مدیرعامل انتخاب شد. 
او دانش آموخته کارگردانی از مدرسه عالی سینما 
و تلویزیون است و فیلم های مختلفی در این سال ها 

ساخته است.  
پیگیری تشکیل شــورای صنفی نمایش در خانه 
ســینما از اقدامات ثبت شــده مرتبط با این دوره 

است.
1383-1385

در این دوره ســید ضیاء هاشمی که بیشتر سابقه 
تهیه کنندگــی و پخش داشــت، مدیرعامل خانه 

سینما می شــود. او تقریبا یک دهه بعد به یکی از 
موافقان انحلال خانه سینما تبدیل شد و خواستار 
تاسیس تشکیلاتی دیگر برای اصناف سینمایی بود.

1385-138۷
نهمین مدیرعامل خانه سینما رضا میرکریمی بود. 
او دانش آموخته گرافیک از دانشگاه هنر است که 
فیلم هــای زیادی را کارگرانی کرده و چند ســال 
ســابقه دبیری جشــنواره جهانی فیلم فجر را نیز 

برعهده داشته است.
138۷- 1393

این دوره از فعالیت خانه سینما، با توجه به شرایط 
سیاسی خاص آن سال ها آغازگر یکسری اختلاف ها 
با مدیریت دولتی سینما بود که در نهایت به تعلیق 
فعالیت خانه سینما و تعطیلی آن منجر شد و البته 
با تغییر دولت و بازگشایی خانه سینما شرایط تغییر 
کرد تا برحاشــیه ترین دوره فعالیت خانه سینما به 

روزهای جدید ختم شود. 
محمد مهدی عسگرپور مدیرعامل این دوره خانه 
سینما بود که او علاوه بر کارگردانی، سابقه مدیریت 
در بنیــاد ســینمایی فارابی، تلویزیــون و دبیری 
جشــنواره های فیلم فجر، جهانی فجر و کودک و 
نوجــوان اصفهان را هم در پرونده کاری خود دارد. 
او در حال حاضر مدیرعامل خانه هنرمندان ایران و 

رییس هیات مدیره فعلی خانه سینما است.
1394 

در این دوره سیدرضا میرکریمی دوباره مدیر عامل 

خانه سینما شد اما پس از مدتی استعفا کرد. طبق 
گفته این فیلمساز تمرکز بر جشنواره جهانی فیلم 
فجر که دبیر آن بود و صرف وقت برای نگارش یک 

فیلمنامه دلایل این استعفا عنوان شدند.
1395-1401

و در نهایت قرعه دوازدهمین مدیر عامل خانه سینما 
به نام منوچهر شاهسواری خورد که فارغ التحصیل 
سینما از مدرســه عالی تلویزیون و سینما است و 
سابقه دســتیاری کارگردان، تهیه کنندگی زیادی 

دارد.
شاهسواری در چند سال مدیریتش با حاشیه های 
زیادی مواجه بود. برخی او را اهل مدارا و سازشگر 
با دولت می دانستند و برخی معتقدند در دوران او 
کارهای زیاد و قابل توجهی برای سینما انجام شده 

است.  
1401-1402

۱۳ اســفندماه ۱۴۰۱ پــس از ۶ مــاه از برگزاری 
انتخابات هیأت مدیره، سرانجام مرضیه برومند به 
عنــوان مدیرعامل خانه ســینما انتخاب و معرفی 
 شــد؛ انتخابی که با استقبال گرم بسیاری از اهالی 
سینما روبرو شــد اما برای برومند آغازگر دورانی 
غم انگیز و سخت بویژه با مرگ چند تن از نامداران 
ســینما همچون کیومرث پوراحمد، آتیلا پسیانی، 
 داریــوش مهرجویــی و چالش های متعــدد بود 
که به برخی از آن ها در نامه اســتعفای خود اشاره 

کرد.

از سوی هیأت مدیره خانه سینما

علی دهکردی مدیرعامل خانه سینما شد
علی دهکردی میراث دار چه نام هایی در خانه سینما شده است؟

آیین افتتاحیه جشنواره ملی عکس »قاب ماندگار« با حضور 
فعالان این عرصه و با اهدای جوایز به نفرات برگزیده در گالری خانه 

حوزه هنری برگزار شد. 
به گزارش ایرنا از روابط عمومی حوزه هنری، نخستین دوره جشنواره 
ملی عکس »قاب ماندگار« که با حضور ۲۰۰ عکاس از سراسر کشور 
و بیــش از ۲ هزار اثر برگزار شــد، تعداد ۳۲ اثــر در بخش اصلی با 
عنوان »گلزارهای شهدا« و ۸۰ اثر در بخش ویژه با عنوان »قاب های 

ماندگار« انتخاب شدند.
آیین افتتاحیه نمایشــگاه قاب ماندگار سه شــنبه- ۲۴ آبان ماه- در 

گالری خانه حوزه هنری برگزار شد.
برگزیدگان به این شــرح است: نفر اول؛ احمد بلباسی از تهران، نفر دوم حسین ظهروند از تهران، نفر سوم علی حامد حقدوست از 

تبریز، جایزه ویژه دبیر جشنواره: صابر قاضی از تبریز، حمید حامد حقدوست از تبریز.

جمشید حقیقت شناس به عنوان مشاور هنری و اجرایی در 
امور گالری ها و هنرهای تجسمی خانه هنرمندان ایران منصوب 
شد. به گزارش مهر به نقل از روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، 
محمد مهدی عسگرپور مدیرعامل خانه هنرمندان ایران، جمشید 
حقیقت شناس را به عنوان مشاور هنری و اجرایی در امور گالری ها و 

هنرهای تجسمی این خانه منصوب کرد.
جمشــید حقیقت شــناس متولد ۱۳۴۱ و فارغ التحصیل رشــته 
نقاشی از دانشــکده هنرهای زیبای دانشــگاه تهران است. رئیس 
انجمــن هنرمندان نقاش ایران، عضویت در هیات انتخاب و داوری 

مسابقات و جشنواره های ملی و بین المللی هنرهای تجسمی، مدیریت تجسمی سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران، عضو شورای 
نگارخانه های مرکز هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بخشی از سوابق هنری وی محسوب می شود. حقیقت شناس 

پیش از این و در سال های آغازین دهه ۹۰ نیز مدیر گالری های خانه هنرمندان ایران بوده است.

جمشید حقیقت شناس باز هم به خانه هنرمندان آمدبرگزیدگان جشنواره ملی عکس »قاب ماندگار« تجلیل شدند



وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی حذف شدن نام »شب یلدا« و »چهارشنبه سوری« را از 
تقویم تکذیب کرد.

به گزارش ایســنا، محمد مهدی اســماعیلی در حاشیه جلســه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران درباره تغییرات تقویم اظهار کرد: متاســفانه ما با یک بداخلاقی رســانه ای 
مواجهیم به این معنا که ما اساسا آمدیم هم مناسبت چهارشنبه آخر سال را در تقویم 
آورده ایم که اصلا قبلا در تقویم نبود، ولی برای فرهنگ ســازی اســم آن را روز تکریم 
همسایگان گذاشتیم. برای تقویت وجوه فرهنگی میان خانواده ها و ارتباط همسایه ها این 

کار صورت گرفته وگرنه تغییری ایجاد نشده است.
وی اضافه کرد: درباره شب یلدا هم عنوان کاملا حفظ شده و بعد از شب یلدا یک خط 
فاصله گذاشتیم به عنوان رفت و آمد و صله ارحام. ما تا جایی که یادمان است، شب یلدا 
هر خانواده ایرانی فامیل در خانواده بزرگ تر جمع می شدند، انار دانه می کردند و به حافظ 
تفال می زدند. اسماعیلی همچنین بیان کرد: ما برای رسمیت بخشیدن به این مناسبت ها 
در فرهنگ عمومی این کار را انجام دادیم و الحمدالله الان در تقویم رسمی در این دولت 
بــرای همه اصناف تقویم ویژه داریم. بــرای هر صنفی مثلا روز گندم و انار را هم داریم 
در تقویم قرار می دهیم. ما در بســیاری از نقاط کشور جشن انار و جشن برداشت گندم 

داریم که آیین های سنتی چند هزار سال ما است و ما در این دولت بحث مان احترام به 
فرهنگ عمومی و میراث چندین هزار ساله ایرانی اسلامی مان است.

وی افزود: من خواهش می کنم دوســتان رســانه ای اگر ابهامی دارند بلافاصله بپرسند. 
ما می بینیم به یکباره در مورد کاری که باید مورد تشــویق قرار بگیرد خدای ناکرده به 
دلیل اطلاع رســانی نادرست ابهام ایجاد می شود. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه 
از عضویت همه کارکنان کتابفروشــی ها در صندوق هنر خبر داد و گفت: همه کارکنان 

کتابفروشی ها را به عنوان خادمان هنر به عضویت صندوق هنر درآوردیم.
وی درباره مزایای این عضویت گفت: برای کســانی که عضو هســتند کارت هنر صادر 
می شــود، اگر مشــکل بیمه داشته باشند حل خواهد شــد و در بیمه تکمیلی و بحث 

بازنشستگی خدمات ارائه می شود.
 وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در ادامه بیان کرد: میزان فروش کتاب در سال ۱۴۰۱ 
نســبت به ۱۴۰۰، ۲۴۷ درصد رشد داشته و در این هشت ماه تا آبان ۱۴۰۲ نسبت به 
۱۴۰۱ باز ۵۸ درصد رشــد داشته یعنی این هشت ماه بیشتر از کل سال گذشته رشد 

داشته است. ۱۱ درصد رشد انتشار کتاب هم داشتیم.
وی درباره رشــد افزایش قیمت هم گفت: این رشــد نهایتا بین ۲۰ تا ۳۰ درصد تفاوت 

ایجاد می کند. ما نمایشــگاه های منطقه ای داریم که در تبریز با استقبال بسیاری خوبی 
روبرو شــد. در مازندران در روزهای آینده جشن خودکفایی کاغذ را خواهیم داشت که 

۱۵۵ میلیون کتاب درسی با کاغذ ایرانی چاپ شده است.
 اسماعیلی درباره اعزام اهالی رسانه به غزه عنوان کرد: الحمدلله اعزام های دیگری را هم 
در هفته های پیش رو خواهیم داشت. در یکی دو کشور همسایه هم نشست هایی را برای 
اصحاب فرهنگ و هنر با کشورهای دیگر پیش بینی کرده ایم که به نظرم اتفاق بسیاری 

خوبی در ایجاد همگرایی و انسجام خواهد بود.

رئیس ســازمان صداوســیما از راه اندازی ۲۰۰ کانال تلویزیونی 
بــرای تبلیغات داوطلبــان انتخابات دوازدهمیــن دوره مجلس 
شــورای اسلامی خبر داد. به گزارش ایرنا، »پیمان جبلی« امروز 
در حاشیه جلســه هیات دولت، در جمع خبرنگاران با اشاره به 
طراحی کانال های تلویزیونی برای حوزه های انتخابیه اظهار کرد: 

صداوسیما در حال طراحی ۲۰۰ کانال تلویزیونی برای حوزه های 
انتخاباتی است که علاوه بر شبکه های استانی، ۲۰۰ شبکه برای 

حوزه های انتخاباتی راه اندازی شود.
رئیس رسانه ملی افزود: با توجه به اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شــورای اسلامی، این اجازه به صداوسیما داده شده تا از ظرفیت 

خود برای تبلیغات داوطلبان مجلس شورای اسلامی استفاده کند.
جبلــی گفت: در درازمدت به دنبال تولیــد برنامه های جذاب و 
فراگیر درباره فلســطین هســتیم  و در این زمینــه برنامه های 
متعددی وجود دارد که دوســتان ما در تلاش هســتند اقدامات 

لازم را انجام دهند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

 نام چهارشنبه  سوری و یلدا حذف نشده است

رئیس سازمان صداوسیما:

 200 کانال تلویزیونی برای تبلیغات داوطلبان انتخابات مجلس راه اندازی می شود

رقابت »نون خ« و »زیرخاکی« برای نوروز 1403»هیس، هیچی نیس!«؛ در راه تلویزیونتابلوی خیابان علی سلیمانی نصب شد
نامگذاری خیابان علی ســلیمانی انجام 
شد و حالا خیابانی در نزدیکی ساختمان 
خانه تئاتر و مجموعه تئاتر شــهر به نام 

این هنرمند است.
به گزارش ایســنا، مدتــی پیش بحث 
نامگذاری خیابانی بــه نام زنده یاد علی 
ســلیمانی مطرح شــد و قــرار بود این 

نامگذاری طی مراســمی برگزار شــود اما چند روزی است که تابلوی خیابان علی 
سلیمانی نصب شده و خیابان »پشن« در حد فاصل بین خیابان فلسطین جنوبی و 
برادران مظفر )صبای جنوبی( به نام هنرمند علی سلیمانی نامگذاری شده است. این 
خیابان، موازی خیابان زنده یاد خسرو شکیبایی است که پیش از این نامگذاری آن 
انجام شد. بر اساس پیگیری ایسنا ظاهرا قرار است مراسمی هم برای این نامگذاری 
برگزار شــود که هنوز جزییات آن مشخص نشــده و فعلا در مرحله هماهنگی و 
برنامه ریزی است. علی سلیمانی، بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون با بازی درنمایش ها 
و فیلم های زیادی برای مخاطبان تئاتر خاطره ســاز اســت. این بازیگر مرداد سال 

۱۴۰۰ به دلیل ابتلا به کرونا در ۵۱ سالگی درگذشت.

مجموعــه »هیس، هیچــی نیس!« به 
عنوان نخستین محصول مرکز نوجوان 
سوره این روزها در حال تصویربرداری 

است. 
بــه گزارش ایرنا، ســریال نمایشــی و 
عروســکی طنز »هیس، هیچی نیس!« 
به تهیه کنندگــی حمیدرضا عطارد و 

کارگردانی حســین حقانی این روزها در حال تصویربرداری اســت تا برای پخش 
از تلویزیون آماده شود.

این مجموعه به عنوان نخســتین محصول مرکز تولیدات نوجوان ســوره توسط 
ســازمان سینمایی سوره در فضایی فانتزی و با ساختاری خلاقانه تولید می شود 

که روایتی طنازانه و متفاوت از تاریخ جهان را ارائه می کند.
این مجموعه از جمعی از بازیگران تئاتری بهره گرفته اســت که بیشتر در حوزه 
نمایش شناخته شده هســتند که شامل ۱۵ بازیگر اصلی و ۲۰ بازیگر فرعی می 
شوند و در عین حال این بازیگران حدود ۷۰ نقش و شخصیت را در این مجموعه 

ایفا می کنند.

در حال حاضر ســه سریال طنز فصل 
پنجم »نون. خ« به کارگردانی ســعید 
آقاخانــی، فصل چهــارم »زیرخاکی« 
جلیل سامان و »بدل« علی مسعودی 
تولید و پیش تولید خود را شروع کرده 
اند که بــه نظر می رســد. »نون. خ« 
آقاخانی نســبت به دو سریال دیگر در 

تولید جلوتر است. به گزارش وقت صبح، توجه به شروع تولید و پیش تولید سه 
مجموعه »زیرخاکی«، »نون. خ« و »بدل« باید دید کدام یک از سریال های طنز 
به آنتن نوروز می رســد؟ نوروز امسال همزمان با ماه رمضان شده و به طور حتم 
سریال های این دو مناسبت که با تعطیلی ۱۳ روزی همراه است، دغدغه مدیران 
سیماســت تا بتوانند با تولید و پخش سریال ها اوقات مفرحی را برای خانواده ها 
ایجاد کنند. در حال حاضر ســه سریال طنز فصل پنجم »نون. خ« به کارگردانی 
ســعید آقاخانی، فصل چهارم »زیرخاکی« جلیل سامان و »بدل« علی مسعودی 

تولید و پیش تولید خود را شروع کرده اند که به نظر می رسد.
»نون. خ« آقاخانی نسبت به دو سریال دیگر در تولید جلوتر است.
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